
5 INTERVIURI CU PRIVIRE LA EVENIMENTELE 
DIN DECEMBRIE 1989 DESFĂŞURA TE LA BUZĂU 

Mădălina OPREA 

Muzeul Judeţean Buzău, în preajma împlinirii a 20 de ani de la Revoluţia 
română, a demarat un proiect de înregistrare video a mărturiilor celor care au 
luat parte la aceste evenimente fierbinţi, în oraşul Buzău. Înregistrările video 
s-au făcut până în prezent, în trei etape: în toamna anului 2009, în vara şi 

toamna anului 2010. 
Cu ocazia comemorării a 20 de ani de la acest eveniment major din 

istoria contemporană a oraşului - martir Buzău, Muzeul Judeţean Buzău, în 
colaborare cu membrii „Clubului 22" Buzău şi prin amabilitatea preşedintelui 
acestuia, domnul Marcel Maxim şi, în special, prin amabilitatea domnului 
Călin Gheţu, a organizat în data de 22.12.2009, la sediul Palatului Comunal, o 
expoziţie temporară intitulată „Decembrie 1989: Buzău". 

Revenind la interviurile realizate, menţionăm că acestea s-au fructificat 
după îndelungi eforturi, mulţi dintre cei invitaţi să participe la un astfel de 
proiect refuzând sau amânând până la o dată nedeterminată o astfel de 
colaborare în vederea înregistrării mărturiilor legate de evenimentele tulburi 
din decembrie 1989. 

Cu excepţia unui singur interviu înregistrat la Bucureşti, interviurile s-au 
desfăşurat la sediul Muzeului Judeţean Buzău, după cum urmează: 

Interviul nr. 1, din data de 30.09.2009, cuprinde mărturiile domnului 
Emanoil Pandele (în decembrie 1989: pensionar, în vârstă de 65 ani). 

Interviul nr. 2, din data de 1 I .10.2009, cuprinde mărturiile domnului 
Tudorei Lascăr (în decembrie 1989: bucătar, în vârstă de 34 ani). 

Interviul nr. 3, din data de 23.07.2010, cuprinde mărturiile domnului 
Lionel Zosmer (în decembrie I 989: student, în vârstă de 27 ani). 

Interviul nr. 4, din data de 23.07.2010, cuprinde mărturiile domnului 
Eugen-Marius Constantinescu (în decembrie 1989: arheolog, director al 
Muzeului Judeţean Buzău, în vârstă de 46 ani). 

Interviul nr. 5, din data de 22.11.2010, cuprinde mărturiile domnului 
Gheorghe Mirică (în decembrie 1989: prim - vicepreşedinte al Consiliului 
Popular Municipal Buzău, în vârstă de 42 ani). 

Analele Buzăului II, Buzău, 2010, p. 209 - 293. 

https://biblioteca-digitala.ro



210 M. Oprea 

Textele acestor înregistrări video şi care sunt prezentate în cadrul acestui 
articol redau cu acurateţe mărturiile celor intervievaţi şi care au luat parte la 
evenimentele din decembrie 1989, în diverse zone ale oraşului Buzău. Pentru a 
uşura lectura lor, am introdus între paranteze drepte „[ ]" cuvintele şi expresiile 
ce se subînţelegeau. Tot în acest scop sunt incluse şi intervenţiile mele din off 
pentru direcţionarea intervievatului. 

Acest proiect de cercetare a istoriei orale rămâne deschis şi sperăm ca pe 
viitor să aducă mult mai multe roade, îmbogăţind astfel arhiva audio-video a 
Muzeului Judeţean Buzău. Proiectul îşi propune reconstituirea stării de spirit, a 
atitudinilor individuale şi colective ale buzoienilor din decembrie 1989, 
motivaţia personală a participării la revoluţie, stabilirea evenimentelor cu un 
rol major în determinarea ieşirii în stradă a indivizilor şi a colectivităţii, 

comportamentul maselor în timpul revoluţiei etc. Sub aspect metodologic, 
cercetarea a fost realizată prin intermediul anchetei orale, metoda interviului 
nondirectiv (discuţia pleacă de la un punct prestabilit, dare flexibilă în funcţie 
de răspunsurile subiectului). 

Interviul nr. 1 realizat cu Emanoil Pandele 1 a fost înregistrat la 
sediul Muzeului Judeţean Buzău în data de 30.09.2009. 

Mă numesc Pandele Emanoil, sunt pensionar. Din 1986 sunt pensionar, 
deci şi în timpul Revoluţiei. 

În timpul mişcării Revoluţiei, aşa cum s-a aflat, noi eram deja [in]formaţi 
cu câteva luni înainte, pentru că fiind pensionar comentam foarte mult sistemul 
economic care era unul foarte dezastruos şi căutam să atragem câţi mai mulţi 
oameni să discutăm despre această situaţie. Stăteam de multe ori şi câte 24 de 
ore la coadă la carne fără să luăm nimic, prilej cu care purtam astfel de discuţii. 
Ne întâlneam la came la Piaţa Săracă, eram deja o mică organizaţie, împreună 
cu măcelarul care era acolo (nu îmi mai amintesc cum se numea, era un om 
foarte cumsecade, foarte democrat şi foarte binevoilor: nu numai că ne primea, 
dar ne şi ajuta câteodată cu produsele pe care el le aducea). Era de acord şi ne 
lăsa să comentăm situaţia care era, criza care se accentua din zi în zi fără să se 
îmbunătăţească cu nimic. Eram revoltaţi complet! Vorba aceea, alergai toată 
ziua după mâncare. Îmi luasem chiar şi o bicicletă şi trebuia să alerg de la un 

Emanoil Pandele este actualmente pensionar, în vârstă de 86 ani. S-a născut pe data de 
21.02.1924, în localitatea Valea Teancului, jud. Buzău. Studii: liceale. Începând din 1986 
este pensionar. Profesia: normator tehnician şi şef de coloană la Ministerul Transporturilor 
şi Comunicaţiilor, lucrând la Autobaza de maşini de transport marfă şi călători din Buzău. 
Nu a fost membru PCR. Este fondatorul „Clubului 22" Buzău şi preşedintele de onoare al 
acestei asociaţii a revoluţionarilor din Buzău. 
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magazin de la o extremă a oraşului la cealaltă extremă pentru o bucăţică de 
brânză. Se trăia foarte greu ... Oamenii erau disperaţi. 

Gândesc că mişcarea asta revoluţionară a fost un dar al lui Dumnezeu, 
adică o putere pe care nu putea să o oprească nimeni. Trebuia să se întâmple 
ceva, pentru că lumea ajunsese la saturaţie. Spre exemplu, eu, în timpul 
serviciului pentru că nu am fost membru de partid, am fost destul de persecutat, 
dar am rezistat prin forţă şi prin buna pregătire de specialitate pe care o aveam 
(eram un bun muncitor, executant şi puteam să îndeplinesc un bun serviciu, nu 
se găsea altul care să ma înlocuiască aşa de uşor). Nu eram numai eu singur, au 
mai fost câţiva ca mine, adică nu au primit să fie [membri în PCR], deşi se ruga 
directorul de noi, prominţându-ne că ne avansează şi ne dă multe posibilităţi, 
dar noi nu cedam pentru că ne simţeam destul de bine aşa cum eram. Nu 
primeam prea mult, dar încercam să ne descurcăm, nu prea onorabil, dar ne 
descurcam cât să ne ducem existenţa. 

Înainte de revoluţie cu vreo două zile înainte, s-au făcut în Piaţa Săracă 
nişte razii. Eu am stat 40 de ani în Bucureşti. Nu îmi schimbasem buletinul de 
Bucureşti pentru că aveam o fată pe care doream să o duc în Bucureşti să îşi 
facă facultatea acolo. Atunci, unul dintre cetăteni [miliţieni] mi-a spus: 
„Dumneata, nu ai viză de Buzău! Mergi la Miliţie2". Am fost la Miliţie şi am 
predat buletinul acolo. Nu m-au tachinat prea mult, dar în orice caz am fost 
jignit şi reţinut câteva ore, după care mi-au spus să vin cu un alt act de acasă 
[prin care să dac dovada că locuiesc în Buzău], deşi eu nici la ora actuală nu 
am nici un act de proprietate în Buzău. Până la urmă, nu ştiu prin ce 
întâmplare, m-au lăsat spunând: „Mă, e bătrân, saracul, lasă-l ... ". Mi-au spus 
să vin peste 2 zile, cum ar veni, pe 22 sau pe 23 [decembrie 1989]- nu mai ţin 
minte, să îmi iau buletinul, cu viză de flotant. Mi-au spus că sunt liber. 

În acea perioadă, eram prin oraş. Pe 22 decembrie pe la ora I O, când 
eram eu pe stradă, nu erau prea mulţi oameni prin jur, dar pe urmă au început 
oamenii să discute şi să se strângă în faţa Palatului. Am intrat în Palat. Nu eram 
numai eu. Era aşa ... o îmbulzeală. Lumea începuse să intre aşa ... cu răutate, cu 
bunătate, nu ştiu cum să vă spun ... Nu ştiam cine sunt, nu îi cunoşteam, dar am 
văzut că mulţi se cunoşteau foarte bine. Deja când am intrat în Palat, în jurul 
orei 13.30-14.00 (până atunci fusese îmbulzeală, îmbrânceală, se zbăteau şi nu 
puteau să intre) era foarte mult tineret acolo. S-au dat la unii nişte puşti cu 
baionete, la nişte copii pe care nu i-am mai văzut după şi tare aş mai fi vrut să 

To\i intervievaţii, fără excepţie, pronunţă în timpul interviurilor cuvintele „poliţie'', 

„poliţist", „poliţişti", termeni aflaţi acum în uz desemnând instituţia respectivă ori angajaţii 
ei. În timpul transcrierii interviurilor, le-am înlocuit cu titulatura aflată în uz în timpul 
revolu\iei, respectiv - „miliţie", „miliţian", „mili\ieni". 
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îi mai revăd, ca revoluţionari. Nu aş putea să zic de unde au făcut rost de 
puştile alea. 

La un moment dat am văzut că se mai făcuse puţină linişte în Palat şi am 
văzut că în faţa unui birou stătea un băiat [de pază] şi i-am spus că doresc să 
intru şi eu acolo. Acolo la o masă erau 14 inşi care preluaseră puterea în 
primărie şi a oraşului şi probabil că şi coordonau. Intrând, ca un om cinstit, am 
dat „Bună ziua!", dar am fost jignit şi am fost întrebat „Ce doreşti?!". Atunci 
am răspuns - şi vă spun cu mâna pe inimă şi pot să jur pe Sfânta Biblie -: 
„Domnule, sunt cetăţean al acestui oraş şi doresc să iau parte la acest mare 
eveniment!". Drept să vă spun, ei au amuţit. Atunci am prins puţin curaj şi i-am 
întrebat ce vor să facă şi cum vor organiza oraşul. Printre ei era Ion Vasile, era 
unul Zosmer, care stătea în picioare şi am întrebat ce e cu tânărul acesta, unul 
[Vasile] Curic ... Erau probabil acolo şi de la Miliţie. De la Securitate ştiu că 
era unul care m-a cam urmărit pe mine, un maior care pe urmă a plecat în 
Bucureşti, nu îi mai reţin numele ... După ce mi-am expus părerile, mi-au 
vorbit politicos până la urmă, mi-au spus că vor lua măsuri, că vor chema 
directorii întreprinderilor şi că le vor da directive să apere întreprinderile, să nu 
se facă dezordine în oraş, să combată acţiunilor celor care abia aşteptau să 
distrugă sau să facă în oraş lucruri neplăcute. După aceea s-au sculat în 
picioare, eram obligat să mă ridic şi eu, au dat mâna cu mine şi am ieşit. După 
mine a ieşit căpitanul Radu Aurelian, pe care l-am întrebat: „Domnule, poţi să 
faci dumneata faţă cu doar căţiva băieţi aicea?". Mi-a răspuns: „O să aduc 
militari care să facă ordine" pentru că acolo în Palat intraseră tot felul de 
oameni, pe care nu îi cunoşteam. Unii erau recalcitranţi, alţii erau mai puţin 
recalcitranţi. Unii veniseră după [sustras] multe obiecte dintr-astea, mai fără 
valoare: o călimară, ceva ... , o aruncau, o băgau în buzunar. .. Alţii erau mai 
cinstiţi, se uitau„. Doar priveau. 

Am stat acolo până la ora 17. Nu erau prea mulţi [oameni] atunci. Ştiu că 
m-am întâlnit cu Vasile Gheorghe care, în timp ce urcam scările, m-a întrebat: 
„Dumneata, cine eşti ?!", m-a controlat prin buzunare să n-am pistoale. I-am 
răspuns cine sunt şi că am lucrat în Transporturi. 

Grupul care era în Palat organizase o formă de apărare. După ce am intrat 
acolo, îmi amintesc că cineva a spus la un moment dat că trebuie să se meargă 
[prin oraş] pentru a se preîntâmpina diverse fapte. 

Îmi amintesc că nu erau eşarfe [banderole pe care să le poarte 
revoluţionarii organizaţi în grupuri de patrulare]. Atunci m-am oferit eu să mă 
duc la I.R.T.A. 3 să caut să aduc un drapel. M-am dus acolo şi i-am găsit pe cei 
de acolo în şedinţă - pe timpul ală toată lumea făcea şedinţe. Acolo m-au 
întrebat ce doresc. Atunci le-am cerut un drapel care nu le mai foloseşte din 

I.R.T.A - Întreprinderea de Transport şi Reparaţii Auto. 
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care să facem nişte eşarfe, pentru că oamenii [revoluţionarii] nu pot ieşi pe 
stradă să facă ordine până nu au câte o banderolă prin care să se distingă de 
ceilalţi. Nu au vrut să îmi dea, am plecat dezolat, spunându-mi că erau pe 
inventar. Era acolo un inginer Bunea care mi-a spus că o să luăm de la alţii. 
Am intrat apoi şi s-a oferit cineva să aducă din Micro XIV de la Filatură nişte 
eşarfe şi nişte bucăţi de cârpă - păstrez şi acum acasă o bucată de cârpă 
zdrenţuită în trei culori pe care mi-am pus-o la mână. Totul a durat o jumătate 
de oră. Noi cei care lucram în Transpo11uri aveam câte o legitimaţie specială cu 
care puteam opri orice maşină, indiferent dacă era autobuz ori maşină 

personală - aşa era legea pe timpul ăla. Aşa am făcut şi eu. Am oprit o maşină 
din asta particulară cu care m-am dus acolo unde aveam nevoie şi m-am şi 

întors cu ea la Palat. 
Mai târziu, în jurul orelor 19, poate că era chiar 20 şi ceva, Ştefan 

Gheorghe mi-a dat un plic pe care să i-l duc lui Bîzu [la miliţie]. Pentru că tot 
eram în zonă, am zis să profit de ocazie şi să îmi văd fata care era de serviciu. 
Lucra la Institutul de Cercetări Agricole4 [în apropiere de sediul Miliţei]. Acolo 
am văzut că erau vreo 4-5 ofiţeri de miliţie care veniseră să se ascundă în 
laboratorul de acolo. Ce se întâmplase de fapt? Ţiganii invadaseră sediul 
Miliţiei pentru că aveau acolo rude arestate şi probabil că profitau [de 
evenimente] pentru a le elibera. La Miliţe erau multe persoane din Simileasca, 
dar care nu pătrunseseră încă în sediu. Probabil că a doua zi, pe 22 decembrie, 
au intrat cu acordul comandantului miliţiei. 

După ce am dus plicul, m-am întors la Palat. Şi acolo erau ofiţeri, nu erau 
în uniformă şi nu îi cunoşteam, dar am aflat ulterior. Era unul Curic - colonel, 
cred - care era de la aviaţie şi alţi câţiva. 

În jurul orelor 19.30 -20.00, pe 22 decembrie, a ieşit la tribună o parte din 
cei din Palat, dar au fost huiduiţi de către populaţia [aflată pe platoul Dacia]. 
S-au tras obloanele şi s-au închis uşile Palatului. Eu am vrut să intru apoi în 
primărie, dar nu se mai dădea voie. Era acolo un sergent care mă cunoştea şi 
care m-a dus acolo unde erau gărzile lor, unde este Administraţia actuală, nu în 
Primărie, vis-a-vis. Deja veniseră din partea armatei soldaţi şi vreo 4-5 ofiţeri. 
Mi-a oferit un scaun şi m-a poftit să stau acolo. Am înnoptat acolo şi am auzit 
toată noaptea de la etaj discuţii pe care nu le-am înţeles. Ştiu că au fost 
telefoane peste telefoane. Nu erau prea mulţi [oameni] sus. Nu am avut cum să 
înţeleg ce discutau pentru că nu am fost acolo. 

Pe 22 decembrie nu s-a tras în Buzău. A doua zi a început să se tragă. 
Dimineaţa pe la ora 5 se spunea că vin dinspre Focşani nişte maşini militare. A 
plecat atunci din faţa Palatului o dubă în care militarii, ajutaţi de 2 civili, au 

Actualmente, Staţiunea de Cercetare-Dezvoltare pentru Legumicultură, str. Mesteacănului, 
nr.23, Buzău. 
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încărcat 8 sau 9 lăzi cu muniţie. S-au dus la bariera spre Focşani, la pod spre 
Mărăcineni să îi întâmpine. După vreo câteva ore am auzit că nu s-a întâmplat 
nimic şi s-au întors. 

În această perioadă, am stat la poartă, la intrarea în Palat. 
Pe 23 decembrie am vrut să merg sus la etaj şi la un moment dat am 

văzut ceva care m-a surprins: Cotoi5 cu cele două secretare coborau pe scări. 
Am rămas aşa ... Îmi venea să leşin aproape: adică ăsta în loc să fie reţinut sau 
sechestrat, el venea râzând şi le pupa mâna celor două secretare. Nu am mai 
urcat la etaj ... am rămas aşa [năuc] ... Norocul meu că au venit nişte ziare pe 
care le-am împrăştiat afară [pe platoul Dacia]. Unii chiar mi le-au smuls din 
braţe şi n-am mai intrat acolo. 

Apoi m-am dus la o frizerie, apoi prin piaţă. Cineva mă urmărise. 
Vedeam mereu pe cineva cu un fular roşu care mă urmărea. Când am ajuns la 
Gară se trăgea. Se trăgea din turnul gării jos, în maşini. 

Am luat şi eu parte alături de nişte băieţi, pe care îi cunoşteam pentru că 
lucrasem în transporturi - ei deja erau acolo şi făceau controlul maşinilor care 
treceau prin faţa gării. Le opream şi le controlam. S-a oprit o maşină neagră 
Mercedes cu trei indivizi care erau îmbrăcaţi în halate negre, bine înarmaţi. Era 
o maşină militară, nu avea decât un număr care începea cu O şi urmau nişte 
cifre - nu le-am reţinut, nu ştiu dacă le-am copiat pe ceva... Şi au tras ăia mult 
timp. Ne-am ferit, erau cât pe aici să ne împuşte. S-a întâmplat chiar în dreptul 
gării. Era acolo un parc de autobuze chiar în dreptul gării. S-a tras acolo foarte 
mult. Cei trei au coborât din maşină. Noi am adus miliţia gării, maşina a fost 
trasă mai departe şi după aproximativ o jumătate de oră nu am mai văzut nici 
maşina, nici miliţienii. A dispărut, pentru că nu au lăsat-o în dreptul unde 
opream noi maşinile, au tras-o mai departe şi miliţienii i-au ridicat pe-ăia şi 
i-au dus în sediul miliţiei gării acolo unde i-au verificat. Nu ne-am putut băga 
în problemele astea. Cei trei au fost reţinuţi de miliţia gării şi nu se ştie ce s-a 
întâmplat, ce s-a făcut cu ei. A doua zi m-am dus şi l-am anunţat despre ce s-a 
întâmplat pe Radu [Aurelian] - care era omul ce coordona armata, cel care 
avea probabil o misiune pe care nu o cunosc eu - ce făcuse înainte şi ce făcea 
acum (râde). 

Pe la ora 4 - se potolise situaţia aceea - mi se făcuse foame şi m-am dus 
la măcelăria de la Piaţa Săracă care era la 50 - 60 de metri în apropiere. M-am 
dus să văd dacă găsesc ceva, să iau o bucăţică de carne, să o duc acasă. Dar nu 
am apucat: un glonţ m-a lovit în mâna stângă. Eram îmbrăcat într-o haină de 
piele de viţel foarte rezistentă, glonţul a făcut un semn şi pe urmă a picat jos. 
Un cartuş, nu ştiu de unde o fi fost, cine l-a tras. Când stăteam la rând am simţit 
o lovitură, când m-am uitat: un glonţ m-a lovit şi a picat jos, mi-a făcut un 

Simion Cotoi a deţinut funcţia ele prim - secretar al Consiliului Judeţean al P.C.R. Buzău. 
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semn în haină doar. Un fost ofiţer de la armată, l-a luat, s-a uitat la el şi l-a 
aruncat pe jgeab acolo la măcelărie. Mulţi dintre cei de acolo s-au sesizat [cu 
privire la incident] ... Eu mi-am pierdut cumpătul şi am plecat şi fără carne şi 
obosit. 

După 4-5 ore am căutat să mă duc iarăşi acolo la Palat. Nu te mai primea 
la Palat. Ce s-a întâmplat: în ziua când am fost eu, se dădeau nişte cupoane pe 
care se punea o ştampilă [care adeverea că] ai fost în mişcarea revoluţionară, 
adică pentru perioada de 21-22 [decembrie 1989]. Aveam cuponul acesta 
pentru că mi-l dăduseră chiar în ziua de 21 spre 22 noaptea, mai exact în 
dimineaţa de 22. Am intrat pe acolo ... au fost perioade în care unii au făcut 
invazie - [fapte] recunoscute de toată lumea -, unii au venit mai târziu, [alţii] 

mai devreme ... Era un singur TAB6 acolo ... Alţii spuneau că luase foc la 
Tribunal. Eu nu am fost la tribunal, numai la Palat. 

Pe 24 [decembrie 1989], nu ştiu când a fost, a fost o şedinţă acolo. Ion 
Vasile începuse să discute cine o să fie primar. Fusese propus Ion Vasile 
primar. Nu! Radu Aurelian ca primar. .. sau Ion Vasile trebuia să rămână la 
primărie şi celălalt să rămână la Casa Albă? Am intrat acolo unde foarte mulţi 
discutau, era sala aproape plină. Aveau acolo - de unde găsiseră?- un aparat din 
acela care făcea zgomot când treceau avioanele. Şi demonstrau cum aparatul 
acesta făcea o vibraţie [zgomot] precum cea a unui avion. Nu am idee de unde 
îl aveau. Nu am stat decât 3 minute ... Voiam să stau pentru că mă consideram 
un adevărat revoluţionar, mai bine spus un patriot, nu ştiam ce e aia revoluţie, 
dar cineva mi-a spus: „Măi, moşule, ce cauţi aici?" - eram într-adevăr 

nebărbierit. „N-am venit, domnule, de la serviciu, sunt pensionar. Am venit şi 
eu ca şi dumneavoastră" şi le-am arătat [cuponul]. Mi-a venit aşa ... [frază 
neterminată, în sensul că se simţea stingherit şi ofensat] şi am ieşit. [Cineva a 
spus:] „Dă-i, mă, un sandwich şi lu' ăsta!", ca şi cum aş fi fost un milog ... 

[În continuare face referire la evenimente post decembriste]. 
A ieşit Radu Aurelian şi mi-a spus „Mergi cu mine la Casa Albă". „Eu nu 

merg, domnule, până acolo, eu stau aproape de gară, ce să caut eu acolo?" 
Atunci zice: „Vii aicea la primărie". Şi de-a doua zi m-am prezentat acolo. 
„Dar ce ştii dumneata să faci?" „Domnule am fost de toate: şi scriptolog şi etc. 
„Ei, aveam nevoie de un om din ăsta". Şi într-adevăr am lucrat acolo timp de 

6 TAB - abreviere de la Transportor Amfibiu Blindat. Este termenul folosit de Armata 
Română pentru a denumi o serie de transportoare blindate pentru trupe cu tracţiune 8x8. 
Seria de vehicule militare TAB este bazată pe transportoarele blindate pe roţi de tip BTR 
(abreviere de la Bronetransporter: „transportor blindat" în limba rusă) de fabricaţie 

sovietică. Deşi sunt practic transportoare blindate BTR construite sub licenţă în Romfmia, 
TAB-urile au fost adaptate cerinţelor Armatei Române, nvând unele îmbunătăţiri, precum 
motoare diesel mni puternice. Vezi, Chris Bishop, The E11cyclopedia <~f Tanks mul 
Armoredfighting vehic/es: From World War /to The Preselll Day, Grange Book, 2006. 
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14 zile, la Palat [la sfârşit de decembrie 1989 - început de ianuarie 1990]. Nu 
făceam altceva decât să primesc de la toţi cetăţenii care erau primari, [oameni 
ce] erau de prin primării, ce veneau cu reclamaţii despre comportarea 
primarului [din localitatea respectivă înainte de revoluţie, sub regimul 
comunist], care nu-şi completau situaţia corect iar eu îi ajutam să îşi 

completeze situaţia corect [rapoarte despre situaţiile din primăriile din judeţ], le 
puneam într-o mapă şi le dădeam mai departe. Venea unul şi le ridica şi le 
ducea mai departe, nu mă interesa ce făcea cu ele. Veneau oameni din diferite 
comune, veneau cu tot felul de reclamaţii, concrete, neconcrete„. Le scriau şi 

doreau schimbarea unor oameni care fuseseră pe funcţie pe timpul acela [sub 
regimul comunist]. Nu ştiu ce s-a făcut cu ei„. Asta a fost în ianuarie [ 1990] 
până pe ziua de 14. 

Pe ziua de 14 ianuarie mi-a venit ideea să plec de aicea. M-am dus la 
câţiva pe acolo şi le-am cerut să îmi dea o hârtie că am fost şi eu pe aici. Mi-a 
dat şi Ion Vasile, mi-a dat şi „. îl făcuse general... am uitat cum îl cheamă„. 
[timp de mai bine de I minut caută pe o listă numele persoanei respective]. 
Ştirbu Paul! [El] fusese un ofiţer militar şi rămâne la primărie iar Ion Vasile 
formează un club, adică formează Frontul Salvării [Naţionale - ca formaţiune 
politică] în care devine şi preşedinte. În momentul în care le-am cerut câte o 
hârtie din - asta [adeverinţă], m-au întrebat unde vreau să rămân? Mă duc cu 
Ion Vasile. Cu Ion Vasile am deschis sediul acolo, am muncit foarte mult 
acolo, pe str. Colonel Buzoianu, unde fusese casa, adică sediul lui Cotoi 
[locuinţă de serviciu a primului secretar]. 

Era foarte greu, luasem un registru de acasă, lumea era foarte 
entuziasmată, am înscris sute de oameni, care veneau benevol să se înscrie ca 
membri ai Frontului Salvării [Naţionale], foarte mulţi oameni buni, oameni 
culţi. Asta a fost după 14 ianuarie. 

[Revine la evenimentele din decembrie 1989]. 
Pc 24 decembrie în Buzău se trăgea din mai multe părţi. Lumea devenise 

şi mai curioasă şi probabil unii de o acţiune şi mai militantă în privinţa 

revoluţiei ... [de aceea] veniseră. Buzăul era foarte mult înconjurat: erau sute de 
oameni care făcuseră cordoane întregi pe străzi. Apoi lumea a început să se mai 
liniştească. După 25 [decembrie] aproape nu s-a mai tras, doar câte un foc ici­
acolo. 

Zilele în care s-a tras intens au fost 23 şi 24 [decembrie]. Au fost zile în 
care nu mai ştiai dacă mai trăieşti sau nu mai trăieşti. Multe gloanţe au nimerit 
şi oameni nevinovaţi pc străzi. Eu nu le-aş fi dat arme la copii ăştia să se ducă 
pe străzi ca să tragă pe străzi! Pentru că astea erau arme descentrate, dacă voiai 
să tragi acolo, trăgeau în stânga sau în dreapta... Erau arme de trageri în 
poligon, de exerciţiu ... 
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Au fost câteva victime şi în Palat. Victimele în Palat au fost în noaptea de 
23 spre 24 [decembrie]. Aceştia erau câţiva muncitori de la Chimica [nu erau 
oameni cu multă carte etc ... ]. Au făcut ăia ceva, nu au făcut..., cert este că s-a 
tras în ei! Un ofiţer. .. chiar în Palat! Au decedat ăştia care au fost în Palat, erau 
3 [persoane]. 

În afară de Palat, au mai murit vreo 2. Se trăgea din Palat în afară [face 
comentarii la modul cum se trăgea ... ] dintr-o fereastră într-alta. Se trăgea în 
clădirea Palatului din vila aceea care este în faţa Palatului, în stânga, şi din 
dreapta unde unde era Casa Cărţii. Din 2 extreme. S-a mai tras şi din hotelul 
Pietroasele, era distanţă mare şi nu prea aveau vreun efect, nici puşca nici 
revolverul cu care trăgeau ... 

Ştiu că ofiţerul acesta a fost arestat [cel care a tras în Palat]. Nu cunosc 
mai multe. Nu am fost de faţă pentru că asta s-a întâmplat pe timp de noapte şi 
nici acolo nu cred că erau prea mulţi de faţă. Ei erau deja intraţi. Nu vreau să îi 
condamn, nu ştiu ce presiune o fi fost şi nu vreau să mă gândesc ... a fost o 
neînţelegere. 

Înaintea lui Ceauşescu [execuţia lui] urmăream România liberă [face 
referire la postul de radio Europa liberă], zile şi nopţi întregi, acolo mai 
prindeai câte o veste bună sau rea. În perioada asta am urmărit la televizor cum 
i-a dat jos din maşină [pe Nicolae şi Elena Ceauşescu], când i-a dus acolo [la 
Târgovişte]. Când au fost împuşcaţi nu am văzut, dar ştiu că i-a luat acolo şi 
i-au dus ... 

După revoluţie, după Crăciun, oamenii s-au purtat cinstit, nu au fost 
distrugeri, nu au fost hoţii mari după mişcarea asta care a fost de 4-5 zile. Nu 
au fost spargeri ... nu am auzit să fi fost. .. Nu ştiu ce s-o fi întâmplat cu 
băncile. Nu am idee. 

Mădălina Oprea: Pe străzi aţi văzut victime? Erau răniţi? 
Emanoil Pandele: Da, i-am văzut pe aceia care au fost lângă Palat. Unul 

din ei a fost împuşcat în dreptul Casei Cărţii şi l-a luat salvarea. Altceva nu aş 
putea să spun ... 

Mădălina Oprea: În timpul acestor evenimente, militarii care erau acolo 
cum s-au purtat? 

Emanoil Pandele: Eu am avut noroc de un militar care mi-a oferit un 
scaun şi care m-a luat ca un bătrân şi probabil că o fi avut şi el un bătrân în 
casă şi m-a protejat. 

Mădălina Oprea: Cum credeţi că erau ei organizaţi? Erau bine coordonaţi 
de superiori? 

Emanoil Pandele: Cred că aveau o disciplină a armatei, dar nu ştiu dacă li 
se spunea ce să facă sau să nu facă, asta nu aş putea să ştiu pentru că asta nu se 
discuta de faţă cu mine. 
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Mădălina Oprea: Revenind la evenimentele din Palat, vă rog să spuneţi 
din câte persoane era compus comitetul Frontului Salvării Naţionale7 ? 

Emanoil Pandele8
: Frontul Salvării Naţionale era compus din 4 sau 5 

[persoane]. Eu devenisem secretar, era unul Baciu, un inginer capabil, care a 
contribuit foarte mult la organizarea Frontului Salvării, era un om cunoscut, 
ştia să caute în toate comunele oameni pregătiţi ca să contribuie [la organizarea 
Frontului Salvării]. Ştiu că am stat acolo timp de un an de zile, până s-a tras [la 
sorţi ordinea pe listă a candidaţilor] chiar dintr-o căciulă de-a mea primii 
deputaţi. Am avut oraşul cu cei mai mulţi senatori şi deputaţi: 3 senatori şi 3 
deputaţi. Ştiu pentru că am luat parte şi eu atunci la Bucureşti la numirea 
domnului Iliescu ca preşedinte. Eu eram delegat din partea Buzăului. 

Mădălina Oprea: Care au fost primele măsuri pe care le-au luat? Cum au 
început să se organizeze după 26 decembrie? Au comunicat cu directorii de 
întreprinderi? 

Emanoil Pandele: Mai puţin au comunicat [cu aceia]. S-a luat legătura 
mai mult prin comune cu directorii de şcoli. Aşa s-au organizat, aşa s-au 
început şedinţele. Acestea au dat rezultate pe perioada lui Ion Vasile. El a avut 
un mare succes în primii doi ani. După alegeri, lucrurile au mers în continuare 
cu Iliescu cu ce s-a întâmplat şi ce se întâmplă la ora actuală ... 

În data de 28 decembrie 1989 s-a emis Decretul-lege privind constituirea, organizarea şi 
func\ionarea Consiliului F.S.N. şi a consiliilor teritoriale ale F.S.N., ca organe ale puterii 
de stat. În aceeaşi zi s-au emis mai multe decrete de către Consiliul F.S.N. privind crearea 
noilor ministere şi numirea conducătorilor acestora. Vezi, Marin Nedelea, Istoria României 
în date ( 1940-1995 ), Ed. Niculescu, Bucureşti, 1997, p. 383. Pe parcursul celor câteva zile, 
până la instituirea decretului mai sus menţionat, componenta Consiliului Judeţean 

Provizoriu al FSN Buzău s-a modificat continuu, conform spuselor tuturor martorilor 
intervievaţi. Iată componenţa acestui organism din data de 22.12.1989, în ordinea intrării 
pe listă: Radu Aurelian, Ion Vasile, Epifanie Norocel, Mihnea Aurel, Curic Vasile, 
Hanganu Ion, Pandele Emanoil, Mărunţiş Nicolae, Ştirbu Paul, Oancea Ion, Moise Mihai, 
Zosmer Lionel, Olteanu Sorin, Oprescu Constantin, Şerbănescu Gheorghe, Dumitrescu 
Liliana, Maxim Marcel, Gheorghe Vasile, Gheţu Călin, Arnăutu Carmen, Damian 
Constantin, Iliescu Virginica, Ene Constantin, Burciu Nicolae, Grigore Florin, Divoiu 
Gheorghe, Neagu Ilie, Ivan Ion, Sandu Toma, Miri\ă George, Ioniţă Gheorghe, Dudu 
Ştefan, Constantinescu Cornel, Simion Ion, Negoiţă Vasile, Rădulescu Marian, Dîrja 
Octavian, Ene Marian. Ultima poziţie, la nr. 39, este completată de mână, (adăugată 
ulterior). Numele este ilizibil (Neagu? Vengu?) Ion. 
Intervievatul face referiri la o situaţie post revoluţionară. 
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Interviul nr. 2 realizat cu Tudorei Lascăr9 a fost înregistrat la sediul 
Muzeului Judeţean Buzău în data de 11.10.2009. 

Tudorei Lascăr: În primăvara lui 1989, în luna mai, având profesia de 
bucătar, am fost repartizat de către directorul întreprinderii l.C.S.A.P. Buzău 10

, 

să lucrez în Deltă, undeva la tabăra de vacanţă a foslului Comitet Central. 
Tabăra de vacanţă se numea Roşu, undeva lângă Caraorman. Acolo nu se putea 
ajunge decât în condiţii speciale - cu hidrobuze, cu şalupa sau nave speciale. 
Am ajuns acolo, am început serviciul şi am preluat gestiunea ca bucătar la 
tabăra de vacanţă. 

Pe la sfârşitul lui iulie - începutul lui august, s-a prezentat un grup, în jur 
de 16 persoane. Nu i-am legitimat pentru că nu puteam să îi legitimez eu - doar 
o singură persoană s-a legitimat ca fiind generalul Murea. Mi-a spus că vin de 
la Bucureşti şi că eu trebuie să le asigur cazarea şi mâncarea Limp de o 
săptămână, un sejur de 7 zile [în perioada 6-12 august 1989 11

]. M-am 
conformat: i-am cazat şi le-am servit masa. Trebuie să fac o precizare cu 
privire la sala de mese unde serveam turiştii: nu venea oricine la tabăra de la 
Roşu, numai cei privilegiaţi. Ca să le ducem mâncare acolo trebuia să trecem 
un canal care despărţea tabăra propriu-zisă de locul unde erau cazaţi cei 
speciali, la nişte căsute de vacanţă, o sală de protocol - acolo era cazată elita 
politică a vremii. 

Într-o zi când trebuia să îi servesc pe dânşii - trebuia să trec canalul ca să 
ajung acolo, să le duc mâncare şi băutură - am auzit între ei discuţii, am auzit 
ce se discuta şi am tras şi eu cu urechea. I-am auzit spunând că „ar fi bine ca în 
decembrie unele cadre ce coordonează activităţi mai deosebite, conducători de 
unităţi, comandanti să fie băgaţi în concedii medicale sau de odihnă, să nu fie 
prea mulţi conducători de unilăţi în unităţile militare". Deci ar fi bine să nu fie 
[în posturi, la servici]. Eu am tras concluzia: „Măi, ceva o să se întâmple în 
decembrie, dacă atâţia generali spun asta". 

Un general căruia îi plăcea mai mult băutura, l-am tras şi eu de limbă ... 
„Domnule general, ce o să se întâmple în decembrie? Am şi eu soţie şi copii 
acasă ... Ce o să fie?" 

„Băi, zice, tu de unde eşti? Uită-te-ncoace la mine, Ceauşescu nu o să 
mai vadă revelionul!" - şi acum [când îmi amintesc] mi se face pielea găină pe 
mme ... 

9 
Lascăr Tudorei este actualmente agent la Poliţia Comunitară Buzău. S-a născut pe data de 
25.09.1955, în corn. Năneşti, jud. Vrancea. Studii: liceale. În decembrie 1989 era angajat 
ca bucătar la l.C.S.A.P. Buzău lucrând la restaurantul Dealul Zorilor. 

10 l.C.S.A.P. Buzău - Întreprinderea Comercială de Stat pentru Alimentaţie Publică Buzău. 
11 Informaţie dată înaintea înregistrării video, când s-a completat fişa de interviu. 
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Mădălina Oprea: Vă amintiţi numele generalului? 
Tudorei Lascăr: Nu ştiu cum îl chema pe general, avea cam 46-47 de ani, 

era un bărbat bine făcut. 
Mi-am văzut apoi de treabă şi mi-am spus ce-o să fie, o să fie ... Eu mi-am 

văzut în continuare de treabă. Am predat gestiunea, toamna, în septembrie, pe 
data de 15, când s-a terminat sezonul. 

Mădălina Oprea: A mai auzit şi altcineva aceste discuţii? 
Tudorei Lascăr: Nu orice persoană avea acces acolo. Nici femeia de 

serviciu nu rămânea singură când făcea curăţenie. Era tot timpul supravegheată 
de un general când făcea curat, când făcea paturile. Nu avea acces. Era o 
femeie, Luminiţa nu mai ştiu cum, nu îmi mai amintesc cum o cheamă. 

Mădălina Oprea: Dumneavoastră ce aţi făcut cu această informaţie? Aţi 
mai spus-o şi altora? Vă era teamă? L-aţi crezut pe general? 

Tudorei Lascăr: 30 % doar! 70% nu îl credeam. Atunci nu prea am 
crezut ce a spus generalul ăla. Pe timpul ăla aveam casă pe strada Transilvaniei 
şi îmi plăcea să ascult radioul Europa liberă, ascultam seară de seară. Veneam 
de la restaurant la ora 11 noaptea - lucram în Micro XIV, făceam mâncare 
pentru donatori [donatorii de sânge]. Aveau nevoie de un bucătar bun să le dea 
mâncare bună la donatorii de sânge care veneau de la spital. Şi veneam la 
I I noaptea dădeam drumul Ia Europa Liberă. Aşa am aflat de complotul celor 
9 generali ... Nu m-a preocupat ştirea prea mult, dar la un moment dat mi-am 
spus: „Măi, ceva o să fie ... ". Toţi generalii ăia au plecat de acolo într-o noapte 
cu o şalupă din aia rapidă, numai generalul Murea a rămas pentru a doua zi. 
Acesta mi-a spus aşa: „Vezi că în toamnă, când pleci de aici să vii la Bucureşti, 
la mine!" Mi-a dat o adresă militară. Zice: „Ai 5 copii, să vii la mine să stăm de 
vorbă". I-am dat ca de obicei [diverse produse alimentare] ... Acolo cea mai 
proastă dulceaţă era de portocale şi mandarine - nici un român n-a mâncat aşa 
ceva ... Şi i-am dat şi eu câte ceva să ducă la Bucureşti. 

Pe 15 septembrie [ 1989] s-a terminat sezonul iar eu mi-am predat 
gestiunea. 

În toamnă, m-am dus la Bucureşti şi generalul mi-a umplut portbagajul 
maşinii - nu aveam eu maşină atunci, m-am dus cu cineva - cu îmbrăcăminte 
pentru copii, m-a dus într-o fabrică de confecţii din Bucureşti şi mi-a dat tot 
felul de îmbrăcăminte. Şi mi-a spus: „Ai grijă, în maxim 2-3 săptămâni o să se 
întâmple ceva. Tu cam ştii despre ce e vorba, ţine-ţi gura!" Şi-am plecat. I-am 
pupat mâna că era ditamai generalul şi am plecat acasă. 

Mădălina Oprea: Dar cum de avea dumnealui o aşa mare încredere să vă 
transmită o astfel o informaţie? 

Tudorei Lascăr: Am văzut multe! La mine intrau multe persoane din 
afară: nemţi, englezi, francezi ... Veneau cu valută. Erau în vacanţă, făceau 2 
săptămâni de zile un sejur. Aveam 5 copii şi veneau şi noaptea de mă trezeau 
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din somn: „Şefu', vrem de băut, vrem de mâncat!". Îmi scoteau teancurile de 
dolari, de valută, numai să le dau să mănânce. Aveam băiatul care lucra la bar, 
la bucătărie de le dădea mâncare „. Mi-a fost teamă, Dumnezeu e sus! Mi-era 
teamă să iau un sfanţ. Mi-era teamă să umblu cu banii, mi-era teamă pentru că 
era filmată tabăra, nu îmi dădeam seama ce se întâmplă. De obicei am fost filat 
- cum se zicea atunci - urmărit pas cu pas. Am avut norocul că nu am făcut nici 
o greşeală, nimic-nimic, şi am ajuns şi în ziua de azi, să trăiesc. 

Am venit de la Bucureşti acasă. După ce închideam gestiunile de acolo 
[de la tabăra de la Roşu] aveam [zile] libere. În momentul în care am predat 
gestiunea de acolo, de la Tulcea, am fost chemat la B.T.T. 12 Tulcea, mă tot 
târau pe drumuri pentru că mi-au rămas 76.000 lei ca plus în gestiune. Era o 
contabilă, doamna Lazăr, mă tot chema [la Tulcea], mă tot hărţuia. „Doamnă, 
plusul se înregistrează, minusul se plăteşte şi se face puşcărie. Deci eu am plus 
în gestiune, nu am minus. Să îl ia statul! Nu am nevoie de nici un ban. Eu am 
predat gestiunea şi cu asta - basta". 

După ce am predat gestiunea, aveam liberele acelea. Pentru sâmbăta şi 
duminica pe care le lucram acolo, cei de aici de la întreprindere trebuia să îmi 
dea [zile] libere. Şi am avut libere. În perioada asta am fost la Bucureşti [la 
generalul Murea]. Umblam şi pe la Tulcea şi pe la Bucureşti şi la peşte, pentru 
că îmi place să pescuiesc. 

Şi iar am rămas suprins: în momentul în care eram în gară la Medgidia, 
am văzut un om beat - eu veneam de la Tulcea şi în gară la Medgidia 
schimbam trenul - care ţipa în gura mare, un tânăr ţipa: „Jos Ceauşescu! Jos 
Ceauşescu!" Şi erau miliţienii şi nu i-au făcut nimic! În octombrie - la 
începutul lui noiembrie 1989, în gară un tânăr striga cât îl ţinea gura şi miliţia 
nu i-a făcut nimic! Zic: „Ceva o să se întâmple. „", căci de obicei dacă scăpai 
un cuvânt prost, gata te înhăţau ăştia. Ceva o să se întâmple! Eu veneam atunci 
de la pescuit din Deltă. 

Am ajuns acasă. Când am ajuns acasă, m-am prezentat la întreprindere. 
M-a chemat directorul: „Ai scos şi tu ceva bani acolo, hai să te promovăm, te 
facem şi pe tine şef de restaurant". „Meseria mea e de bucătar, meseria mea e 
cuţitul"„. îl ţineam de mâner [cuţitul] şi îi zic „Luaţi-mi meseria din mână! 
Dacă tai strâmb, tai pentru că vreau, dacă tai drept, tot la fel, tai pentru că vreau 
eu. Deci asta e meseria mea şi nu mi-o poate lua nimeni". Nu puteam să ajung 
mare şef, asta mi-e meseria! L-am supărat pe domnul director Botezatu Mihail. 
Zice: „Te superi, nu te superi, te dau la Restaurantul Zorilor, fiindcă acolo nu 

12 B.T.T.- Birou de Turism pentru Tineret. 
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avem bucătar" 13 • Se făceau înainte [înainte de decembrie 1989], ca să se scoată 
ochii la lume, preparate şi semi-preparate: salate orientale, fasole, iahnii, tot 
felul de astfel de preparate pe care eu trebuia să le fac şi care erau duse acolo în 
sala de came, unde era hala mare a pieţei. Se duceau [produsele] astea. Se 
puneau la chestii de-alea de plastic, se puneau pe platouri ... Deci eu nu îmi mai 
făceam meseria, pentru că l-am deranjat pe domnul director pentru că nu i-am 
dat şperţul să mă promoveze, m-a dat disciplinar cum s-ar zice ... Eu, dacă 
eram bucătar bun, la ora 10-11 terminam ce aveam de făcut. Mă duceam de la 
ora 6 dimineaţa şi făceam tot ce trebuia, până la ora I 1 predam alea şi nu mai 
aveam ce face. Iar bucătăreasa care era, îşi făcea treaba ei la bucătărie. 

Mădălina Oprea: Aşadar, în decembrie 1989, lucraţi la restaurantul 
Dealul Zorilor? 

Tudorei Lascăr: Da. 
Într-una din zile, I 3- I 4, până în 15 decembrie, în acea bucătărie care e la 

subsol la Dealul Zorilor, au venit mai multe persoane care aveau soţi cadre 
militare, cadre militare cu mare influenţă în Buzău, maiori! Vă spun numele 
pentru că le ştiu. Una dintre doamne era doamna Roşca Luiza care era soţia 
domnului Roşca, care era comandantul unităţii din Crâng - U.S.L.A. 14

, acolo 
erau trupele de elită. Şi cealată era Truţulescu Mariana, care era soţia domnului 
Truţulescu - care ulterior domnul Iliescu l-a arestat [sic!] 15 cu „ţigara" 16

, dar el 
ştie prea multe despre revoluţie ca să spunem că a stat la beci pentru ţigări. 
Erau cam 6 doamne. Era şi doamna inginer Ucrain, pe care întotdeauna am 
respectat-o, era o femeie deosebită, bărbatul dumneaei era inginer, se ocupa cu 
apicultura în judeţul Buzău, din câte am înţeles, a decedat. La un moment dat 
(bucătăria era despărţită: unde era lavoarul, unde se spăla vesela, acolo făceam 
eu preparatele pentru hală) zice o doamnă: „Fă-ne şi nouă o cafea pentru că ne 
grăbim". Le-am făcut câte o cafea şi la un moment dat au început să plângă 
doamna Roşca şi doamna Truţulescu. Iar doamna Ucrain le-a întrebat de ce. 
„Păi uite la Timişoara a ieşit lumea în stradă şi pe bărbaţii noştri i-au trimis 
acolo!" 

13 Lascăr Tudorei susţine faptul că deoarece nu i-a dat mită directorului pentru a fi promovat 
în funcţie, a fost mutat disciplinar la restaurantul Dealul Zorilor, în zona Piaţa Centrală din 
municipiul Buzău. 

14 U.S.L.A. - Unitate Specială de Luptă Antiteroristă. 
15 În perioada 1996-2000, preşedintele României a fost Emil Constantinescu. 
16 Face referire la „afacerea Ţigareta" din aprilie 1998. Colonelul Gheorghe Truţulescu a fost 

condamnat, alături de alte 18 persoane, pentru introducerea ilegală în România, prin 
transport cu avionul, prin Baza Militară Otopeni, a 4.275 de baxuri de ţigări de 
contrabandă. Ofiţerul SPP a fost condamnat definitiv la şapte ani de detenţie, fiind eliberat 
în octombrie 2003. Vezi, www .curinu Inat ional. ro/Evcn i mcnt/200-l-O 1-09 (accesat în 
decembrie 20 I 0). 
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Deci, prima informaţie care mi-a picat în mână că ceva o să fie la 
Timişoara - cu toate că începuse de-acum să umble zvonurile, se auzea prin 
lume - de-acolo mi-a parvenit! Mi-am spus: „Măi, ceva nu e în regulă, şi soţii 
lor fiind detaşaţi acolo„. ". 

Ulterior au mai venit şi alţii şi le-am predat nişte pachete [cu mâncare] 
erau îmbrăcaţi în combinezoane, aveau armamente şi au plecat acolo 17

• Eu le­
am făcut pachete şi s-au dus acolo [la Timişoara]. 

17 

La ora 11 am terminat. 

În stenograma audierii de către Comisia senatorială pentru cercetarea evenimentelor din 
decembrie 1989, a viceamiralului în rezervă, Dinu Ştefan (în timpul revoluţiei -
conducătorul Direcţiei de Informaţii a Armatei), din data 13.01.1994, acesta afirmă că: 
„Marele Stat Major, prin Direcţia de Informaţii avea un batalion de cercetare în dispozitiv, 
la Buzău, lângă regimentul de paraşutare. Comandanţii lor: Gherculescu, şef de stat major 
Creţulescu („.) 
Eu am luat legătura telefonică şi am spus comandantului batalionului să se ducă la Armata 
a 2-a, unde era un telefon operativ, la ora 20.00 să fie acolo. Între timp am luat maşina 
şefului biroului de cercetare în dispozitiv, col. Constantinescu Mihai, el a şi plecat, şi la ora 
20.00 am vorbit cu comandatul Gherculescu, că este nevoie de un asemenea detaşament şi 
că potrivit prevederilor din regulament, la semnalul acesta (semnalul de luptă parţială 

„Radu cel Frumos") să fie în măsură să se îmbarce într-un avion, care îl va stabili aviaţia. 
Şi el s-a dus în unitate, s-au pregătit şi până la urmă au intrat 41 în acest avion. Nu ştiu ce 
fel de avion, AN 24 sau 26, nu cred că are vreo importanţă. Deci, au ajuns spre diminea(ă 
la Timişoara. S-au cazat la divizia 18. De acolo, prin col. Ioniţă, care ajunsese şi el cu 
trenul, au luat contact cu Guşe. Nu ştiu ce alte indicaţii au primit acolo, eu nefiind la faţa 
locului. Şi în diminea\a zilei de 18 ei au început misiunea de informare; supravegherea 
străzii. Neavând staţii radio, ei trebuiau să raporteze prin telefonul public. Şi cum acestea 
nu mai funcţionau, au început să facă treabă de curiera!. 
Începând din 19, ce raportează tot ei, că dacă până aici mulţimea nu era organizată, şi abia 
spre după-amiaza zilei de 19 a început să fie organizată, deci până atunci puteau să se 
amestece cu mulţimile şi să raporteze ce se pune la cale, începând din după-amiaza zilei de 
19 mulţimea era organizată şi ei nu mai puteau intra în coloanele care se mişcau. 
Dl. Gabrielescu: Erau înarmaţi băieţii ăştia? 
Dl. Dinu: Prima zi, în 18, au fost cu arme. 
Din a doua zi nu au mai intrat cu arme tocmai pentru pericolul care s-ar fi creat să fie 
descoperiţi şi linşaţi. Deci, tot armamentul l-au depus pe 18 seara cu proces verbal la 
divizie şi începând, din 19 au ieşit fără armament, dar nici nu mai puteau să îşi 

îndeplinească misiunea de informare. 
În 20 după-amiaza m-a sunat gen. Guşe: „Aici cred că s-au petrecut lucrurile alea de care 
mai vorbeam noi, s-a încheiat, nu se mai poate face nimic". Asta pe 20 după masă. 
Astea sunt evenimentele care le ştiu eu, în general. 
Mai ştiu aşa, că aceşti oameni pe 22 s-au îmbarcat şi au plecat înapoi la Buzău. 

Armamentul a fost preluat după aceea cu proces verbal. Nu a lipsit nici un cartuş, nici 
armament, absolut nici un material sau echipament şi niciunul din ei nu au suferit nici 
măcar o zgârietură". Vezi, Şerban Săndulescu, Decembrie '89. Lol'itura de stat a confiscat 
revoluţia română, voi. I, Tipografia Miron, Bucureşti, f.a., pp. 219-222. 
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Pe data de 22 decembrie, dimineaţă, m-am dus la serviciu, mi-am făcut 
treburile tot la fel. De-acum începuse să se audă zvonuri că se trage [la 
Timişoara]. De-acum lumea începuse să sufle ... 

Se dăduse decretul 18 acela că nu aveai voie cu perdele, cu draperii la 
geamuri în restaurante. Nu aveam voie să tragem draperia, trebuia să fie fără. 
Nu aveam voie să ne constituim mai mult de 4 [persoane] în grup. Deci ceva 
presimţeam, a avut dreptate Murea când a zis că ceva o să fie în neregulă dacă 
ăştia au dat [decret] că nu avem voie să ne constituim mai mulţi de 4 în grup, 
că la restaurante nu mai avem voie cu draperii şi perdele trase. 

M-am prezentat pe 22 [decembrie I 989] la serviciu dimineaţa, mi-am 
terminat treaba. În jurul orei I O, a venit un prieten la mine la bucătărie, 
Cişmaşiu Alexandru. El lucra la [fabrica de sticlă] „Perla" şi venise cu câteva 
pahare. Ca să dea de mâncare la copii, vindea pahare, le lua din întreprindere, 
şi le-a vândut şefei de restaurant. Şi am plecat [împreună]. Undeva unde era 
florăria Codlea, pe colţ, lângă Palat, ne-am dus să încărcăm nişte brichete. Şi-a 
încărcat bricheta la băiatul acela şi apoi am traversat spre platoul Dacia. Am 
făcut câţiva paşi şi ne-am întâlnit cu un ,p,rofesor de matematică, lucra la liceul 
„Contactoare" 19

, în spate la Contactoare~0 acolo. I-am spus: „Eu am ieşit de la 

18 

19 

„Decret prezidenţial cu privire la instituirea stării de necesitate pe întreg teritoriul ţării. 

Având în vedere încălcarea gravă a ordinii publice prin acte teroriste, de vandalism şi de 
distrugere a unor bunuri obşteşti, în temeiul art. 75, pct. 14 din Constituţia Republicii 
Socialiste România, preşedintele Republicii Socialiste România decretează: 
Art. I - Se instituie starea de necesitate pe întreg teritoriul ţării. Toate unităţile armatei, 
ministerul de interne şi formaţiunile gărzilor patriotice sunt puse în stare de alarmă. 
Art. 2 - Pe timpul stării de necesitate se interzic orice întruniri publice precum şi circulaţia 

în grupuri mai mari de 5 persoane. Se interzice circulaţia pe timpul nopţii începând cu ora 
23, cu excepţia persoanelor care lucrează în schimburi de noapte. 
Art.3 - Toate unităţile socialiste sunt obligate să ia măsuri imediate de destăşurare normală 
a proceselor de producţie, pentru paza bunurilor obşteşti şi pentru respectarea strictă a 
ordinii, disciplinei şi a programelor de lucru. 
Art. 4 - Consiliile populare municipale, orăşeneşti şi comunale sunt obligate să asigure 
respectarea strictă a ordinii publice, paza bunurilor şi proprietatea socialistă de stat şi 

cooperatistă, aprovizionarea în condiţii bune a populaţiei, destăşurarea normală a 
transporturilor, organizarea şi desfăşurarea în bune condiţii a întregii activităţi economice 
şi sociale. 
Art. 5- Întreaga populaţie a ţării este obligată să respecte cu stricteţe legile ţării, ordinea şi 
liniştea publică, să apere bunurile obşteşti, să participe activ la întăptuirea normală a 
activităţii economico-sociale". Apud, coord. Mihai Tatulici, Revoluţia românei î11 direct, 
voi. I, Combinatul Poligrafic, Bucureşti, 1990, p. 19. 
Grupul Şcolar Industrial Contactoare Buzău este o inslitufie de învăţământ care 
actualmente poartă denumirea de Grupul Şcolar Industrial „Grigore C. Moisil", str. lazul 
Morilor, nr. 8, Buzău. 

20 Întreprinderea Contactoare Buzău a fost înfiinţată în I O. I 0.1975 şi are ca obiect de 
activitate proiectarea, execuţia şi comercializarea aparatajului electric de joasă tensiune, 
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muncă şi m-aş duce să beau o cafea". Între timp, au mai venit două persoane 
lângă noi. Noi, fiind pescari, am început să discutăm despre peşte, prostii ... La 
un moment dat s-a apropiat de noi căpitanul Saris - era pe-atunci căpitan, 
acuma o fi colonel. Era cu o persoană îmbrăcată în [uniforma pentru] Gărzile 
Patriotice, în uniforma aia kaki şi cu bască. Era cu automatul. .. A spus: „Vă 
rog, deplasaţi-vă, dispersaţi-vă. Nu aveţi voie!". Cişmaşiu ăsta era un pic mai 
arţăgos: „Ce vrei mă, miliţianule, ce tot te iei de noi?!" Ne-a spus cum că, 
conform articolului aluia nu ştiu care, nu avem voie să stăm. Dacă nu vă 

deplasaţi, s-ar putea să vă dau şi câte-o amendă!" 
[Parte interviu irelevantă, scoasă din transcriptf 1. 

Lascăr Tudorel: „Pe 22 decembrie, dimineaţa, nu aveam astâmpăr. Nu 
ştiu de ce? Era în jurul orei I O, I O jumătate dimineaţa. Am plecat de-acasă şi 
m-am dus la amicul ăsta acasă. 

Până să ajung acolo - prietenul acesta al meu stătea exact în faţa 

întreprinderii Contactoare - trebuia să o iau pe o stradă, unde s-a facut biserica 
aia adventistă22 - deci am ieşit de pe strada aia şi undeva, unde am ajuns aicea, 
unde sunt blocurile făcute cum se zicea de întreprinderea Contactoare [pentru 
muncitori] - era până în [ora] 11, la un moment dat, de la un geam mare de la 
un bloc se auzea muzică populară de mama - focului. La un moment dat s-a 
întrerupt muzica populară şi [s-a auzit la radio]: „Comunicat către ţară: 

Generalul Milea s-a sinucis23
". Atunci a fost prima dată când am rămas blocat 

21 

corpuri de iluminat stradal, corpuri de iluminat interior, aparataj electric divers, bunuri de 
larg consum, precum şi execuţia de ştanţe, matriţe, acoperiri galvanice, vopsiri în câmp 
electrostatic. Pentru mai multe informaţii vezi: http://www.conlactoare.ro (accesat în 
decembrie 20 I O). 
De la minutul 21,51 până la minutul 25 al înregistrării, Lascăr Tudorei emite doar opinii 
despre situaţii private; relatează evenimentele din dimineaţa respectivă fără legătură cu 
tema interviului: cearta cu soţia (motivul pentru care acesta a plecat de acasă), descrie 
relaţia de bună amiciţie cu Alexandru Cişmaşiu şi cum se derulează vizita la casa 
prietenului său. 
Biserica Adventistă „Bethel", strada Mesteacănului, nr.8, Buzău. 
În stenograma audierii de către Comisia senatorială pentru cercetarea evenimentelor din 
decembrie 1989, a lui Iulian Vlad (în timpul revoluţiei - general locotenent şef D.S.S­
Departamentul Securităţii Statului (Securitatea) a fost denumirea oficială a serviciului de 
informaţii române din perioada comunistă), din data 19.10.1993, acesta afirmă că: 
,,În dimineaţa zilei de 22 decembrie, cam pe la ora 8.00, am fost chemat de pe culoar, unde 
mă aflam, de Curticeanu, că este o şedinţă la „săliţă" şi acolo Ceauşescu i-a cerut lui Milea, 
care era lângă mine, să-i raporteze ce se întâmplă cu unităţile care trebuie să vină de la 
Târgovişte, Ploieşti, Olteniţa, cred că era vorba despre şos. Olteniţei. El nu avea informaţii, 
dar starea lui era a unui om terminat din puci de vedere psihic, a bâiguit ceva, cum îi era 
felul, Ceauşescu s-a enervat, a bătut cu pumnul în masă că să meargă să se informeze, că el 
trebuie să-i prezinte informaţii. În acel moment mi-a strâns mâna, Ceauşescu a ieşit, apoi şi 
Elena, şi apoi, la câteva zeci de minute, un ofiţer mi-a spus că i s-a raportat lui Ceauşescu 
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pe loc - generalul Milea s-a sinucis ... Zic: „Oare printre generalii ăia care au 
fost la mine o fi fost şi generalul Milea şi eu n-am ştiut că nu l-am văzut, ori 
ceva se întâmplă ... ". 

Am mers mai departe să ajung în centru. Nu l-am găsit [pe amicul meu] 
la cafe-barul care era în dreapta până să ajung în piaţă, am dat să intru la piaţă 
şi am văzut un grup de oameni în faţă la primărie, la primăria Buzău, cum se 
numea atunci Consiliul Judeţean- un grup de oameni. Nu am priceput ce fac la 
ora aia acolo, la uşă, la intrare, unde e statuia aia acum. Între ei l-am văzut şi pe 
Cişmaşiu şi m-am dus la el: „Mă, ce faci aici?". „Bă, tu ştii ce se întâmplă la 
Timişoara? Că se trage în oameni?", că nu ştiu ce, că nu ştiu cum ... „Păi de 
unde ştii tu? Am auzit şi eu acum la un aparat la un bloc că generalul Milea s-a 
sinucis". Zice: „Hai să îi dăm jos pe-ăştia că sunt nişte nenorociţi. Să intrăm în 
Palat, să îi dăm pe-ăştia jos din Palat!" 

În momentul când am forţat uşa, uşa era deschisă, nu era închisă la 
primărie. 

Am ajuns prima dată în faţa cabinetului fostului prim-secretar, Cotoi. 
Acolo a avut loc o mică altercaţie cu ţiganii. Ţiganii deja intraseră înaintea 
noastră acolo. Unul dintre ei, era un fel de bulibaşa, cerea insistent să i se dea 
aurul. Cu câteva zile înainte îi confiscaseră aurul. Cişmaşiu zice: „Lasă, măi, 
[că o să vedem] ce o să vorbească legea". S-au cârâit un pic. 

A început să se strângă lumea. Deci am fost primii care am intrat acolo în 
Palat. Nu ştiam nici ce căutăm, nici ce vrem! Era până în ora 11,30. A început 
să se strângă care mai de care. Eu nu înţelegeam ce se întâmplă. Vă spun sincer 
nici în ziua de azi nu am înţeles. Au început să vină şi [printre primii oameni 
care au fost] erau foştii bişniţari, care bişniţăreau ţigări, bilete de film de la 
cinematografe, ca să poată să scoată o pâine. 

La un moment dat a răbufnit lumea, multă lume! Au început să se arunce 
cu cărţile cu al IX-iea Congres, cu toate drăciile acolo, al VII-iea [Congres], nu 
mă pricepeam eu ... A început să ia care mai de care din birouri. Erau fraţii 

Argintaru ... Au ajuns de au palate şi vile fiecare. Cărau tot ce le pica în mână. 
Ei le aruncau jos, alţii le cărau de jos. Tot ce le venea. Nu văzusem noi până 
atunci televizoare color, tot ce le pica în mână, ieşeau pe balcon şi aruncau! Au 
început să arunce şi tablouri cu Tovarăşul şi tot! Era haos. Haos total! Ha-os!!! 

Mădălina Oprea: Funcţionarii din Palat unde erau? 

de către Pîrcălăbes(;U că gen, Milea s-a împuşcat în biroul pe care îl avea când era la 
gărzile patriotice. ( ... ) Toate datele care au fost atunci aşa au arătat, şi ofiţerul care i-a dat 
pistolul era întâmplător acolo. E bine că nu i-a cerut pistolul aghiotantului, care era de la 
noi r de la Securitate, nu din structurile armatei I ( „. ). În continuare, a avut loc celebra 
şedin\ă a CPex, dnd Ceauşescu tot la „săliţă" am intrat şi eu, şi primul lucru a fost de a 
informa că „trădătorul Milea" s-a sinucis. Gestul lui Milea pentru el a fost dovada supremă 
că Milea a trădat" I regimul I. Vezi, Şerban Săndulescu, op.cit„ pp.196-198. 
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Lascăr Tudorei: Au dispărut ca prin farmec. Toţi au dispărut! Toţi! Unde 
şi cum, Dumnezeu ştie. 

Mădălina Oprea: Ce strigau oamenii atunci, ce atitudine aveau? 
Lascăr Tudorei: „Libertate! Libertate! Vrem pâine! Vrem mâncare! Vrem 

libertate!"- asta s-a strigat prima dată. Vreo oră şi ceva, poate două. Până a 
început să vină lumea din întreprinderi, nu s-a strigat „Jos Ceauşescu!", vă 
spun sincer. „Vrem pâine!" „Vrem căldură!" „Libertate!", toată lumea -
„Li bertate ! " 

La un moment dat s-a constituit un grup de iniţiativă, prea mare era 
haosul! Era multă lume, nu ştiam ce căutăm ... Primul om pe care l-am văzut 
atunci, era domnul Radu Aurelian care şi în ziua de azi trăieşte. Era căpitan. 
Dânsul era cu Gărzile Patriotice. Avea la subsol acolo [în Palat] militarii cu 
Gărzile Patriotice. În momentul când l-am văzut. .. ceva trebuia să facem, [să 
luăm] o atitudine, pentru că ăştia jupoaie tot, fărâmă şi pereţii, trebuie să luăm 
o măsură, să facem ceva! Nici nu ştiam cum să facem ca să intervenim! 

După aia au început să vină directorii de întreprinderi, procurorii, domnul 
Sălcuţan, a venit chiar şi de la Episcopie, Epifanie Norocel şi au făcut un fel de 
comitet de iniţiativă. „Domnule, hai să facem ordine, să facem disciplină! 

De-acum era ora 13 fără ceva. Trebuie să vorbim populaţiei, trebuie să facem 
ceva. Să vorbim!" 

Începuse să se adune lumea, piaţa Daciei era plină deja! Începuse 
lumea ... Unii intrau - unii ieşeau! Venea lumea ... A început lumea să strige de­
acum „Jos Ceauşescu! Jos Ceauşescu! Jos Ceauşescu!" În rest, cineva trebuie 
să vorbească şi să vorbească! Că dacă nu, intră toată lumea aicea şi nu ştim ce 
vrem! Ce-o să facem? Eram rupţi de realitate: nu ştiam noi ce se întâmplă la 
Timişoara, ce se întâmplă în toată ţara. Habar nu aveam! 

La un moment dat cineva zice „Hai să întindem la balcon un steag". Este 
aici [indică într-o fotografie, steagul pe care l-a adus cineva de la Gărzile 
Patriotice]. Cine l-o fi adus? Avea stema aia! Cu Republica Socialistă 

România. Măi frate, ăştia de jos strigă „Jos Ceauşescu" şi noi punem steagul cu 
stema? Hai să-i dăm stema jos!" Şi i-am dat stema jos. Am decupat stema. 

Mădălina Oprea: Cine a decupat stema? 
Lascăr Tudorei: Eu! Şi vreo câteva persoane pe lângă mine. Că [dacă] ne 

prind ăştia cu stema, ăia de jos ne omoară cu furcile! Şi am decupat stema de 
pe steag. 

Primul [steag] a fost cu stemă şi după aia, până să vină să ia cuvântul 
[diverse persoane care s-au adresat populaţiei de la balconul Palatului 
Comunal] am decupat stema. „Domnule, ne omoară lumea, domnule!" De-aia 
am vrut să vă arăt [fotografiile cu steagul]. Undeva e cu stemă, undeva e fără 
stemă! 
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N-aveam mijloace prin care să comunicam cu populaţia din piaţă. 

Trebuie să aducem o staţie, să vorbim printr-o staţie ceva ... Cine se pricepe? 
Din toată lumea, cine are cunoştinţă ele cineva, să aducem o staţie să vorbim, să 
audă lumea. Din toată mulţimea aia a apărut unul Costel Topcian, care lucra la 
Poştă, era stagiar, subinginer Costel Topcian. „Eu pot să instalez - zice - şi să 

aduc una", o staţie din aia. S-a dus. Cu ce-o fi venit, cu ce n-o fi venit, a venit 
cu o staţie, staţia de la Poştă. Ce-or fi făcut să o monteze acolo„. că nu aveam 
difuzoare de-astea pe care trebuia să le montăm. Le-am dat jos din pomi 
[difuzoarele]. Erau în pomi astea. Erau proiectate pe centru, înspre bulevardul 
Gării, erau montate în pomi. Erau rămase de când se făcea filmarea pentru 
Cântarea României24

, pe platoul Dacia, de vorbeau ăia câte două săptămâni. 
Filmau, şi I O minute ne arătau nouă la televizor. 

Ne-am urcat şi am dat două difuzoare de-alea jos şi le-am adus şi le-am 
montat. În momentul când am dat drumul la statie, a luat foc. A ars statia care . ' 

era de la poştă. Ce facem? „Mai are o staţie la gară"- cineva clin mulţime a 
spus. Ne-am dus şi am adus staţia de la gară. A montat staţia şi haide să ia 
cuvântul! Dintre toată lumea de-acolo care era [frază neterminală] „. Erau 
reporterii care transmiteau meciurile de fotbal - „Domnule, lăsaţi-mă pe mine, 
că mă pricep. Sunt în domeniu" şi nu ştiu ce ... Zice: „Primul om care trebuie 
să ia cuvântul este tovarăşul prim-secretar". Lumea a început să urle „Huo! 
Huo!" „Acela ne trebuie să vorbescă?!?" 

Lumea a început să strige jos [pe platou]: „Armata e cu noi!" 
Dacă „armata e cu noi", să vorbescă căpitanul Radu, pentru că el este în 

măsură să vorbească dacă armata e cu noi. 
Şi aşa a luat prima dată cuvântul domnul Radu Aurelian, pe care după 

aceea, Frontul Salvării Naţionale l-a numit primul primar al Buzăului după 

revoluţie. 

S-a terminat cu vânzoleala [în Palat]. A început lumea [pe platouj: juca 
hora unirii„. 

24 
,,S1!f(1cară sub maldiiml dt• clişee, ciiz.11ră, la .1fârşir11/ anilor I 970, la 11i1·e/11/ jalnic de 
exigen(ă, de de::.iderar propagwulisric (susţinut ttdminisrrari1• cu t(juroml eternelor, mereu 
eficacelor pârghii editoriale). tema patriei 1·a cunoaşte câre1•a re11rarh·e de reanimare. Una 
dintre ace.1·rea a rcpre::.ellfat-o .fcstil'0/11/ 11a(io11a/ Cântarea României, în cadml ciiruia 
gmpuri bine a/('{/fuire de scriitori .fâceau deplasări şi-şi citeau creaţiile în m(jlornl 
„oamenilor 1111111cii". Iniţiat de o conducere politică clin ce în ce mai c111ripari::.ară, acest 
„festival 11a/io11a/" a lega/iz.ar. în fond, decesul fer1'11rii patriotice şi a lti.1·ar o lespede 
nemeritat de grea peste acea.1·rii temă poetică, fiidi11d-o .1·â-şi piartlâ arrilmrul de subiect 
liric. Motil'ttl real al Î1(/ii11(iirii festil'alului a fost promo\'{/ rea artiştilor „populari" şi 
înlocuirea artei cu/re cu arta f!opularâ, singura care, în viz.i1111et1 co11d11ciitoru/11i, ar .fi 
trebuit sprijinitei". Vezi, Raportul Comisiei prez.idt•nfiale pentru wwli::.a dicrar11rii 
com1111i.1·re din România ( RaJlorrul Tismiinea1111), Bucureşti, 2006, p. 508, 603, 604, 61 J. 
La: !!l!.p://'~D''.JlITsidcncv.ro6_1i!licLordindR !\PORT I 'I N !\I, CI' /\!)~K.JlhlJ 
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Mădălina Oprea: Dar ce spunea Domnul Radu Aurelian? Cum se adresa 
mulţimii? 

Tudorei Lascăr: Domnul Radu Aurelian, fiind militar, ofiţer în termen, nu 
prea şi-a dat drumul slobod la gură. Ce putea să spună? Să fim calmi, că legea e 
aplicată, că o să se schimbe ceva în România, că o să [frază neterminată] ... 
Deci, căuta să calmeze populaţia. 

Mădălina Oprea: Cine a mai vorbit atunci? 
Păi, pentru „Tineret" trebuia să vorbească domnul Maxim, Cristi Maxim 

- fiul lui Maxim Marcel, actualmente, preşedintele Asociaţiei Revolutionarilor 
„Club 22" din Buzău. Cineva a spus: „Mai bine să vorbescă taică-tu, el este 
profesor, bun orator". „Păi, mă duc să îl aduc de acasă". L-a adus, şi din partea 
Tineretului a vorbit domnul Maxim. Au luat cuvântul mai mulţi: şi muncitori, 
şi maiştri, care s-au întâmplat [să fie] la microfonul acela, de au vorbit. „ 

Mădălina Oprea: Cam cât au durat discursurile? 
Tudorei Lascăr: În jur la o oră jumătate. Era haos! Lumea dansa de 

fericire. Erau fericiţi: unii ţipau, unii cântau. Pe platoul Dacia se juca hora 
unirii. Îi vedeam de la acest balcon. Mă uitam şi nu îmi venea să cred! 

Mădălina Oprea: Erau mulţi oameni pe platoul Dacia? 
Tudorei Lascăr: Era o mare de oameni. O mare nedefinită de oameni. Pe 

platoul Dacia veneau [oameni] din toate părţile şi pe toate străzile [din jur] era 
lume. Ieşise lumea! Ieşise lumea fără frică şi fără spaimă pe stradă. 

A început lumea să se disperseze la un moment dat. Începuse să se ducă 
pe la casele lor după ce i-a asigurat că bunul mers va fi asigurat, că o să se 
înfiinţeze un comitet de iniţiativă, că o să se ia măsuri. Lumea a început să 
plece, fiecare la casele lor. 

Am rămas în Palat cam tot cei care am intrat primii, câţiva oameni care 
am început să îi dăm afară pe alţii care erau puşi pe jecmăneală, care nu 
veniseră pentru ceva bun. „P-ăsta dă-l afară, ăsta rămâi aici, p-ăsta dă-l 

afară"„. Erau în jur de maxim 20 de persoane care rămăseseră. Hai să ne 
organizăm. 

Domnul Radu Aurelian fiind militar [zice:] „Măi, cineva trebuie să 

organizeze şi un pic de pază". Începuse de acum să ne parvină zvonuri la 
primărie: că s-a spart C.E.C.-ul, că s-a spart nu ştiu ce bancă, că s-a spa1t nu 
ştiu care magazin! Veneau oameni care ziceau: „Domnule, în Micro XIV s-a 
spart alimentara aia mare şi cară ţiganii, face-drege lumea„ .". 

Mădălina Oprea: Şi era adevărat sau erau doar nişte zvonuri? 
Tudorei Lascăr: Atunci în momentul acela, noi nu eram siguri, dacă da 

sau ba! Eram o mână de oameni, nu ştiam cum să ne împă11im, care să se ducă 
şi încotro. Nici nu aveam nici o calitate să vedem noi dacă e adevărat. Dar 
începusem câte un pic, câte un pic, să ne panicăm. Mâine-poimâine o să ne 
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acuze pe cei care am rămas aici că nu am luat nici o măsură, cu toate că nu 
eram noi competenţi ... Hai să ne organizăm, să facem ceva! 

Şi din toată lumea de acolo a început să iasă mai în evidenţă oameni mai 
citiţi, mai cu experienţă: „eu mă ocup şi fac grupuri de pază"; „eu mă ocup şi 
fac grupuri de pază în Palat"; celălalt o să se ocupe de ce o să se întâmple în 
oraş, cu fabricile, cu fermele de stat. S-au constituit grupuri. „Du-te tu şi iei 
echipa asta de 4 oameni, 5 oameni", mai captam de afară pe care găseam şi „te 
duci şi controlezi alimentara aia. Laşi câte unul acolo de pază: la alimentara pe 
Bucegi- nu mai ştiu cum îi zicea atunci, la alimentara nu ştiu care, la C.E.C.-ul 
nu ştiu care. Deci au băgat [de pază] oameni. În fiecare instituţie de stat, seara 
era câte un om care era dus de la Primărie acolo! Deci cineva îi avea pe listă. 
Domnul Sava Longinu, el s-a ocupat de aşa ceva, cu organizarea acestor 
patrule de ordine, până să înceapă să iasă miliţia în stradă. 

Deja seara ne-a parvenit zvonul că la Miliţie e dezastru, au intrat ţiganii, 
au făcut, au dres. Un grup de iniţiativă a mers ca să vadă ce s-a întâmplat la 
Miliţie. [Se auzise] că acolo la subsol, în arest, se află unul Zosmer şi cu 
Andreescu, cei doi studenţi pe care i-au arestat pentru că au strigat „Jos 
Ceauşescu!" Hai să vedem dacă este adevărat. Am ajuns cu grupul acolo. 

Mădălina Oprea: Câţi eraţi în grup? 
Tudorei Lascăr: În jur la 6-7 inşi, mai mulţi nu plecam, pentru că restul 

trebuia să asigure paza Palatului, la intrare. Ne-am dus. Pe drum erau epoleţi, 
uniforme, erau fel de fel de haine, până la miliţie era dezastru, numai [haine] 
aruncate. 

Mădălina Oprea: Adică a fost devastat sediul miliţiei şi au fost aruncate 
uniformele acelea pe stradă? 

Tudorei Lascăr: Nu ştiu dacă a fost devastat sau s-au dus bucăţi din 
uniforme şi din-alea intenţionat acolo ... Când am intrat în sediul miliţiei şi am 
văzut [frază neterminatăl ... Era într-adevăr dezastru. Am găsit ofiţeri, subofiţeri 
care îndesau în WC-uri fel de fel de hârţoage, de acte. Miliţia stătea, se alinia la 
perete când vedea oamenii în civil. Le era frică. Miliţia era în civil, nu era în 
uniforme. Cineva zice „Hai să mergem la comandantul miliţiei". 

Mădălina Oprea: Erau mulţi oameni acolo? 
Tudorei Lascăr: Intrau grupuri-grupuri. Făceau ce făceau şi plecau. 

Sediul miliţiei era într-adevăr înţesat şi de ... şi de civili ... Unii strigau să le dea 
drumul la deţinuţi, unii nu ştiu ce ... Fiecare cu răfuiala lui! 

Mădălina Oprea: Zosmer şi Andreescu erau reţinuţi acolo? 
Tudorei Lascăr: Nu erau! I-am căutat la subsol. 
Mădălina Oprea: A fost doar un zvon aşadar? 
Tudorei Lascăr: Ulterior am aflat - Zosmer îmi este coleg şi prieten - că 

nici nu au fost acolo sau că au fost arestaţi cu două zile zile înainte sau cam aşa 
ceva. Nu erau la subsol într-adevăr. Dar nici nu eram noi în măsură să ... [îi 
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eliberăm], dar ca [tot] omul atunci: cu flacăra aprinsă că facem noi, că dregem 
noi! 

Ne-am dus la comandantul miliţiei. Am intrat în birou: „Domnule, luaţi o 
măsură. E haos! E dezastru! Nu ştiţi nici care e miliţian, nici care e ţigan, nici 
care e civil. Ce-i dezastrul ăsta aici?" Noi venim din partea domnului Radu 
Aurelian care ia măsurile şi deocamdată dânsul e în comitetul de iniţiativă de la 
Palat şi ne-a transmis să luaţi măsuri în aşa fel încât să asiguraţi ordinea şi 

disciplina din Miliţie. 
„Domnule, e periculos" [zice acesta]. 
„Domnule, asta trebuie să faceţi! Trebuie să colaborăm, pentru că deja 

armata la Timişoara şi în toată ţara, după câte are informaţii dânsul [Radu 
Aurelian], a fraternizat cu lumea şi aici la noi [la Buzău] văd că armata 
deocamdată - nu ştim, dar domnul Radu ăsta Aurelian este de partea noastră şi 
ne-a comunicat că şi armata coalizează şi este de partea noastră. Deci 
dumneavoastră sunteţi sau nu sunteţi cu noi? Ca să ştim despre ce este vorba" . 

„Domnule, eu mă supun ordinelor de rigoare!" 
Atunci am întâlnit pentru prima dată pe domnul Moise Ion, pe domnul 

Duican, care au fost singurii ofiţeri pe care i-am văzut că au pus pistoalele pe 
masă, au scos pistoalele din toc: „Domnule, din momentul de faţă suntem la 
dispoziţia biroului coordonator din Primărie. Ce ordine o să ne daţi de acolo, 
[le] executăm. Deci noi suntem de partea mulţimii". 

„Luaţi măsuri, organizaţi-vă, faceţi ceva!" 
„Nu putem, suntem puţini". A zis că sunt puţini. 
„Cum, mă, atâta miliţie? - cum era înainte ... „Cum!?" 
„Nu, suntem puţini! Fiindcă majoritatea sunt în concediu". 
De acolo am dedus că şi în unităţile lor îi băgase prin concedii ... 
Mădălina Oprea: Dar să ţinem totuşi cont de faptul că era decembrie! Nu 

era o perioadă a anului când se luau concedii, vacanţe? 
Lascăr Tudorei: Nu se ţinea cont că este Crăciun, că este Revelion ... 
Mădălina Oprea: Aşadar concediile în perioada respectivă erau suspect 

de multe! 
Lascăr Tudorei: Da! Sigur. Corect! Cum a fost şi cu domnul general 

Stănculescu, când s-a aflat că avea piciorul în ghips exact la momentul 
oportun! 25

- Dvs. ştiţi mai bine ca mine. Deci aia era! 
Am plecat din Miliţie, am revenit la Palat. Am transmis ce era ... Asta 

[era] pe 22 decembrie, seara. Am stat la miliţie cam o oră şi jumătate- două ore. 
Am umblat prin birouri, ne-am uitat şi noi: era dezastru. Numai hârtii peste tot! 

~5 Pe 22 decembrie 1989 în jurul orei 5.00 dimineaţa, Generalul Victor Stănculescu, sosit de 
la Timişoara, se deplasează la Spitalul Militar unde directorul spitalului, generalul 
Niculescu, îi pune un picior în ghips. 
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În grupurile sociale era dat foc la hârtii, în tronurile de la WC erau hârtii 
băgate, îndesate. Nu puteam noi ... Ne-am dat noi seama ce se [întâmplase] ... 
Aia e! Uite, mă! Ăştia aruncă, fac, dreg ... 

Am revenit în Palat. I-am transmis domnului Radu, care de-acum era 
şeful grupului de iniţiativă, că am transmis comandantului miliţiei şi a zis să 
luaţi dumneavoastră legătura cu ci [ ... ]. Au luat legătura, ce-or fi făcut dânşii 
nu ştiu! 

În ora următoare - v-am spus se organizaseră deja grupuri care să 
păzească- eu am fost repartizat cu un bărbat, nici în ziua de azi nu ştiu cine a 
fost şi cum se numeşte, să păzesc un birou în Palat. Biroul era pe partea stângă 
a Palatului, pe partea unde era frizerie, undeva în spatele Palatului. Să păzesc 
să nu intre nimeni în biroul acela. Nu are ce căuta! Fiindcă erau numai acte, 
cum rămăseseră acolo ... „Da, domnule, rămânem aici". 

În acea noapte s-a pus foc pe dinafară, la Palat. Deci cineva a aruncat cu 
o sticlă-Molotov cu ceva, chiar în colţul unde făceam noi de pază, pe dinafară. 
I-a dat foc la Palat. Cine? Dumnezeu ştie ... Că nici nu am văzut, nici nu pot să 
spun cine. Au ieşit unii din băieţi care erau la poartă, au stins, au aruncat cu 
nişte apă. 

Dimineaţă, în jurul orei 6, pe 23 decembrie, am fost chemaţi - sus acolo, 
undeva sus în primărie era un spaţiu verde, făcut cu nişte iarbă din aia verde, 
nişte ghivece de flori ... Ne-au chemat pe toţi acolo şi zice: „Tu, tu, tu, tu 
[indicând ferm cu mâna modul cum au fost selectate diverse persoane] - eram 
în jur la 18 persoane - mergeţi după mine!" 

Mădălina Oprea: Cine a zis? Domnul Radu Aurelian? 
Tudorei Lascăr: Nu! Domnul Radu Aurelian a decis, dar l-a delegat pe 

domnul Cişmaşiu Alexandru şef de grup - care era maistru la Perla. Zice: 
„Mergem la Miliţie!" „C-o fi dezastru acolo, ce-o fi, mergem acolo". 

În momentul când am ajuns acolo, nu am intrat pe intrarea principală 
unde se făceau documentele, am intrat prin spate, la „doi şi un sfert" cum se 
zicea pe-atunci, „doi, douăzeci şi cinci". Am intrat prin spate, ne-am dus direct 
la beci, la magazia de muniţie şi ne-a înarmat pe toţi: 18 persoane am primit 
puşcă AKM-mitralieră şi două sectoare cu gloanţe. 

Eu am participat, am fost pus [frază neterminată]. Mai întâi m-a întrebat. 
Era un subofiţer - ofiţer, ce era, nu ştiu. Avea o căciulă de nurcă pe cap, cu 
mustaţă. El era armurier, pentru că mi-am dat seama, pentru că aveam un pic 
de şcoală militară, mi-am dat scama! 

„Cine ştie să încarce munţie?" 
„Eu!"- [am răspuns] doi inşi. 
Eu şi încă un prieten de-al meu pe care acum îl ştiu şi ulterior am aflat 

cum îl chema - Sandu Toma - am încărcat sectoarele. 
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Ni s-a dictat cum să încărcăm - aia iar m-a şocat! Zice: „Băgaţi două 
gloanţe - care erau vopsite cu roşu intermitent - [şi] unul din acesta nevopsit, 
trei din alea [vopsite], două din alelalte [nevopsite]". 

„Mă, dar de ce ne pune ăsta să încărcăm aşa?" 
Cică: „Aşa vrea el ... " 
Ulterior, mi-am dat seama: erau trasoare - în momentul când tragi, 

trasorul se vede, pentru că luminează. Noaptea cel puţin, e ca un jar [pe cer]! 
Ne-a înarmat pe toţi, cei care am avut buletine, care am avut legitimaţii 

de servici. Fără buletin şi legitimaţii de serviciu, nu s-a dat la nimeni! 
Şi ne-a împărţit pe urmă [au fost desemnaţi pentru a proteja diverse 

obiective în oraş]. 
„Unde te duci?" întreabă prietenul ăsta al meu [Alexandru Cişmaşiu]. 

„Mă, ori rămân cu tine, ori nu!" „Toţi trebuie să fim la [câte] - o întreprindere 
de pază, înarmaţi şi să nu lăsăm pe nimeni să intre fără ordin!" „Păi, unde-o fi, 
unde mă dai!" 

Zice: „Eu o să rămân aici, pe sediul de la miliţie"- ceea ce s-a [şi] 

întâmplat. Deci Cişmaşiu a răspuns în timpul revoluţiei de tot ce s-a întâmplat 
la miliţie, la sediul miliţiei. 

Pe mine m-a repartizat, fiind prieten cu el, imediat la tipografie. Deci, din 
momentul acela, să fie ora I O- 11- 12- nu mai ştiu, dar cred că ora I O era, am 
fost repartizat la tipografie. 

În momentul în care am ajuns la tipografie nu era nimeni. Nu se tipărea! 
Mădălina Oprea: Era câte un om înarmat la câte-o instituţie? 
Tudorei Lascăr: Corect! Nu intra şi nu ieşea nimeni nelegitimat, fără să 

fiu anunţat sau să anunţ pe domnul Radu Aurelian, la primărie. 
Mădălina Oprea: Cum îl anunţaţi? Prin telefon? 
Tudorei Lascăr: Prin telefon! Erau telefoane deja, erau telefoanele fixe, 

nu erau din astea ca acum, mobile. 
M-am instalat [în tipografie] în prima sală cum se intră - şi acum când 

trec [pe acolo] de multe ori mi se zbârceşte carnea pe mine- în prima sală pe 
dreapta. Era o sală mai lungă aşa. M-am instalat exact lângă geam ca să văd 
poarta, la intrare. Cu pistolul, la o masă. Singur. Nu era nimeni! Singur cuc! 

Pe la 11.30- 12.00 să fie, a apărut unul, maistrul Bâscu, e şi în ziua de 
astăzi acolo şi vreo încă două persoane. Şi unul Ştefan Corneliu- ţin minte că 
era o persoană care s-a recomandat Ştefan Corneliu. 

„Domnule, zice, noi suntem tipografi". 
„Domnule, eu sunt Ştefan Corneliu, sunt tipograf şi trebuie să tipăresc"­

este cel care a tipărit pentru prima dată anunţul ăsta către populaţie. 
„Domnule, staţi un pic! Că nu e chiar aşa! Să ştiu şi eu dacă aveţi voie. 

Să vorbesc şi eu cu domnul Radu". În sala aceea nu aveam telefon. „Nu vă las, 
nu aveţi voie să intraţi dacă nu vorbesc!" 
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Am găsit băiatul ăsta [îl indică într-o fotografie] trecând pe stradă: „Măi, 
tu cine eşti şi ce poţi să faci?" 

„De ce?" 
„Păi, du-te la Palat şi întrebi la intrare acolo" - deja se făcuseră, am omis 

să vă spun, legitimaţiile acelea cu [sigla] 20 [decembrie]; seara ni s-au pus 
banderole din cârpă albă, pentru că nu aveam cum să ne cunoaştem care 
suntem de-ai Palatului şi care suntem de-afară. Prima dată s-au rupt 
pancardele-alca albe, cearceafurile alea şi ne-au legat câte o cârpă din aia la 
mână, ca să ne cunoaştem între noi, să nu ne luăm la ciondăneală pc acolo. 
Ulterior ni s-a adus tricolorul de la Micro XIV, de la filatură, cineva l-a adus de 
acolo şi ni s-a pus asta la mână. Dar s-au tipărit biletele acelea de intrare. Dacă 
ieşeai afară şi nu aveai biletul acela, nu mai intrai înapoi în Primărie! Aleluia! 

Şi l-am trimis pe-ăsta. „Măi, te duci şi - dacă îi dădeam biletul, 
rămâneam eu fără, nu mai aveam bilet pe urmă, nu mai puteam să intru în 
primărie. Îi zic: „Du-te şi zi-i ăluia la poartă, lui domnul Radu Aurelian, să 
trimită pe cineva pentru că au venit ăştia şi vor să tipărească nu ştiu ce". S-a 
dus ăsta la primărie. A venit din partea lui domnul Radu cineva cu un bilet de 
la domnul Radu: „Dă voie să tipărească ce vor dânşii". Deja luaseră legătura cu 
domnul Radu pentru a tipări. Erau 4 oameni atât. 

Mădălina Oprea: Ce au tipărit atunci? 
Tudorei Lascăr: Prima ediţie, ediţie specială! 22 decembrie 1989~6 . Ei au 

trecut acolo, dar era dimineaţă în 23, dar au trecut 22 decembrie ediţie de seară. 
Deci au tipărit acest ziar. 

Mădălina Oprea: Cam câte exemplare au fost? Eraţi acolo când Ic-au 
tipărit? 

Tudorei Lascăr: Nu am putut să intru eu în tiparniţa lor. Nu mă pricep. Şi 
nici nu am văzut. Am stat acolo, dar eu niciodată nu am fost să văd jos sau să 
văd unde aveau alea. Eu nu am plecat de la poartă. 

Nu erau chioşcuri ca acum să le difuzeze. Mergea pe stradă lumea. Şi le 
împrăştiau fel de fel de băieţi din ăştia tinerei. Deja începuseră să umble 
tinereii pe stradă, luase amploare! Numai tineri [erau]. 

Ulterior s-a organizat de la Palat f patrule de control pe străzile principale 
şi în intersecţii], controlam, ziceau că vin cu muniţie, cu armamente de la 
Bucureşti, că se trage, că a venit din Simileasca nu ştiu care persoană şi se 
trage. S-au organizat grupuri din-astea care erau la toate intersecţiile principale 
din municipiul Buzău şi opreau maşini şi la ieşiri şi controlau să nu aibă 

~6 Cu ocazia acestui interviu, domnul Tudorei Lascăr a donat Muzeului Judetean Buzău o 
serie de documente din timpul revolu(iei, printre care şi legitimaţia de acces în Palat şi un 
exemplar din Prima ediţie n -:.iarului Viaţa B11z.ă11l11i - Ediţie speciali/ a 111111i -:.inr liber, al 
poporului liber din dala de 22 decembrie 1989, pentru care îi mulţumim în mod public. 
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armament. Şi din tinerii ăştia mulţi se ocupau de [treaba asta]- împărţeau 

această foaie volantă. 
Mie, revenindu-mi sarcină la tipografie acolo şi să urmăresc şi intersecţia 

din faţa Pomului Verde - cum îi zice, am dus un băiat acolo [care să îi ţină 

locul în intersecţie]. Ce putea să facă o singură persoană? Treceau [maşinile]! 
Era nod de legătură [intersecţie intens circulată]. N-aveai ce să faci! 

A venit băiatul: „Nu pot eu să stau, ce să opresc eu acolo? Dau maşinile 
peste mine". 

Era zarvă! Era nenorocire! Încă nu erau băieţii înarmaţi de la Palat. 
Ulterior s-au înarmat. De la Palat le-au adus şi le-au dat armament. Mulţi dintre 
ei au pătruns în întreprinderi, mulţi dintre ei au rămas în stradă de-au asigurat 
paza la Palat. 

După aceea, eu nu ştiu, legătura mea cu Palatul s-a întrerupt. Eu am 
rămas pe obiectivul acela şi eu nu mai ştiu ce s-a întâmplat: cum şi în ce fel i-a 
înarmat, unii spun că au plecat pe la Bucureşti, unii spun că nu - eu nu ştiu. 

Deci, plecam de la tipografie şi ajungeam în intersecţie la Pomul Verde, 
mai mult ca un fel de patrulare. Şi la un moment dat a venit un grup de 6 
soldaţi, cu acest sublocotenent - Baltag se numea. Soldaţii erau modoveni toţi. 
Erau la început de carieră militară. Erau soldaţi. Erau în primul ciclu: nu ştiau 
nici să încarce, nu ştiau să bage încărcătorul în armă! 

„Măi, la ce v-au dat ăştia [armele], că voi nici nu ştiţi [să le încărcaţi]. 
Puneţi naibii puştile rezemate de perete şi staţi şi voi la masa aia acolo şi nu 
cumva să vă jucaţi cu armele, că nu avem pentru ce!" 

Acest sublocotenent, nu l-am înţeles niciodată, mi-a spus că l-au găsit în 
concediu medical. Era în concediu medical, deci iar m-am gândit... Era ori nu 
era buzoian băiatul, oricum i-am văzut actele - [atâta ştiu: că se numea] Baltag. 
Dacă ei au venit şi au preluat paza acolo, eu doar atâta mai făceam: îi spuneam 
„Măi, Baltag! Au venit gărzile patriotice de la Metalugica!" - toată perioada 
asta cât am stat acolo, gărzile patriotice de la Metalurgica au asigurat paza 
tipografiei. 

Mădălina Oprea: Câţi erau? 
Tudorei Lascăr: Păi veneau cu camionul, lăsau câte I 0-12 din camion şi 

plecau în altă parte. 
Mădălina Oprea: Îi distribuiau în tot oraşul? 
Tudorei Lascăr: Da! De la Metalurgica am avut şi eu acolo. Se duceau de 

la mai multe unităţi [fabrici] gărzi patriotice. Mulţi erau în civil, alţii erau 
îmbrăcaţi în gărzi patriotice. 

Deci, v-am spus: A început să se tragă! Se trăgea! 
Ce mi s-a părut foarte dubios ... Cine trăgea? Unităţile ... Unităţile de 

armată şi securitatea. 
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Ce am mai văzut iarăşi dubios: la armamentul pe care îl aveau 
revoluţionarii, că ele-acum erau revoluţionari - ceea ce era dat pentru 
revoluţionari sau gardă patriotică, pârghia de la automat nu putea fi dată la foc 
automat, deci să plece glonţ după glonţ. Era pârghia sudată şi era la glonţ cu 
glonţ. Acela dacă trăgea făcea „Pac! Pac! Pac!". În momentul în care auzeam 
„Prrrrrrrrrr-prrrrrrrrrr!" eram siguri că nu era din partea revoluţionară sau a 
celor înarmaţi de Palat. Era din afară! Deci, cum se zicea, teroriştii! 

Au fost - nu au fost terorişti? Eu nu am văzut niciunul! 
Însă am văzut cum TAB-ul de la Securitate pleca blindat, a fost blindatul 

cu cearceaful acela roşu pe el. Alb, pardon! Şi trăgea! Cine a făcut un pic de 
şcoală lştie]: trăgea la indirectă - prin cădere! Cu luneta. Trăgea din poarta 
Crângului şi cădeau gloanţele pe Primărie. Aşa au murit oameni împuşcaţi în 
cap, în gât. Trăgea cu gloanţe vidia. Gloanţele vidia - atunci se zicea după 
revoluţie, pentru că lumea era un pic mai înapoiată, de glonţele vidia - că noi 
nu avem aşa ceva! Trag teroriştii din afară. Nu era adevarat! Gloanţele vidia se 
folosesc contra blindajelor. Şi se trăgeau cu mitraliera antiaeriană care trăgea 
asupra avioanelor. 

El trăgea lTAB-ul din Crâng] şi prin picaj murea omul ăla nevinovat, 
săracul! Pentru că îi cădea în cap! Noi nu aveam căşti! Militarii aveau căşti de 
protecţie! Miliţienii aveau căşti! Revoluţionarul era îmbrăcat ca orice om de 
rând, cu capul gol câteodată, şi îi cădea glonţul. Şi mulţi oameni au murit 
nevinovaţi! Deci s-a tras din toate părţile! 

Am fost peste Lot în Buzăul ăsta: plecam de-acolo şi mă duceam: unde 
vedeam că se trage, mă duceam să văd „mă, cine trage?". 

Niciodată n-a fost prins niciunul care trăgea! Niciodată în Buzăul ăsta! 
Nici-o-da-tă! f repetă apăsall. Deci au fost în aşa fel de bine mascaţi şi de bine 
organizaţi, ulterior, mi-am <lat seama că puteam să aihă telefoane mobile [se 
referă probabil la staţii de emisie-recepţie] şi în momentul când ne duceam 
acolo nu mai găseam pe nimeni, pentru că ei puteau să vorbească, noi eram 
înapoiaţi. Eram înapoiaţi, nu ştiam eu ce se întâmplă ... 

Mădălina Oprea: Aţi spus că se trăgea în Buzău din toate părţile. Puteţi fi 
mai precis: pc ce străzi şi cam pe la ce ore din zi? Unde aţi fost dumneavoastră 
şi concret ce aţi văzut? Dacă era zi, dacă era noapte? Concret: locurile de unde 
se trăgea şi spre ce anume? Spre ce unităţi se trăgea sau instituţii? 

Tudorei Lascăr: Aflându-mă la tipografie, de multe ori plecam: să văd 
cine trage? Unde trage? 

Dar ce m-a surprins? Ajunsesem la un moment dat când vedeam că 
pleacă un trasor sau două trasoare din Crâng - trasoarele alea se vedeau! Erau 
[trase] noaptea! În momentul când se trăgea, plecau dinpre Crfmg, zic „Gata, 
după ce trage alea 2 trasoare, sigur se trage dinspre Contactoare!" 
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Că se trăgea de pe clădirea Contactoarelor, că se trăgea din curtea 
Contactoarelor, nu ştiu exact... dar de acolo venea altă ploaie de trasoare! Se 
încrucişau! Unele cădeau la Palat, unele poate depăşeau„. că nu puteam eu 
exact să ştiu unde cad. Dar eram sigur că se trăgea din partea dinspre 
comandamentul armatei. 

Tot la fel: se duceau unul-două trasoare, zic „gata! Acuma vine 
dincoace". Erau undeva în construcţie, la intersecţia Bulevardului Unirii cu 
Transilvaniei, erau nişte blocuri care erau în construcţie, vis-a-vis undeva unde 
este făcut acum Clubul Poliţiştilor! Vis-a-vis de Clubul Poliţiştilor erau nişte 
blocuri, erau în construcţie, nu erau terminate. Tot la fel: se trăgea de acolo din 
blocurile alea neterminate. Cine trăgea ... ? Spre Palat se trăgea! Toate gloanţele 
care se duceau, acolo se încrucişau şi cădeau! Într-acolo se trăgea! 

La un moment dat a început să se tragă din blocul semilună, aflat în faţa 
Pomului Verde. Se trăgea asupra noastră! Asupra celor din tipografie. 
Deasupra, instalasem un post de pază pentru tipografie, cu un băiat de la 
gărzile patriotice de la Metalurgica. Avea o puşcă mitralieră pe afet, cum se 
zice. Prima seară a avut noroc: nu l-a nimerit! A doua zi i-am zis - avea o 
căciulă din piele de iepure, cu urechile albe, era vizibil de pe acoperiş! Se 
trăgea din blocul semilună din faţa Pomului Verde, pe undeva pe un geam de la 
un WC. Vedeam pe unde ieşea flacăra de la puşca mitralieră, fiind noapte, se 
vedea! Şi am ţipat la el să se dea jos de acolo, să lase naibii puşcă, să lase tot! 

A doua noapte, i-am spus: „Măi, nu te mai urca acolo cu căciula pe cap, 
pentru că ăla te vede, te ciuruie!" Băteau becurile care luminau strada ... Se 
vedea ... Şi eu îl vedeam de jos pe el acolo [sus]! Oricât de pitit ar fi fost, tot se 
vedea! Şi şi-a lăsat căciula pe mitralieră. Dimineaţă am găsit-o ciuruită. 

Căciula era ciuruită! Deci dacă ar fi rămas acolo ... 
Culmea era că se trăgea înspre tipografie, unde erau soldaţii - cei 6 

soldaţi şi sublocotenetul ştiau deja că avem punct de pază bine organizat. Poate 
aveau şi interesul să termine tipografia, care de-acum începuse să tipărească 
către populaţie. Se trăgea şi de deasupra, de pe sediul Miliţiei - cum era atunci. 
Se trăgea tot în noi! Tot în tipografie! 

Mădălina Oprea: Cine trăgea de acolo? 
Tudorei Lascăr: Cine trăgea?! Nu puteam să ştiu! 
Mădălina Oprea: Păi, Miliţia nu era deja organizată şi păzită de către 

gărzile patriotice? 
Tudorei Lascăr: Atâta haos era, că nimeni nu ştia de se ce trage. Şi în 

momentul când se trăgea, toată lumea se ascundea! Fugea! Fugea! Cel puţin 
civilii care erau de la gărzile patriotice fugeau. Habar nu aveau de ce se trage! 
Şi cine trage! Cei care trăgeau, bănuiesc că erau bine organizaţi. Ei ştiau de ce 
trag şi la ce ore trag. Nu trăgeau la aceleaşi ore, să ştiţi. 

Mădălina Oprea: Îi cunoşteaţi după tirul cu foc automat? 

https://biblioteca-digitala.ro



238 M. Oprea 

Tudorei Lascăr: Îi cunoşteam după tir, fiindcă noi ş1 gărzile patriotice 
aveam pârghiile de la automate sudate, deci nu puteam da la foc automat, decât 
foc cu foc. Unde trăgea un patriot sau un revoluţionar, un om înarmat civil, se 
auzea: „Pac! Pac! Pac!", pe când cei care nu aveau [armele sudate], eram sigur: 
sunt teroriştii! Că aşa se zicea că sunt, teroriştii. Cineva care trăgea în noi, 
trăgea la foc automat: „prrrrrrrrrr-prrrrrrrrrr!"- rafale de automat. Şi mi-am dat 
scama, uitându-mă la pistoalele pe care le aveam noi în dotare şi gărzile 

patriotice, că pârghiile erau blocate. Nu puteam să tragem la foc automat. De 
acolo am dedus că ceva iar nu era în regulă! 

Mădălina Oprea: Aţi spus că şi dumneavoastră aţi tras! 
Tudorei Lascăr: Am tras şi eu. Un singur glonţ am tras în revoluţie. 

Pentru a avertiza o persoană! Cineva mi-a spus: „Măi, moşul ăla noaptea 
aprinde două becuri în sufragerie de două ori „ţanc-ţanc-lumina". 

Mădălina Oprea: Cine v-a spus? 
Tudorei Lascăr: Soldatul pe care îl pusesem de pază la intrare. 
Zice: „Uite, în apartamentul ăla de sus de la [etajul] 2 sau 3, azi-noapte 

tot timpul a aprins 2 lumini. De trei ori aprindea lumina, de două ori în 
sufragerie, de 3 ori la bucătărie ... ". 

Mădălina Oprea: Deci erau ca nişte semnale luminoase, de avertizare ... 
Tudorei Lascăr: Corect! El face semnale undeva! 
Mădălina Oprea: Unde era poziţionat apartamentul? În ce bloc? 
Tudorei Lascăr: Exact în faţa tipografiei, vis-a-vis de tipografie, [etajul] 2 

sau 3. 
Când am ieşit dimineaţă afară, m-am dus cu un soldat la el. Era o 

persoană în vârstă, un bătrân. „Domnule, vă rog frumos, abţineţi-vă noaptea să 
mai jucaţi cu jocurile alea de lumini! Ce-a fost cu alea?" Cică „nu se 
aprindea" ... S-a bâlbâit şi mi-a dat nişte răspunsuri evazive. 

Mădălina Oprea: Cum se numea persoana respectivă? 
Tudorei Lascăr: Ei, sincer să fiu, după câte am înţeles, era tatăl domnului 

Nichitoaie, care era pe-atunci maior la securitate, la miliţie. Şi de-acolo am 
făcut legătura: ceva s-ar putea să fie ... 

A doua zi, dimineaţă, când m-am dus la dânsul, cred că era 24-25 
decembrie, nu mai ţin minte exact, m-am dus şi i-am spus: „Dacă o dată mai 
continui să mai aprinzi la noapte lumina"- în jurul orei 7-8 dimineaţa am fost la 
dânsul- „pun soldaţii să îţi ciuruie geamurile". Chiar asta i-am spus. „Te rog 
frumos, abţine-te să mai faci jocuri de lumini!" 

Mai târziu, după o jumătate de oră, după ce ne-am coborât din 
apartament, a început cu o cârpă albă, la geamul de la sufragerie să facă 
anumite semne, parcă ziceai că şterge geamurile, dar el făcea semne. Ne-am 
dat seama că el făcea nişte litere cu cârpa ... Când la geamul de la balcon ... Da! 
Făcea din cârpă ceva... litere... Ce ştiu eu ce făcea ci acolo? Am trimis 
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soldatul: „Du-te, mă, şi zi-i să stea, să se astâmpere". Că nu-1 de şters 

geamurile la ora asta şi nici nu şterge el geamurile!" 
S-a dus soldatul şi a venit înapoi. „A zis că nu o să mai facă". 
De unde! După 5 minute iar a apărut cu o cârpă la geam! Iar a început! 

Atunci, am armat şi am tras! Nu ca să-l împuşc, că dacă era ... îl dădeam ... poate 
îl aveam pe conştiinţă şi în ziua de azi. Am tras. Şi am tras în balcon. A rămas -
şi în ziua de azi glonţul acolo este - înfipt în balcon! 

N-am zis [până acum] ... Ăsta e secretul pe care îl ţineam să nu îl spun 
nimănui. Dacă vreţi îl găsiţi oricând [glonţul] acolo! 

La un sfert de oră, o jumătate de oră, după ce moşul a dispărut de la 
balcon, a început să se tragă pe sub ţiglă, din podul de la liceul de cooperaţie, 
care era vis-a-vis! De undeva, de la cucuveaua aia din pod şi de sub ţiglă, se 
trăgea în cei de la tipografie. Asupra soldaţilor şi a oamenilor care erau de 
pază. Şi se trăgea într-o veselie! 

Undeva la etajul 1, e acolo o scară, în tipografie. Şi am dus un soldat 
acolo cu pistolul mitralieră. Trăgea şi ăla săracul. 

Zice: „Eu trag, dar trag aiurea! Văd pe unde iese fum, pe unde iese 
flacără. Văd că de acolo vin gloanţele şi lovesc în perete" . 

„Dacă tu vezi, dă-te de o parte, nene, că tu eşti expus, eşti în geam!"- ci 
se culcase săracul chiar în faţa geamului şi stătea. „Te ia ăla şi te face ciur! Tu 
nu vezi? El trage cu foc automat şi tu tragi glonţ cu glonţ pac!-pac! Până tragi 
tu 2 gloanţe, ăla te face varză!" Era un băiat de prin Moldova, de pe la Piatra 
Neamţ, nu prea mai ţin minte exact de unde este. Şi deci s-a tras şi de acolo! 

Ulterior, de-acolo ... am intervenit şi mi-am riscat viaţa. Şi eu şi mai 
mulţi oameni! Ne-am dus şi am prins 2 persoane. 

Mădălina Oprea: Unde v-aţi dus, la Liceul de Cooperaţie? 
Tudorei Lascăr: Da! Am fost atunci înjur de 6 inşi. 
Mădălina Oprea: Câte persoane trăgeau de acolo? 
Tudorei Lascăr: Două persoane! Am înţeles că au fost fraţii Rîmniceanu. 

I-am scos cu mâinile sus, până în intersecţia de la Pomul Verde. În momentul 
în care am ajuns în intersecţia de la Pomul Verde, ei [erau] cu mâinile sus. 
Unul dintre ei era îmbrăcat cu un cojoc gri cu guler alb - ţin minte cât voi trăi­
era trei sferturi cojocul, şi unul cu o şubă. Şi i-am scos cu mâinile sus pentru că 
toate persoanele care erau suspecte şi erau prinse atunci, trebuia predate la 
Palat. 

În momentul când am ajuns în intersecţia de la Pomul Verde, undeva, 
cum era clădirea de la Pomul Verde - era o casă ţigănească în spate ... Din podul 
de la casa aia s-a dezlănţuit un tir ucigaş! Curgeau gloanţele pe lângă noi! Ne­
am culcat la pământ toţi care eram. 

Mădălina Oprea: Eraţi pe jos sau în maşină? 
Tudorei Lascăr: Pe jos! Nu am avut maşină la dispoziţie! 
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Erau nişte geamuri dreptunghiulare, vopsite în verde. Deci se trăgea din 
podul ăla! Asupra noastră curgeau gloanţele ca boabele de mazăre. Ei nu au 
avut nimic! [fraţii Rîmniccanu]. Ei nu s-au sinchisit! S-au dus! Cum au văzut 
că noi ne-am trântit pe jos, au fugit şi duşi au fost! 

Mădălina Oprea: Fraţii Rîmniceanu? Cum aţi aflat cine erau acele 
persoane? Erau securişti, ce erau? 

Tudorei Lascăr: Unul dintre ei era securist. Securist-securist! Iar celălalt 
şi în ziua de azi este la Poliţie, lucrează ca poliţist. După aia au mai ieşit 

zvonuri cum că - or fi fost zvonuri, că nu, nu ştiu - că fraţii Rîmniceanu au fost 
prinşi cu puşti, cu muniţie, cu căruţele. „ că asta a fost atunci „. 

Deci, cum spuneam: din blocul semilună din faţa Pomului Verde se 
trăgea asupra noastră, prin gemuleţul ăla de la WC. Doamne! Seară de seară! 
Seară de seară! Nu era seară să nu se tragă! 

Mădălina Oprea: Şi? Ripostaţi? 
Tudorei Lascăr: Au ripostat şi băieţii, dintre soldaţii noştri. Au ripostat 

care erau acolo. Mai puţin i-am lăsat să tragă pe cei de la gărzile patriotice, 
pentru că, sincer să fiu, nu prea mai aveam nici încredere în ei, fiindcă nu ştiam 
cine sunt, ce pot să facă. Mai mult soldaţii ripostau cu armamentul, în rest nu 
prea au ripostat. Deci a tras - se poate vedea şi în ziua de azi - acel bloc este 
ciuruit şi în ziua de azi. L-au renovat ei pe faţă niţel, dar în rest a rămas aşa. 

S-a tras foarte mult. Într-o zi chiar am luat iniţiativa să mă duc să văd 
cine trage de acolo. M-am culcat - în faţa tipografiei e blocul ăla şi e un pic de 
„. un fel un spaţiu verde, o grădiniţă - am luat-o pe târâş şi să mă duc eu să 
intru în bloc acolo! 

La un moment dat, un nene, la un geam de la parter zice: „Ce faci? Vino 
încoace! Vino încoace la mine!". M-a chemat la el şi m-a îmbrăcat într-un ... 
din ăla de armată. O haină de armată, subţire, kaki. O haină din aia de uniformă 
militară. ,,Îmbracă-te aşa, că nu o să mai tragă în tine!" 

Ulterior am aflat că acolo, într-adevăr, a stat un ofiţer de M.Ap.N. şi mi-a 
dat acea haină. Într-adevăr: m-am îmbrăcat în haina aia şi nu s-a mai tras 
asupra mea după aceea! Deci cel ce trăgea, avea ordin să nu tragă în armată! Să 
nu tragă în miliţie! Să tragă în fraieri ca mine, ca altul ... Aşa! Am ţinut-o mulţi 
ani [haina aceea militară]. 

Mădălina Oprea: Şi v-aţi dus sus acolo pe bloc? Sau unde? 
Tudorei Lascăr: M-am dus acolo pe bloc. Undeva la intrare, am găsit un 

domn şi o doamnă, care erau îngroziţi că se trăgea de-acolo şi soldaţii 

ripostând, trăgeau şi ei la rândul lor în geamurile lor! M-am dus acolo şi cineva 
îmi spune: „Vedeţi că la un apartament e fata securistului nu-ştiu-care, care 
face şcoala de securitate pe la Bucureşti. Ea trage!" 
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M-am dus înapoi la tipografie, zic: „Măi, c aici o fată de securist, are un 
apartament, cum se zicea înainte - apartament de serviciu - unde stă securitatea. 
Hai să intrăm acolo!" 

Ne-am dus acolo. Într-adevăr, am găsit o sticlă de l litru - pe jumătate 
plină, de vin. Era jumătate băut. Era o bucată de salam, cu un sfert de franzelă. 
Mâncase recent, băuse recent! Dar nu era nimeni în acel apartament! Uşa era 
deschisă, nu era închisă cu nimic! Era mobilat, dar nu era nimeni-nimeni! Am 
întrebat cine este, zice „Măi, e fata lui cutare! Aia vine din an în Paşti pe aici". 

Mădălina Oprea: Fata cui? Vă amintiţi? 
Tudorei Lascăr: Nu mai ţin minte exact cum îi zicea„. Mulţi ani am ţinut 

minte cum îi zicea. Oricum taică-su - aveam informaţie, după aia am aflat că, 
era tot aşa ceva mare pe la Miliţie, pe la securitate. 

Tot aşa ... În momentul când a luat foc Tribunalul. .. Eram în părculeţul 
ărn vis-a-vis de Palat [„ .] Se trăgea! Se trăgea de undeva dinspre Palat. Era 
poşta aia sau ce era, un sediu al poştei. De acolo, se trăgea în Palat. 

Să vedem ce e ... Hai să ne ajutăm între noi! 
Erau soldaţi în faţă. Primul soldat pe care l-am văzut şi eu mort acolo, 

l-am văzut în momentul când am dat să mă duc acolo în poştă, să văd cine 
trage, cine l-a împuşcat, pentru că i-a zburat creierii soldatului ăluia lângă 
mine! I-au zburat creierii pe pereţi! Cine a tras? Atâta eram de enervat! Păcat, 
era un copil! Era un copil nevinovat! 

Mădălina Oprea: Era soldat? 
Tudorei Lascăr: Era soldat! Era soldat în termen. 
Şi, să văd cine a tras de-acolo! Din poştă. 
Niciodată nu am găsit pe nimeni. Pe cineva care să tragă în lume. 
La un moment dat a luat foc. Am văzut fum de la Tribunal! Din 

acoperişul Tribunalului. A luat foc Tribunalul. A venit maşina cu pompierii, cu 
soldaţii care dădeau săracii să urce pe scările alea şi se trăgea din blocurile de 
vis-a-vis. Undeva, unde e făcut acum sediul poştei sau cc este acolo. Se trăgea 
din blocurile, de sus de acolo, asupra copiilor ălora care voiau să stingă 

incendiul de la tribunal. Asupra lor! Ei târau de furtune şi asupra lor se trăgea! 
Mădălina Oprea: Deci din clădirea aceea unde este acum sediul 

Romtelecom? 
Tudorei Lascăr: Da! Da! Da! De-acolo! Se trăgea asupra lor! Nu puteau 

copiii [să stingă incendiul]. De frică se culcau pe jos, mai târau furtunele„. [iar 
se trânteau pe jos şi tot aşa] 

După aceea, l-am întrebat pe domnul comandant, la o întâlnire, după 4-5 
ani [după revoluţie] - domnul Poloangă era comandantul unităţii. L-am 
întrebat: „Domnule colonel, cum vă explicaţi dumneavoastră să ia foc 
tribunalul? Cum aţi declarat dumneavoastră la presă că a luat foc tribunalul de 
la un trasor?! Cum vă explicaţi Dvs.? Acel glonţ trece prin tablă, prin scândură, 
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şi culmea au luat foc actele din vestiarele alea, acolo, sau din dulapurile alea. 
Cum putea să treacă acel glonţ prin acoperiş şi să se ducă exact la actele alea, 
acolo?" 

Mădălina Oprea: Ştiţi ce acte erau acolo? 
Tudorei Lascăr: Păi, da! Bănuiesc că era arhiva deţinuţilor politici. Nu se 

judeca la Buzău, la Focşani şi la Rîmnicu Sărat? 
Mădălina Oprea: Asta ştiaţi de-atunci sau aţi aflat după? 
Tudorei Lascăr: Nu am aflat ulterior! Păi dacă am mers acolo să văd ce 

s-a întâmplat şi am văzut hârtii pe jos. Şi m-am uitat şi eu să văd ce scrie pe 
ele. Erau documente care nu trebuia să ajungă pe mâna la fiecare! Erau deţinuţi 
politici care erau schinjuiţi şi morţi, şi au fost judecaţi în Buzău! De aceea a ars 
arhiva tribunalului Buzău! Nu a ars pentru că a luat foc de la trasor! 

[Spune ferm:] Eu am curajul să stau după o şiră de paie şi tragi dumneata 
cu glonţul. Eu mor ca prostul pentru că trece glonţul prin paie, dar să vezi că nu 
ia foc şira de paie! 

[Revine la schimbul de replici avut cu cmdt. Poloangă] 
Am fost [întrerupt] tot de un colonel de securitate: „Stai, domnule, jos! 

Nu devia discuţia!"- un colonel care ulterior a făcut numai necazuri la Buzău, 
după revoluţie. Cel care trebuia să răspundă de ceea ce s-a întâmplat la 
Otopeni, de soldaţii ăia care au murit la Otopeni, de ce s-au dus cu autobuzele 
acolo! Dânsul era! A răspuns de tot ce s-a coordonat la dispozitivul de pază al 
Otopeni-ului, de au murit soldaţii ăia nevinovaţi acolo! Ca să-l scape, să nu 
spună adevărul sau să fie anchetat, l-au adus la Buzău aicea, şi l-au făcut şeful 
Jandarmeriei. 

Mădălina Oprea: Despre unităţile militare din Buzău ce ne puteţi spune? 
Ce ştiţi? Pe platou, când au venit TAB-urile acelea? 

Tudorei Lascăr: TAB-urile, niciodată nu au venit TAB-urile. 
Erau de la securitate două TAB-uri: cel cu cearşaf alb din care s-a tras şi 

au murit oameni nevinovaţi. Era coordonat de sublocotenentul, de fapt 
locotenent major Lecu Aurel - îl ţin minte cât voi trăi! M-a dezarmat pe mine 
în intersecţia de la Pomul Verde, m-a ţinut pe mine două ore culcat cu burta pe 
asfalt. Singurul care m-a dezarmat. [I-am spus:] „Domnule, uncie te duci 
dumneata să împuşti populaţie nevinovată?" Şi m-a dezarmat. Dacă nu venea 
colegul, prietenul meu Cişmaşiu, mă împuşca. M-a ţinut cu burta pe gheaţă în 
intersecţia de la Pomul Verde. Lecu Aurel! Era locotenent major, era de la ... 
[frază neterminată] 

Mădălina Oprea: Şi el conducea TAB-ul acela? 
Tudorei Lascăr: Era tot echipajul! Pe un TAB trebuia să ai un echipaj 

complet. 
Mădălina Oprea: Şi ce făcea TAB-ul acesta? 
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Tudorei Lascăr: Pleca de la Securitate, se ducea în Crâng sau anumite 
puncte şi de acolo trăgea. Trăgea la indirectă. 

Mădălina Oprea: Patrula prin oraş, numai aici în zona centrală? 
Tudorei Lascăr: Patrula?! Aia nu se putea numi patrulare! Dacă erai în 

mijlocul străzii te făcea praf! Circula cu viteză! 
Ulterior, când au venit tancurile. Când am venit de la tipografie, au venit 

tancurile la Palat. De la Apărarea Civilă. Au venit cu domnul maior Pană - îl 
cunoşteam, cum eu lucram în comerţ mai venea şi îi mai dădeam un pui pe sub 
mână. Îl cunoşteam, ăsta era [maiorul Pană]. 

Mădălina Oprea: Ce făceau tancurile? Staţionau? Patrulau? 
Tudorei Lascăr: Când a venit locotenent major Burducea. Era comandant 

de piese la tancuri. Şi când a venit prima dată, a venit cu tancurile în faţa 

Palatului, nu pe platou, ci aici unde sunt birourile liberalilor [unde se află 

sediul P.N.L. Buzău]. Au venit, au instalat tancurile, dar erau cu ţevile pe Palat. 
Eu am făcut armata la tancuri. 

Mădălina Oprea: Câte erau? 
Tudorei Lascăr: Două tancuri erau. Şi m-am dus la el [la lt. maJor 

Burducea]. 
Mădălina Oprea: Au venit dinspre Bd.-ul N. Bălcescu ? 
Tudorei Lascăr: Nu vă pot spune exact. În momentul în care m-am dus 

erau trase şi erau cu ţevile pe Palat. Şi m-am dus direct la Burducea ăsta. 
„Domnule locotenent major, eu am făcut armata la tancuri ... Dumneata ai 

venit să ne aperi, să-i aperi pe cei din Palat sau ai venit să distrugi Palatul?" 
„De ce domnule?" 
„Dumneata văd că eşti cu ţevile pe Palat, nu eşti către cineva din exterior, 

către inamic sau terorist sau ce este ... Care este misiunea dumitale aici cu 
tancurile?" 

Zice: „Ei, mare lucru să întoarcem turela !" A strigat la un soldat şi a 
întors turei a. Am făcut şi eu armata la tancuri şi mă pricep şi eu cât de cât. .. 

Mădălina Oprea: Vă amintiţi în ce zi era? 
Tudorei Lascăr: Nu vă pot spune ... 
Mădălina Oprea: După Crăciun ? Până în Crăciun? 
Tudorei Lascăr: Nu era după Crăciun ... Nu mai ţin minte exact.. .. 
Mădălina Oprea: Unde eraţi când a fost executat Ceauşescu? El a fost 

executat în ziua de Crăciun, pe 25 decembrie 1989. 
Tudorei Lascăr: Eram la tipografie, dar nu ştiam eu că îl împuşcă. Nu 

ştiam. După aceea, la o lună şi ceva am văzut şi eu la televizor execuţia lui 
Ceauşescu. Atunci eu nu ştiam, habar nu aveam ce se întâmplă. Nu aveam 
legătură cu familia mea! Eu nu am ştiut nimic 9 zile şi 9 nopţi de famila mea! 
De copiii mei ... Eu nu am ştiut nimic! 
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Seara venea o fată şi ne aducea ceai făcut din frunză de gutui, neîndulcit, 
şi mâncam covrigi. Deoarece lucrasem în comerţ cunoşteam pe nea Dinu care 
era şef de restaurant la Pomul Verde şi ne dădea covrigi din ăia uscaţi. Şi 

mâncam covrigi din ăia uscaţi şi beam ceai. Atâta am mâncat! 9 zile şi 9 nopţi: 
covrigi ! Am mâncat şi - acum Dumnezeu e sus - în ziua de Crăciun, treceau 
femeile cu împărţituri. Mai se fereau pentru că se trăgea şi nu ştiau, era lumea 
panicată„. Şi ne dădeau şi nouă câte un corn, câte o farfurie din aia de colivă. 
Aia a fost mâncarea să ştiţi„. 9 zile şi 9 nopţi n-am ştiut ce e aia casă, ce e aia 
sărmăluţă - că poate lumea mânca o sarma, un cârnăcior. Noi eram acolo şi 

stăteam acolo ... Asta a fost! 
E dureros, e dureros pentru că îmi amintesc ... Sunt frânturi„. pe care mi 

le amintesc. Trec în unele zile prin acele locuri pe unde am umblat atunci. Aici 
s-a tras, aici s-a tras ... 

Mi-a aduc aminte - nu ştiu în ce zi - când am plecat cu prietenul ăsta al 
meu Cişmaşiu - noi ne întâlneam foarte des în intersecţia aia de la tipografie 
până în poarta Miliţiei. Şi mă întâlneam cu el dimineaţa. De obicei venea o fată 
a dânsului şi ne-aducea sticla de cafea. Era, ca şi mine, un mare consumator de 
cafea, şi beam amândoi în stradă acolo. La un moment dat zice: „Mă, stăm ca 
proştii în mijlocul intersecţiei!" 

Mădălina Oprea: La ce intersecţie? Vă rog să repetaţi. 
Tudorei Lascăr: În faţa Miliţei, duce o stradă încolo, e o şcoală- nu ştiu 

ce şcoală27 
... Şi noi acolo stăteam în mijlocul intersecţei cu automatele, ne 

beam cafeaua din sticlă. Şi el zice: „Mă, stăm ca proştii în mijlocul străzii! Ne 
împuşcă ăştia„. Hai să ne dăm mai deoparte". 

„Hai la mine la tipografie pentru că suntem mai feriţi". 
În momentul când am plecat spre tipografie - pe partea stângă undeva era 

un indicator - a tras cineva o rafală de puşcă mitralieră-automat. .. Mi-li-me-tric 
a trecut - el era îmbrăcat cu o şubă din aia. I-a trecut glonţul prin umărul de la 
şubă ... Milimetric! Şi a găurit acel indicator. M-am uitat: ani şi ani de zile a 
stat indicatorul ăla pe stâlpul ăla acolo şi nu era schimbat, era cu gaura în el. 
Când treceam, îmi aduceam aminte ... Ia uite unde i-a stat viaţa ... Poate de la 
acel indicator a ricoşat glonţul şi n-a venit direct în cap sau unde trebuia şi a 
trecut prin şuba lui, de nu l-a împuşcat. 

Iar! Nu ştiu dacă îşi mai aminteşte, dar eu îmi amintesc. Nu aveam 
astâmpăr. Plecam„. [Îmi amintesc] momentul în care s-a tras asupra salvării. 
Era o salvare. A apărut ca din senin, Dumnezeu ştie de unde ... pentru că mulţi 
atunci făceam apeluri disperate: era rănitul căzut jos, vedeai omul în stradă şi 
făceam apeluri „Să vină salvarea!" ţipam, pentru că nu era ca acum cu 
telefoanele astea mobile. Ţipam - pentru ca oamenii care aveau telefoane pe-

27 Şcoala generală nr. 11, str. Chiristigii, nr. 5, Buzău. 
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acasă- ţipam „Dă telefon! E un rănit, mort aicea!" ... Şi a apărut o salvare ca din 
senin! Îmi aduc aminte: s-a dezlanţuit un foc a-mar-nic asupra salvării! Şi 
dinspre Tribunal şi dinspre Palat! Praf i-a făcut pe acei oameni din salvare! 

Mădălina Oprea: Dar unde era salvarea? Explicaţi mai mult. 
Tudorei Lascăr: Salvarea venea dinspre Palat. Şi la un moment dat s-a 

deschis focul: dinspre Palat şi dinspre Tribunal. Asupra lor! Asupra maşinii 
ăsteia de salvare! 

Mădălina Oprea: Dinspre Palat s-a tras în salvare? 
Tudorei Lascăr: Dinspre Palat... Atunci nu se ştia ... că din Palat, că din 

Tribunal, că de unde era ... Era o mare de oameni! 
Mădălina Oprea: Şi salvarea pentru ce venise? Era cineva căzut? 
Tudorei Lascăr: Nu ştiu! Am văzut doar că s-a tras asupra ei, de a făcut-o 

praf! Acum eu nu pot să îmi dau seama cum s-a dus acea salvare. Era pe scări, 
dacă vă aduceţi aminte, pe scările alea de la Telefoane, salvarea era urcată cu 
spatele pe scări. Dar nu pot să îmi dau seama cum a ajuns maşina, era maşină 
din alea vechi, tv-urile alea ... Cum a ajuns acolo nu pot să îmi dau seama, cum 
a ajuns în halul ăla acolo sus pe scări ... 

Mădălina Oprea: Tătăranu Maria28 a murit, asistentă medicală la staţia de 
salvare din Buzău. 

Tudorei Lascăr: Da! Într-adevăr era şi o femeie pe salvare, da. 
Mădălina Oprea: Împuşcată în abdomen pe 25 decembrie 1989 la intrarea 

în unitatea militară O 1671. 
Tudorei Lascăr: Asta e altceva! 
Undeva la capătul Unirii, unde-i comandamentul! Acolo a murit! La 

ieşirea din Buzău spre Ploieşti. Da. Undeva s-a tras dinspre cimitir. S-a tras din 
Cimitirul Eroilor asupra unităţii. 

Mădălina Oprea: Dar dumneavoastră nu eraţi acolo. Aţi auzit de acest 
incident după revoluţie? 

Tudorei Lascăr: Nu! Dar aveam prieteni. V-am spus aveam deja grupuri 
desfăşurate în tot oraşul. Şi aflam! Şi vedeam! Se ştia! Că dacă este linişte 

Persoane care au decedat în Buzău (date luate de pe ww,y_,_portal11lrcvolutici.ro, accesat în 
decembrie 2010): Tătăranu Maria (Profesie: Asistentă medicală la Staţia de Salvare 
Buzău, data naşterii: 27.01.1931. Data morţii: 28 decembrie 1989. Locul morţii: Bucureşti, 
Spitalul Fundeni. Cauza: Împuşcată în abdomen pc 25 decembrie 1989, la intrarea în UM 
01671 Buzău, în salvarea cu care se ducea să ia răniţi. Vinovati: Soldati în termen de la 
UMOl671. 
În timpul interviului am citit, din neatenţie, dintr-o listă a persoanelor decedate în timpul 
Revoluţiei la Buzău, numele asistentei Tătăranu Maria, motiv pentru care am revenit 
imediat cu precizarea: „Împuşcatâ î11 abdomen pe 25 decembrie 1989 la il/frarea în 
unitatea militarâ 01671" pentru ca intervievatul să facă distinctia că această persoană nu a 
murit în zona Tribunalului Buzău. 
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aicea şi auzeam părâind acolo! Acolo se trage! Şi plecam care mai de care în 
fugă acolo unde se trage„. Nu ştiam cine şi cum se trage. 

S-a tras din cimitir asupra unităţilor militare. 
S-a tras din unitatea militară de dincolo de linia de calc ferată asupra 

unităţilor de dincoace de bulevardul [Unirii] care duce la ieşirea din Buzău. Nu 
ştiu „. au fost atât de bine organizaţi! Mulţi au produs panică. Au tras ca să 
producă panică, bănuiesc eu. 

Mădălina Oprea: Adică numai cu gloanţe oarbe pentru ca să producă 
zgomot şi frică? 

Tudorei Lascăr: Se auzea pocnind ... Dar oricum s-a tras şi cu gloanţe 
reale, pentru că au murit atâţia [oameni]. V-am mai spus de gloanţele alea cu 
cap vidia. Multă lume a murit... şi nu numai la noi, şi în alte oraşe! 

Mădălina Oprea: Aici în Buzău, dumneavoastră personal, câţi morţi 

împuşcaţi aţi văzut atunci? 
Tudorei Lascăr: Deci am văzut băiatul ăla de la Palat. 
Mădălina Oprea: Era împuşcat în cap? 
Tudorei Lascăr: În cap! În cap! A murit împuşcat în cap! 
Mădălina Oprea: Pe scările Palatului29? 
Tudorei Lascăr: Nuu, afară! În faţa Palatului! La intrarea dinspre Poştă, 

dinspre sediul poştei fazi sediul Romtelecom] s-a tras asupra lui. 
Mădălina Oprea: Era îmbrăcat în uniformă militară? 
Tudorei Lascăr: Militar, militar în termen. E singurul băiat pe care l-am 

văzut eu„. 
Şi a mai fost domnul acela care a murit şi pe care l-am văzut exact pe 

colţ. Vis-a-vis de florăria Codlea era [un magazin] ceva cu mărgele atunci „. 
Era un domn în vârstă. Tot la fel: împuşcat. L-am văzut când era împuşcat. Dar 
cine l-a împuşcat şi cum„ .[frază neterminată]. 

Mădălina Oprea: Pe stradă, era culcat pur şi simplu? Aşa l-aţi văzut? 
Tudorei Lascăr: Era sprijinit pe perete, într-o parte. Era sprijinit pe 

perete„. 
Mădălina Oprea: Cam ce vârstă avea? 
Tudorei Lascăr: 50, 50 şi ceva de ani. 
Mădălina Oprea: Dar ziua vi-o amintiţi când era? 
Tudorei Lascăr: Ziua l-am văzut! Era ziua, prin jurul orei I O. 
Mădălina Oprea: În ce zi? 
Tudorei Lascăr: Nu îmi amintesc zilele ... Vă spun sincer, sunt 20 de ani 

de-atunci ... 

29 Fac referire la scările exterioare a]e Palatului, în schimb, Tudorei Lascfir a înţeles că 111ă 
refeream la cele din interiorul Palatului. 
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Mădălina Oprea: După ce s-a terminat la tipografie acolo, ce aţi făcut? 
Unde aţi plecat? 

Tudorei Lascăr: După ce s-a terminat, au început să se aşeze apele, să fie 
linişte ... [frază neterminată] 

Mădălina Oprea: Ziua de Crăciun unde aţi făcut-o? 
Tudorei Lascăr: La tipografie. Mai mult pe stradă ... Atunci în ziua aia a 

venit cineva şi a spus: „Mă, uite a prins o babă cu un pistol în tava cu colivă. 
Cică au prins-o ăştia şi au dus-o la Palat". 

Mădălina Oprea: Ăsta era un zvon? 
Tudorei Lascăr: Zvon era! Erau foarte multe zvonuri atunci! 
Păi a fost vorba că e otrăvită apa: la puţurile din ştrand, la puţurile din 

Crâng. Că e apa otrăvită! „Mergeţi acolo să vedeţi!" Zvonuri, numai zvonuri ... 
Numai zvonuri false au fost! 

Că la Zahanaua nouă - undeva pe lângă cinematograful Dacia era 
Zahanaua nouă - „A aruncat în aer Zahanaua nouă, mă!" Într-adevăr a bubuit 
acolo ceva, dar s-ar putea să fi fost butelia, pentru că acolo se gătea la butelie, 
la aragaz. Ştiu eu ce-a fost? „Au aruncat teroriştii zahanaua nouă!" 

[alt zvon:] „Se trage de pe hala de la Piaţă!" Era un măcelar, unul Fănică. 
„Mă, Fănică măcelarul... trage ăla cu miraliera de pe hală de la piaţă!" de la 
piaţa centrală ... 

Multe, multe au zvonuri fost ... 
Mădălina Oprea: Deci Crăciunul l-aţi petrecut la tipografie. 
Tudorei Lascăr: La tipografie ... în stradă. Eram când înăuntru, când în 

stradă ... Revelionul tot acolo l-am făcut. Revelion, vorba vine revelion ... la 
noi n-a existat revelion! 

Mădălina Oprea: Între timp, ţineaţi legătura cu cei din Palat, permanent? 
Tudorei Lascăr: Nu mai dădeam telefoane, aveam băiatul ăsta ... Făcusem 

un fel de curier. .. Era un fel de curier: se ducea şi venea cu hârtiile. Acum am 
aflat că e pe undeva pe la Campus, pe la Ploieşti ... centrul de transmisii ... cum 
e la noi Radio Campus-ul ăsta ... 

Tot la fel. .. din timpul revoluţiei ... Până să vină soldaţii, am avut un băiat 
care ne ajuta aşa ... Era un băiat, Lungu Marcel - nu l-am mai văzut nici în ziua 
de azi- nu am mai luat legătura cu el. 

Mădălina Oprea: Ce făcea el? 
Tudorei Lascăr: În momnetul în care plecam, pentru că aveam muniţie -

ni se dăduse muniţie în ladă, zincurile alea cu gloanţe- îi spuneam: „Măi, rămâi 
la masă aicea! Nu ia nimeni un glonţ, nu pleacă nimeni, nu-i laşi să iasă afară!" 
Când plecam, v-am spus că eu de multe ori plecam să văd unde se trage, de ce 
se trage ... Şi acel băiat era ca şi înlocuitorul meu. Eu nu l-am mai văzut. .. 

În momentul când am plecat după 9 zile şi 9 nopţi - nu-mi aduc aminte 
exact data când am plecat de la tipografie - începuse de-acum să ne aducă 
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ajutoare, să ne aducă mâncare la toate grupurile care erau prin întreprinderi, 
revoluţionarilor, că de-acum se numeau revoluţionari. Începuseră să ne aducă 
mâncare, să ne aducă sucuri, apă minerală, la unii chiar pături, îmbrăcăminte­
nu mai aveam nici un rost să mai stau. 

Nici nu am anunţat pe nimeni. Nu mai aveam cc să predau. V-am 
explicat: am fost dezarmat, am fost ţinut cu burta pe gheaţă şi am fost dezarmat 
de către Lecu ăsta ... Nu mai aveam ce preda, nu nimic ... cu toate că puteam să 
fac puşcărie şi în ziua de azi pentru că arma nu se încredinţează fără ceva la 
mână, ulterior mi-a dat bilet cum că am predat armamentul, dar el mi-a luat 
acea armă! 

M-am dus acasă frumos. Mi-am găsit copiii sănătoşi, soţia sănătoasă ... Şi 
m-am prezentat la serviciu. M-a pus să aduc adeverinţă din aia [să dovedesc] 
unde am fost 9 zile şi 9 nopţi, cu toate că în multe întreprinderi nu s-a lucrat, a 
fost haos. Cică să aduc adeverinţă unde am fost eu 9 zile şi 9 nopţi ... Păi, unde 
am fost?! La naiba să mă ia! Că mă văzuseră mulţi care treceau pe acolo ... Şi 
culmea! Directorul întreprinderii stătea la două case distanţă de tipografie ... 
Într-o seară l-au somat soldaţii şi zic „Lasă-l, mă, că ăsta e directorul 
J.C.S.A.P.-ului, Botezatu, ăsta n-are astâmpăr, el se duce acasă. Lăsaţi-l să se 
ducă!" Şi pc urmă mi-a cerut adeverinţă! Şi există şi acum la arhiva I.C.S.A.P.­
ului, că 9 zile şi 9 nopţi am stat acolo, pentru că mi s-a dat [hârtie l la mână de 
la tipografie ... Şi acolo am fost 9 zile şi 9 nopţi! 

După aia am fost repartizat, am fost dat disciplinar la gospodăria anexă­
că cică: „Cc-am căutat eu la revoluţie?!?" Şi asta ... m-a costat! Toată viaţa am 
tras ... 

M-am lăsat de meseria de bucătar pentru că nu mai era de bază, am fugit 
pe la unitatea militară de la Bobocu, m-am angajat acolo şi am lucrat o 
perioadă, după aia am plecat în Germania unde toată lumea zicea că c numai 
miere şi aur. Am lucrat vreo 4 luni de zile de am strâns nişte bănuţi şi mi-am 
cumpărat apartamentul. 

Am rămas iar fără serviciu ... 
Îmi era parcă ruşine de ruşinea mea, pentru că am lucrat la cineva fără 

carte de muncă, vreo 2 ani de zile, ca bucătar. Eram plătit prost, prost, prost! 
Lucra1_n ... La ora 2 _no~~tea mă duceam_ şi făceam şniţele să le_ vân~lă. Vis-a-vi~ 
de f Piaţa] Gorbac1ov· acolo avea cmeva un fast-food. Ş1 ma duceam ş1 

noaptea. Făceam şniţele din piept de pui, şniţele din carne de porc şi de vită. Şi 
vis-a-vis de acel fast-food avea chioşc. Şi vindea acolo preparate, semi­
preparate ... 

·
10 Piaţa „Gorbaciov" este denumirea dată de localnici pentru Bazarul şi zona comercială din 

Piaţa Teatrului, situată la intersecţia străzilor Cuza Vodă, Obor şi Mesteacănului din 
Buzău. 
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Şi veneau unii domni de la Poliţie şi luau ciorbă de burtă de la mine în 
sufertaş: „5 ciorbe", „ l O ciorbe", câte aveau nevoie acolo„. Şi mi-aduceam 
aminte de ce a făcut omul ăla la revoluţie ... 

Mădălina Oprea: Îi recunoşteaţi? 
Tudorei Lascăr: [Dă afirmativ din cap şi ridică semnificativ din 

sprâncene]. 
Şi„. a te privi ochi în ochi, nu cu duşmanul, că n-am nimic de reproşat, 

poate a avut misiunea să facă aşa ceva ... Dar a privi un om care a tras în cei ce 
voiau libertate, şi în ziua de azi să îl vezi că e tot în funcţie, e ceva dureros ... 
Pentru că nu s-a schimbat nimic. Eu zic că degeaba am ieşit în stradă atunci, 
dacă acum nu suntem capabili să ne păstrăm măcar un dram de demnitate ... 
Măcar un dram! Măcar„. Cel puţin noi, revoluţionarii, suntem„. [fraza 
neterminată]. 

Mi-e ruşine de ruşinea mea să zic că sunt revoluţionar! Mi-e ruşine! Dacă 
eram capabili să facem ceva„ .[frază neterminată]. Revoluţia noastră a fost 
confiscată! Ulterior, aţi văzut ce s-a întâmplat şi la Bucureşti! 

Mi-aduc aminte că după ce am plecat de-acolo, aveam când şi când şi eu 
timp să mă uit la televizor şi vedeam că se bătea Voiculescu cu Iliescu: „Dă-l 
jos", „Ia-l jos", „Urcă-l sus!" A fost un amalgam! 

După aia nu mai zic! De câte „n" drumuri pe la Bucureşti, chemaţi, pe la 
D.N.A. - am atâtea bilete! - ca să spun ce-a fost [ce s-a întâmplat la revoluţie în 
Buzău]„. Dacă se voia să se spună adevărul, se spunea! Cineva are interesul să 
nu se spună adevărul în România! Şi nu îl acuz decât pe domnul Iliescu. Am o 
poză împreună cu dumnealui când am dat mâna cu dumnealui, atunci când mi 
s-a înmânat brevetul de revoluţionar la Cotroceni. Mi s-a pus un pic de 
şampanie - „Măi, pe la noi la Buzău o fi sărăcie, dar când îmi dai cupa asta şi e 
trei sferturi goală„., până vine preşedintele ca să îmi dea mie brevetul ăla, eu o 
beau „. că eu îs beţiv". Cu toate că eu nu am fost beat în toată viaţa mea, dar 
mi-a venit mie aşa [să zic]. Şi grupul care era de la Buzău, pentru că a trebuit 
să mergem câţiva oameni să reprezentăm [Buzăul]„. Îmi zice unul: „Taci, mă, 
din gură, nici aici nu taci din gură?" 

„De ce să tac din gură, mă? Măcar atâta să fi câştigat în revoluţie! 

Dreptul de a mă exprima şi de a vorbi liber, să pot să ţip, să urlu„. Ce?" 
Era Bebe Ivanovici pe un scaun„. îmi făcea semne să tac din gură. „Da' 

de ce să tac? Că de-aia am venit aici [la Preşedinţie]!" 
În momentul când am dat mâna cu domnul Iliescu, eu tot îl strângeam, el 

trăgea de mână şi eu tot îl strângeam: „Domnule Iliescu - mi-aţi dat brevetul şi 
era scris fals pe el: datele mele, ziua şi anul naşterii nu erau corecte - ăsta e 
fals!" 

„Cum domnule?" 
„Da, domnule, e fals! Eu nu m-am născut în data de ... ". 
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Şi altceva: dacă ştiam că acea revoluţie o facem ca să [fie] tot cine a fost, 
[că] o să ne ducă cu preşul„. trăgeam şi eu un glonţ în plus, nu mai trăgeam 
într-un balcon!" 

La care, domnul Maxim zice: „Mă, dar nu te poţi abţine şi tu măcar?!" 
„Eu nu mă pot abţine niciodată, cât voi trăi tot aşa o să rămân! Că asta e ! 

Cine a ieşit la revoluţie nu a avut sânge de burghez, ăla a avut sânge de sărăcie 
şi de nebun! De-aia a ieşit! A avut curaj! De ce să nu recunosc? Asta e!" 

Şi am poză făcută chiar când dau mâna cu domnul Iliescu. Şi zice: „Mă, 
dă-o-ncolo, că ăsta e bun [brevetul de revoluţionar]". 

Tot ce am dat acte nu au mai ajuns înapoi la mine. Mulţi au ajuns 
revoluţionari pe actele mele, pe vorbe şi pe„. lfrază neterminată]. 

Mulţi la revoluţie poate nu au fost... Poate vor fi fost, atunci în 
amalgamul ăla nu ne puteam şti toţi, sincer să fiu. Eu am fost acolo la 
tipografie, unul a fost la Palat, celălalt poate o fi fost la uzina de apă, celălalt 
poate o fi fost la întreprinderea Contactoare ... Dar adunându-ne şi punându-ne 
laolaltă, ăla o idee, celălalt o idee, o amintire din perioada aia, se cunosc cei 
care au fost implicaţi şi cei care nu au fost. Unii nu au nici o legătură, nu au 
nici o treabă cu revoluţia, cu ce a fost atunci. Căci nici la ora actuală, vă spun 
sincer„. [frază neterminată]. 

Eu am făcut de 4 ori greva foamei, am fost primul om pe ţară care am 
făcut greva foamei. Aici am ziarele astea„. Colega care a făcut cu mine atunci 
greva foamei nu mai este, a murit săraca. S-a îmbolnăvit, a făcut ulcer, din 
ulcer a dat în cancer la stomac şi a murit! 

Mădălina Oprea: De la greva foamei? Cum se numea? 
Tudorei Lascăr: Dumitrescu Liliana. 
Mădălina Oprea: Pentru ce aţi făcut greva foamei? 
Tudorei Lascăr: [Oftează lung. Face o pauză] Greva foamei am făcut-o 

pentru [a obţine] drepturile de revoluţionari! Căci spuneau că„. [frază 

neterminată]. Ne amânau cu dosarele, „mai adu acte", ne cereau toate actele 
autentice şi la urmă nu apărea nimic în ziare ... 

[Caută articolul despre greva foamei într-un ziar]. 
Uitaţi-o aici! [o indică pe Liliana Dumitrescu într-o fotografie din ziar]. 
Mădălina Oprea: Unde aţi făcut grevă? La Palatul Comunal? 
Tudorei Lascăr: Liliana Dumitrescu! Ea nu avea copii, nu era căsătorită. 

Stătea doar cu mama ei. Avea apartament pe undeva prin Micro XIV. 
Mădălina Oprea: Dumneaei unde a fost la revoluţie? 
Tudorei Lascăr: Ea a fost prima care a făcut lista aia cu primul comitet. 

Ea a scris-o! Fiind secretară la şcoală„. [frază neterminată]. Era o femeie de o 
conduită exemplară. Păi, cât am stat fîn greva foamei] ea zicea: „la, tu, apa mea 
[sticla mea cu apă] că eu„. şi-aşa dacă eu mor, nu am pe cine lăsa în urmă. Eu 
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nu am decât mamă, nu am copii, nu am nimica". Fuma ... şi eu ziceam: „ Nu 
mai fuma, măi! Bea apă la timp!" 

Intrasem de-acum - nu ştiu dar e foarte greu ca să faci o grevă a 
foamei !31

- eu am făcut de 3 ori şi toţi care n-au trecut [prin asta], nu ştiu ce 
înseamnă a face o grevă a foamei. Să stai 9 zile sau 12 zile în greva foamei ... 
Începi la un moment dat să te descompui. În momentul când ai căscat gura, să 
simţi că din tine începe să îţi iasă mirosul ăla de descompunere ... Şi după un 
anumit timp să nu mai ai raţiune, să nu mai ştii ce vorbeşti ... Vorbeşti acum 
ceva şi mai târziu să nu îţi mai aduci aminte! Aşa era şi ea ... E păcat că a 
decedat. Dacă insistam pentru ceva la guvern, pentru revoluţionari, atunci în 
perioada când a decedat... Nu au ajutat-o, a murit cu zile! În spital! Nu a fost 
ajutată ... 

Şi mulţi dintre revoluţionarii răniţi, împuşcaţi, care trăiesc şi acum, sunt 
în faţa guvernului pe la Bucureşti ... Nu îi ajută cu nimic. Nu îi ajută cu nimic! 
Şi toţi ne hulesc ... Aruncă câte unul: „A, revoluţionarii! Au făcut treburi ... " 
[frază neterminată]. 

Într-adevăr, lumea voia prea multe de la noi revoluţionarii. Ce putere 
aveam noi ? Eu nu am rămas acolo să dirijez! Ce putere aveam eu? Ce puteam 
eu să fac? Eu mi-am văzut de treaba mea în continuare! Am plecat de unde 
m-am dus [M-am dus de unde am plecat]. Deci m-am dus înapoi! Nici acolo nu 
am mai ajuns înapoi! Din contra! Am fost izgonit! 

Interviul nr. 3 realizat cu Lionel Zosmer32 a fost Înregistrat la sediul 
Muzeului Judetean Buzău În data de 23.07.2010. 

În decern.brie [ 1989] aveam 27 de ani. Eram student la Petrol 
[Universitatea Petrol-Gaze, Ploieşti], eram în vacanţă şi întâmplător am dat 
drumul la radio în maşină şi au început să spună că „Am cucerit... Suntem la 
radio" ... revoluţia nu ştiu cum şi nu ştiu ce ... Vedeam eu că se mişcă masele ... 

Am fost la Casa Albă, am intrat acolo, am luat un steag ... Nici nu mai 
ştiu - de la etajul I sau de la parter - l-am tăiat. L-am tăiat cu o unghieră că asta 

31 Amintirile despre acest subiect sunt vădit dureroase, intervievatul se ană într-o intensă 
stare emoţională, fiind probabil marcat de pierderea colegei şi de lupta pe care a trebuit să 
o ducă cu autorită\ile pentru a-şi câştiga drepturile. Vezi hllp://www.rcvolutie89.info, 
pozitia 4603: LASCĂR TUDOREL/ VRANCEN REMARCAT/LUPTĂTOR/8068/Erata, 
M.Of. 277bis vs. Lista SSPR 568bis. Act: Dec. 1168/2004. 

32 Lionel Octavian Zosmer este actualmente preşedintele Ordinului Practicienilor de 
Medicină Complementară/ Alternativă din România. S-a născut pe data de 30.08. I 963, în 
localitatea Buzău. Studii: Universitatea de Petrol - Gaze, Ploieşti; Master în Psihologie 
Cognitivă şi Consiliere Psihologică, ş.a. Profesia: inginer, psiholog. Nu a fost membru 
PCR. Este membru fondator al FSN Buzău. 
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aveam la mine şi am plecat cu el în spinare către Palat. Am constatat că se face, 
aşa ... un cârd după mine. 

Se umpluse deja strada, am ajuns la Palat. Erau ... nu ştiu dacă paza, să 
spun aşa ... Erau cei ce păzeau Palatul, oamenii domnului Radu şi câţiva viitori 
revoluţionari. Mi-au cerut carnetul de student, că am spus că sunt student. Am 
arătat carnetul de student şi am intrat, era parcă legitimaţia. Era vânzoleală 
mare acolo. Toată lumea era la Cotoi, la prim-secretarul din timpul respectiv. 
Am intrat şi eu acolo şi apoi, nu ştiu exact cine, ( ... ) începuseră deja să fie 
oameni ce dădeau ordine, şi dădeau ordine că aşa era moda pe atunci, unul 
spunea şi alţii făceau ... Am mers la doamna Chioveanu în birou, am rugat-o 
mai puţin frumos să plece acasă. A plecat până la urmă ... 

După aceea m-am întors la biroul domnului Cotoi. Am aflat că la poliţie, 
la miliţie intrau unii şi alţii ... şi-am mers acolo. Toţi s-au speriat -[mai ales] 
miliţienii pentru că aveau motive să se sperie - le-am spus că n-au motive să se 
sperie, staţi liniştiţi că n-am venit să vă facem vouă ceva, eram cu mai mulţi 
colegi, am venit să nu se intre şi să nu distrugă ăştia Miliţia. Chiar au fost 
instalate acolo instrumente din astea pentru a putea vorbi. Nu ştiu cum am 
putut să ies în faţă, e o terasă acolo sus la miliţia municipiului şi am ieşit acolo, 
am spus „Miliţia-i a noastră!". Nu ştiu cum, nu ştiu cum am avut tupeul ăsta ... 
S-au liniştit, au ieşit, nu mai era scandal acolo. Apoi domnul Duican, care a 
fost foarte contestat, şi-a rupt gradele şi a venit cu mine la Palat. Ne-am întors 
la Palat şi am început să facem ceea ce era de făcut. 

Repet: erau ceva oameni [la Palat], erau câţiva ce făceau liste, bine ... -
comuniştii îşi făceau datoria ca întotdeauna - da' noi nu aveam timp nici de 
liste, nici de conduceri şi nici de altceva. 

Am plecat fiecare la câte o fabrică, la Peco, la spital au plecat dintre noi. 
Eu aveam câini de atunci, am plecat cu câinii, eram mare, să facem ordine. 
Erau probleme la Peco, în partea asta la bariera Ploieşti ... 

Mădălina Oprea: Ce fel de probleme erau la Peco? 
Lionel Zosmer: Probleme erau... Atunci începuseră problemele cu 

teroriştii ... Cum era cineva îmbrăcat ciudat sau arăta altfel, gata, ăsta e 
teroristul şi nu ştiu ce face, otrăvesc apa din Parcul Crâng şi aşa mai departe. 
90% aberaţii! 

Mădălina Oprea: Erau doar zvonuri? 
Lioncl Zosmer: Nu ştiu dacă neapărat zvonuri ... sau erau făcute pentru 

panică sau erau pur şi simplu zvonuri. 
Mădălina Oprea: Vă rog să ne spuneţi cum aţi ajuns la Palat şi cc aţi găsit 

acolo? Câţi oameni aţi văzut pe platoul Dacia? Ce strigau? Cum se organizau 
oamenii din Palat? Care sunt primii dintre cei care au format acel comitet de 
iniţiativă? Şi ce măsuri au luat? 

Lionel Zosmer: Am venit la Palat cu oamenii, am intrat acolo. Acolo erau 
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oameni care pur şi simplu au intrat în prima fază, până au început să selecteze 
cei care puteau intra. Petru că nu se putea să intre toată lumea că vă daţi seama 
era„. [haos]. Şi aşa s-a furat cât s-a furat de acolo, că românii sunt români„. 
Dar, Comitetul, dacă nu mă înşel, abia a doua zi s-a făcut - cel care a rămas! 
Pentru că s-au făcut, spuneam şi mai devreme, tot felul de comitete. Hai să 
facem, hai să scriem, hai să nu ştiu ce„. Şi erau în comitete inclusiv Cotoi, 
comunişti ... Apoi, a doua zi, Comitetul de a doua zi s-a făcut un pic mai lărgit. 
Şi evident au rămas şi apoi au devenit revoluţionari oameni care au lucrat în 
Palat, care au fost găsiţi acolo şi care au rămas acolo. Dacă ţineţi neapărat dau 
şi nume, nu-i niciun fel de problemă: a rămas prietenul meu domnul Gheorghe 
Vasile care a fost primar, a fost comunist şi super-comunist şi acum se 
mândreşte cu asta, a rămas doamna fostă secretară de la Club 22, doamna 
Iliescu, lucra acolo şi o să-mi mai amintesc [şi alte persoane] pe parcurs. 

În Comitetul respectiv, în afară de noi, cei care nu aveam nicio treabă cu 
politica, au fost cooptaţi şi oameni care„. [făceau parte din vechile structuri şi 
aveau cunoştinţă şi experienţă în administraţie]. Acuma, nu puteam noi, 
neaveniţi să conducem un judeţ! Trebuiau nişte oameni care ştiau cu ce se 
mănâncă şi au fost aduşi nişte oameni, chiar comunişti fiind, care nu au fost 
atât de răi pe perioada comunismului„. Eu nu-i ştiam, dar îi ştiau ceilalţi. Au 
fost cooptaţi inclusiv episcopul şi aşa mai departe, pentru că trebuia să facă 
ceva să meargă [lucrurile] înapoi la oameni aşa cum trebuie. 

Cum v-am spus: au fost miliţieni care s-au dezis de miliţie! Pentru că una 
este colonelul de acum Radu, care atunci mi se pare că era căpitan, care ne-a 
arestat - o să ajung şi acolo - şi care acum este mare erou şi mare revoluţionar, 
şi care din punctul meu de vedere poate fi super-contestat, şi alta e Duican care 
şi-a smuls gradele şi a plecat de la Miliţie. Ăla intra direct la plutonul de 
execuţie dacă se întorcea Ceauşescu! 

Şi să revin la conducere [la cei ce preluaseră puterea în Palat]. S-a format 
FSN-ul... nici nu mai ştiu„. FSN-ul, da! Frontul Provizoriu [este vorba de fapt 
de Consiliul Provizoriu al Uniunii Naţionale] şi fiecare se ocupa de ce avea de 
ocupat. Era [împărţit pe domenii distincte]„. De agricultură se ocupau strict de 
agricultură, ce se întâmpla în agricultură, ce se va întâmpla, ce vom mânca şi 
aşa mai departe.„ Fiecare dintre secţii se ocupa de propria problemă. 

Mădălina Oprea: În acest comitet de iniţiativă s-a stabilit foarte clar 
persoanele care să fie responsabile? Au fost foarte clar trasate măsurile ce 
trebuiau luate? În primul rând cele legate de pază„. 

Lionel Zosmer: Nu! Măsurile nu au fost clar trasate! În comitet erau: 
„social", „agricultura", „întreprinderi" şi aşa mai departe. Fiecare grup din ăsta 
avea preşedinte, vice-preşedinte, etc. şi fiecare se ocupa strict de problema asta. 
Aveam oameni la spital care au plecat şi au stat acolo de la început până la 
sfârşit. Aveam oameni la staţia de apă, care au stat la staţia de apă să nu se 
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întâmple ceea ce la început era numai zvon. Şi aşa mai departe ... Deci fiecare 
îşi vedea de treaba lui pe domeniul respectiv. Şi după moartea lui Ceauşescu la 
fel, şi-a continuat activitatea fiecare pe zona lui. 

Mădălina Oprea: Aş vrea să ne spuneţi acum care a fost relaţia cu armata 
şi cum s-a comunicat cu aceasta? 

Lionel Zosmer: Şi dacă tot am început cu comitetul... - bineînţeles, nu 
putea martie să lipsească din post - adică acest domn, căpitan Radu, a devenit, 
dacă nu mă înşel, nu-mi amintesc exact, mi se pare că a fost primul 
preşedinte ... De ce? El de teamă, vă daţi seama când vine o mare de oameni 
spre tine, dacă eşti ... dacă ai spate, dacă eşti drept şi eşti în armata română şi ai 
jurat să aperi patria, nu ştiu ce, şi pe Ceauşescu! - pentru că atunci juram şi pe 
secretarul general, ce dracu era el - spui: „Jos pălăria! Eu sunt ăsta, asta e nu 
ştiu ce, faceţi ce vreţi cu mine"33

. În niciun caz nu spui: „Haideţi, bine-aţi 
venit! Mânca-v-aş [sic!], sunt cu voi"! Mie mi se pare trădare. Ei l-au făcut 
erou - problema lor! El a fost primul preşedinte - evident avea control la tot. 
Evident noi cei din Palat eram în subordinea lui, şi, evident! a doua zi ne-a 
arestat. Cum ne-a arestat? Pentru că astea de organizare [formele de organizare, 
comitetele] şi nu ştiu ce, mai puţin m-au interesat atunci, mai puţin mă 

interesează acum. 
A doua zi a ieşit un puştan deasupra Hotelului Coroana, nu ştiu cum se 

chema atunci, îmbrăcat în costum de camuflaj. Vă daţi seama, la oamenii 
[panicaţi] cum eram noi atunci - ăsta [fiind] văzut pe hotel - toţi au început să 
urle: „teroristul !". „Teroristul ! Teroristul!". L-au scos de acolo, au început să-l 
bată. Până la urmă l-am adus în Palat, nu avea nicio vină, era „action" pentru 
el. 

În momentul în care au început să tragă - nu ştiu cine, şi nu se va şti 
niciodată cine şi o să vă spun şi de ce - n-am fost organizaţi să tragem [nu 
eram pregătiţi să tragem, nu eram organizaţi]. 

A venit armata, s-au bătut şi ăştia între ei, pentru că o parte erau cu 
colonelul Păştinică - adică cu revoluţia, alţii erau cu Dândăreanu, cu ... adică 
„erau conservatori" [zâmbeşte] şi primeau, cel puţin aşa spunea Radu, ordine 
când de la ăla, când de la ăla [celălalt]. Nu ştiau ce să facă ... 

La un moment dat, un căpitan, dacă nu mă înşel, Olteanu34
, i-a căşunat 

33 Intervievatul susţine faptul că Radu Aurelian, făcând parte din vechea structură militară ar 
fi trebuit să predea puterea şi să se retragă din sediul Palatului, aşa cum au făcut unii ofiţeri 
de miliţie, menţionaţi mai înainte. 

34 Persoane care au decedat în sediul sau zona Comitetului Judeţean al PCR Buzău (date luate 
de pe www.rortalulrevolutiei.ro, accesat în decembrie 20 I 0): 
Apostol Vasile (Profesie: operator chimist la Romcarbon Buzău; Data naşterii: 

28.12.1936; Data morţii: 24 decembrie 1989; Cauza: Împuşcat cu 18 cartuşe. Vinovati: Un 
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lui pe revoluţionarii ce erau la etaj şi a împuşcat 2 ... 
Mădălina Oprea: În Palat? 
Lionel Zosmer: În Palat! ... Moment în care domnu' Radu a dezarmat 

revoluţionarii, i-a „reţinut", să spunem aşa - el spune că n-au fost arestaţi. Şi în 
acea noapte noi făceam ce avem de făcut în pungi, borcane şi ce găseam pe 
acolo [nu li s-a permis să meargă la toaletă] ... După care, a doua zi dimineaţa ... 
[frază neterminată]. [Revine] Deci repet: Olteanu era ok, n-a fost dezarmat, n-a 
fost nimic ... Cu militarii lângă noi, [păziţi] trebuia să coborâm la sala de jos, 14 
ori 4 - nu mai ştiu exact [ce sală] ... Şi ce-a zis Olteanu? „Hai să mai stârpesc 
câţiva" ... A tras din nou, a omorât încă trei ... 

Mădălina Oprea: Care erau motivele? Adică ce făceau aceştia de l-au 
determinat să îi împuşte? 

Lionel Zosmer: Noi coboram toţi. Deci coboram de la etaj pe scara 
interioară către parter. Deci asta se făcea. Şi flancaţi de armată, de Gărzile 
Patriotice, nu de armată. Ce puteau să facă? Să tragă cu ... Să-i scuipe? Altceva 
n-aveau ce să facă. Şi ăla a mai tras, pentru că noi [revoluţionarii] am fost 
dezarmaţi, şi nu ei. Bun. Ne-au dus la sala de jos, la sala 4 cred, cu soldaţii, sau 
Gărzile, nu ştiu exact ce erau. Nu aveam voie nici măcar să ne ridicăm. Am stat 
toţi întinşi pe jos, toţi, toţi revoluţionarii - acum sunt foarte mulţi, sunt vreo 
600-700 în Buzău. Noi am fost în jur de 40 acolo. Nu ştiu dacă toţi 40 eram 
atunci în sala de jos. Dacă cineva avea nevoie la baie, mergea cu soldatul. Eu 
am făcut pipi cu puşca în cap. De ce era nevoie? Nu ştiu! Pentru că m-ai 
întrebat mai devreme „De ce?". Nu ştiu. Probabil ştiu eu ce putea face jetul. 
Deci a trebuit să facem, să ne ducem la baie şi nu să închidem uşa şi să facem ... 
Nu! Ăla stătea acolo, nu ştiu fetele cum făceau ... [zâmbeşte]. Da' nouă asta ni 
s-a întâmplat. Şi aia a fost, în noaptea asta de care vorbesc, era noaptea în care 
a doua zi a murit, l-au împuşcat pe Ceauşescu [24 spre 25 decembrie]. În 
noaptea asta era bătălia între colonei, cum am spus. 

Şi mai era o problemă, dacă acest căpitan, ce ne-a „reţinut"- cum spune 
el- dacă se întorcea Ceauşescu de la Târgovişte, era erou. De ce? A reţinut 
revoluţionarii. Noi eram împuşcaţi, el era erou. N-a ţinut, n-a ieşit pe partea aia, 

căpitan de securitate, Olteanu, ofiţer în Gărzile Patriotice, condamnat la 22 de ani de 
închisoare); 
Baltac Anton (Profesie: Tractorist; Data naşterii: 26.04.1964; Data morţii: 24 decembrie 
1989; Locul morţii: în sediul Comitetului Judeţean; Cauza: Împuşcat în gât; Vinovaţi: 
Căpitan Radu Gheorghe, din Gărzile Patriotice, condamnat la 9 ani şi o zi); 
Toader Aurel (Profesie: muncitor; Data naşterii: 22.08.1954; Data morţii: 23-24 
decembrie 1989; Cauza: Împuşcat; Vinovaţi: Un căpitan de securitate (identificat); 
Voinea Constantin (Profesie: matriter la Contactoare Buzău; Data naşterii: 01.12.1956; 
Data morţii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: sediul Comitetului Judeţean. Cauza: 
Împuşcat în torace. Vinovaţi: Ofiţerul de securitate Radu Gheorghe). 
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nu s-a întors Ceauşescu, iese erou pe partea astalaltă! Spune că ne-a ţinut acolo 
să ne ocrotească; să nu cumva să pice un glonţ în capul nostru. Şi mai spune că 
ne-a ţinut acolo pentru că un procuror, nu mai ştiu exact care, trebuia să ne ia 
nouă declaraţii vis-a-vis de colegii morţi pe scări sus. Nimeni nu a dat nicio 
declaraţie atunci. Au fost date declaraţii după ce s-a stabilizat [situaţia]. Asta a 
fost motivaţia. Eu l-am contestat şi la Parlament pe domnu' Radu. O parte din 
comisia parlamentară ştia „povestea". I-au amânat dosarul... Dar a venit noua 
conducere de partid şi de stat. A venit...[frază neterminată]. L-au dat afară pe 
secretarul de stat Cuteanu, cel ce se ocupa atunci într-adevăr de „epurarea"- să 

spun aşa - revoluţionară, adică să rămână cât de cât cei care au fost la revoluţie 
şi au participat la revoluţie. Şi, din nou, după ce a fost el dat afară din funcţia 
de secretar de stat, a crescut numărul de revoluţionari exponenţial. 

Mădălina Oprea: Când a început să se tragă prima dată? Când aţi auzit 
focuri de armă şi de ce - dacă ştiţi - de ce se trăgea în Palat şi mai ales cine? Ce 
făceaţi cei din Palat? 

Lionel Zosmer: Referitor la momentul în care a început să se tragă şi cine 
şi cum a tras, pot să spun un singur exemplu. Nu pot să spun că nu ştiu cine a 
tras, eu ştiu cine a tras! Am plecat eu, cu domnul Ghiţă, fostul comentator, cu 
un ARO roşu, nu ştiu al cui era [zâmbeşte], ca să-l luăm pe - am spus mai de 
vreme de puştiul în costum de camuflaj- să-l luăm din mijlocul mulţimii pentru 
că îl căsăpeau. L-am luat, l-am aruncat în ARO, am mers cu ARO până la 
intrarea în Palat, l-am coborât acolo, l-am predat şi am plecat înapoi. De ce [am 
plecat înapoi], nu ştiu. Ei, în momentul în care am plecat înapoi, prin ARO, pe 
lângă noi au ... pur şi simplu a fost găurit ARO! Tipul, şoferul a fugit de la Palat 
pe aici pe lângă Tribunal, apoi pe lângă Poştă. Din Poştă se trăgea, repet, din 
Poştă!, se trăgea cu trasoare peste blocurile din faţă spre Palat. Deci asta am 
văzut eu, nu mi-a spus nimeni. Am ajuns în faţă la platou, eu am coborât, ARO 
a plecat. Se trăgea ca la nuntă. Când nu se mai trăgea, am plecat în Palat şi I-am 
întrebat pe Radu „Cine este în Poştă?" 

„Stai liniştit, Poşta o controlăm NOI. Sunt oamenii noştri". 
Acuma, întreb: cine era în Poştă? Dacă „NOI", adică ei, o controlau, cine 

a tras? Normal: „NOI" am tras din Poştă, iar noi [revoluţionarii] am tras de 
lângă Palat. Şi noi, ăştia de lângă Palat, eram noi, revoluţionarii. „NOI", cei din 
Poştă, erau ei, adică armata. 

Mădălina Oprea: Când aţi aflat de incendiul de la Tribunal? 
Lionel Zosmer: N-am aflat! Am văzut incendiul de la Tribunal! Unii 

spun că s-a tras cu ... - şi sunt convins că aşa a şi fost. Cineva avea interes să fie 
incendiu în Tribunal, la arhivă. Probabil cineva care ştia că acolo este [arhiva 
tribunalului] a tras cu trasorul în podul de la Tribunal, a luat foc arhiva şi aşa 
mai departe. 

Şi că a venit vorba de Tribunal: noi pe treptele Palatului, astea care vin 
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spre fostul PNL, sau e şi acuma [sediul] PNL, acolo eram mare parte din 
revoluţionarii înarmaţi şi armata. Şi ceea ce spun acum îmi asum toată 

răspunderea! Eram [acolo]. .. Noi luam încărcătoare pe geam din Palat şi le 
dădeam militarilor. La un moment dat, printre noi era cineva, Bebe Zaharia, 
care, se pare că pentru a-şi învinge teama, bea. Avea o sticlă de vin în mână. Şi 
dacă vă amintiţi sticlele atunci erau din sticlă, nu erau bidoane, pet-uri. Şi un 
plutonier, nu-i ştiu numele da' ştie toată lumea cine e, s-a speriat. Şi i-a spus 
[i-a dat ordin] unui soldat: „Trage!". Soldatul atunci s-a uitat la Bebe [cel care 
bea vin], s-a uitat la plutonier [cel care a dat ordinul], şi după aceea s-a uitat 
înainte unde trebuiau ei să apere Palatul, în niciun caz nu a tras în omul care îi 
dădea încărcătoarele. Nicio problemă, s-a întors domnul „plotonier" şi l-a 
ciuruit! La doi ani după revoluţie încă mai erau creierii lui pe peretele de la 
Palat! 

Mădălina Oprea: Aşadar nu s-a tras din zona unde este acum banca 
Raiffeisen. Am înţeles că de acolo s-a tras asupra celor care erau pe scările 
acelea ... 

Lionel Zosmer: Nu ştiu din ce clădire s-a tras, nu ştiu exact unde este 
acum Raiffeisen-ul... Eu am avut senzaţia că s-a tras din blocul acela de vis-a­
vis, adică unde este PNL-ul. Am avut senzaţia că s-a tras de acolo. Am tras 
două încărcătoare într-un apartament de acolo, îmi cer scuze proprietarului 
[zâmbeşte], probabil i-am făcut mobila praf. Dar nu, nu se trăgea de acolo 
[spaţiul unde ulterior s-a ridicat sediul Raiffensen Bank, vis-a-vis de Palatul 
Comunal] sau erau simulatoare. Eu am tras acolo [în blocul la parterul căruia se 
află azi sediul PNL], mi s-a părut ca s-a tras de acolo. Am văzut [de asemeni] 
că se trăgea peste Poştă cu trasoare. Asta e ceea ce pot să spun într-adevăr. 

Apoi, când am fost cu un coleg, imediat îmi aduc aminte cum îl cheamă, 
am avut senzaţia că se trage din Căminul 3. Este de la Palat în dreapta. De ce 
am avut senzaţia? Pentru că Radu a dat ordin să se tragă acolo şi se trăgea 
acolo ca la nuntă. Noi ne-am dus. Am intrat - era o croitorie acolo atunci - şi 

am intrat prin croitorie, am urcat pe acoperişul clădirii în care este Casa Cărţii 
[la parter] şi ... Şi-am tras şi noi p'acolo. Nu ni s-a părut că se trage şi de-acolo, 
dar am tras acolo! Şi n-a ieşit nimeni, n-a murit nimeni, ne-am întors şi-am 
plecat înapoi la Palat. 

Mădălina Oprea: Asta când se întâmpla? În timpul nopţii sau ziua? 
Lionel Zosmer: Nu, nu, nu. Asta cu trasu' [a fost] ziua, [cândva] între 23 

[decembrie] şi 24 [decembrie] seara. Pentru că, dacă nu mă înşel, 24 seara a 
fost ... [se corectează:] pe 25 a fost executat Ceauşescu. Deci: pe 24! Seara 
când am fost arestaţi. În seara aceea au fost împuşcaţi cei doi sus, apoi toată 
lumea a fost „reţinută spre binele ei", după aceea am fost duşi jos. Ziua în care 
a fost „transbordarea" asta a fost ok - a fost ok din punct de vedere al faptului 
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că n-am fost reţinuţi. Dar seara din nou am fost reţinuţi! Reţinuţi, dezarmaţi„. 
şi probabil: ziua eram folosiţi la plimbare şi noaptea, pentru siguranţa 

d 1 . R d . .35 omnu m a u, eram repnuţr · . 
Mădălina Oprea: Să înţeleg că nu aţi luat parte la actul decizional în 

zilele respective„. 
Lionel Zosmer: Nu! Actul decizional erau: Radu, coloneii şi doctorul... 

preşedintele nostru, doctorul Ion Vasile. 
Mădălina Oprea: Vă rog să repetaţi în ce zi a început să se tragă? Şi cei 

ce decideau unde erau? 
Lionel Zosmer: S-a tras începând din 23 [decembrie], a doua zi după ce 

am intrat noi în Palat [22 decembrie]. Să nu vă închipuiţi cumva că cei care au 
fost aleşi în conducere - eu am fost vice-preşedinte al C.P.U.N.-ului, că cei din 
conducerea CPUN-ului aveau vreo legătură cu decizia. La decizie erau [doar] 
doctorul Jon Vasile - era preşedinte, Radu Aurelian, care era bulibaşa ăsta„. 
Acuma nu mai ştiu exact dacă era preşedinte doctorul de la început, că asta a 
devenit prefect, astea sunt nişte amănunte care n-au fost foaite importante 
pentru mine [nu ştie clar cine a fost preşedinte şi cine vice-preşedinte- CPUN­
ului]. Dar, la decizie era doctorul, erau Radu şi coloneii, şi mai era un nene, 
colonel, Curic. El era „C"-ist, când îi spun „C"-ist se supără. [Acesta] preda 
economie politică la şcoala de aviatori de la Bobocu. Nimeni - cine a făcut 
armata pe vremea lui Ceauşescu ştie - nimeni nu preda economie politică, nu 
ştiu cum se cheamă exact, fără să fie securist. Iar ăsta era „C"-istul unităţii de 
la Bobocu şi venise în Palat să ştie şi el ce e acolo. E revoluţionar [şi el]!- nicio 
problemă! Eu nu l-am contestat la Bucureşti, dar i-am spus ce-am avut de spus 
aici. Ştie exact, ştie totul despre noi, ştie mai bine decât mine ce am făcut [eu] 
la revoluţie! Cred c-ar fi bine să discutaţi cu dumnealui pentru că vă poate 
spune despre fiecare ce-a făcut înainte, ce-a făcut la revoluţie şi ce-a făcut 
după! Deci el este cel mai informat dintre revoluţionari şi unul dintre oamenii 
care n-aveau ce căuta să fie revoluţionari. 

Mădălina Oprea: Vă rugăm să ne spuneţi cum se comporta mulţimea în 
afara Palatului. Ce se striga? Când se aduna lumea: dimineaţa, după-amiaza? 
Cum se manifesta mulţimea, dacă a fost violentă? Mă interesează în primul 
rând cum îşi manifesta sentimentul acesta de descărcare, de eliberare de sub un 
asemenea regim şi ce se scanda? 

Lionel Zosmer: Mulţimea nu striga că-ie foame, striga „Jos comuniştii!" 
„Jos Ceauşescu!" şi aşa mai departe„. 

Mulţimea a venit în prima zi când nu s-a tras. Era full. Mulţimea era„. -

35 Aşadar în serile de 23 şi 24 decembrie au fost rctinuţi, pe tot parcursul noptii, iar ziua 
aveau voie să iasă şi să patruleze în jurul Palatului. 
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să nu vă-nchipuiţi că era într-adevăr o mulţime de oameni care vroia [doar] să 
dea jos comunismul. A fost cineva care striga la mine ce caut eu acolo, 
[deoarece] eu am rude în străinătate. Mentalitatea aia veche, comunistă şi 

suspiciunea asta [faţă] de cei care au rude în străinătate. Şi trebuiau să fie 
împuşcaţi ăştia [cei care au rude în străinătate], alungaţi, trimişi în pădure 
[explică atitudinea şi mentalitatea unora dintre cei prezenţi de acolo vis-a-vis 
de cei ce aveau rude peste hotare] ... Bine, a continuat şi este şi acuma [această 
atitudine]. Dacă stăm să ne uităm ( ... ) mentalitatea aia comunistă a rămas. 
Pentru că, psihologic vorbind, atâta vreme cât 40 - 50 de ani ai fost îndoctrinat 
cu ceva şi mintea ta era odihnită, o-aveai foarte multă cultură, n-aveai foarte 
multe în cap şi a fost băgat în capul tău numai conceptul ăsta, este normal să 
plece greu sau să nu plece deloc. Sunt oameni care mor, acum sau peste 5 - l O 
ani, care mor comunişti [cu mentalităţi formate în timpul regimului comunist şi 
care nu s-au schimbat între timp]. Au fost crescuţi aşa şi aşa vor muri. Asta-i 
concepţia lor şi mentalitatea lor. Dar, strigau „Jos comunismul!" că aşa era la 
modă în momentul ăla, „Jos Ceauşescu!" şi aşa mai departe. 

Bine, sunt oameni care au venit în Palat de exemplu, să-i dea „vot de 
blam" lui Cotoi, pentru că a primit „vot de blam" [mustrare din partea 
organelor centrale de partid] în nu ştiu ce consiliu ... Deci ăsta clar era comunist 
ce primise „vot de blam" în formaţiunea lor, acolo [PCR]. 

Şi ... erau şi tinerii care au văzut ce e „pe afară" [în străinătate] şi voiau ... 
voiam şi noi să fim liberi, că nu toată lumea era comunistă. Mai erau şi oameni 
care voiau într-adevăr să fie liberi. 

Problema care este? După ce s-a tras primul glonţ, s-a auzit prima 
bubuitură, nu ştiu dacă s-a tras primul glonţ, dar [mai ales când] s-a auzit prima 
bubuitură, piaţa s-a golit. Deci, se vedea o mare albă în faţa balconului de la 
Palat. Şi am ieşit atunci noi, cu doctorul Ion, cu Liliana, ea a murit între timp, 
Dumnezeu s-o ierte, şi strigam la oameni „Coborâţi, că altfel ne omoară!". 
Credeţi că a coborât cineva? Au „coborât" într-adevăr după revoluţie şi au 
venit să-şi ia certificat de revoluţionar. Dar atunci n-a coborât nimeni! Atunci 
eram noi, cei din Palat, după aceea au venit Gărzile [Patriotice] ... O parte din 
Gărzi au venit să apere Palatul de noi! Iniţial în lege scrie: „Cine a participat pe 
misiune ordonată la revoluţie nu va primi certificat", s-a trecut peste asta. Deci 
sunt oameni ce au venit la Palat să apere Palatul de noi şi [acum] sunt 
revoi uţionari. 

Au venit tancurile la Palat. V-am spus mai devreme că a fost războiul 
generalilor: erau generali cu revoluţia şi generali cu Ceauşescu. Şi parte din 
tancurile ce au venit să apere Palatul erau cu ţevile spre Palat. Nu şi-au întors 
ţevile decât în momentul în care au plecat. 
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Au venit din partea cealaltă TAB-urile şi stăteau un11 într-o parte a 
Palatului, ceilalţi în cealaltă parte, în funeţie de unitatea din care au venit, 
numai că aveau ţevile îndreptate unii către alţii. 

Cine a tras la revoluţie? 
Atâta vreme cât erau să se împuşte între ei ... La Buzău, pe zona din 

Bariera Ploieşti, 2 unităţi militare, [în] dreapta-stânga [Bd.-ului Unirii]. S-au 
împuşcat ca la nuntă acolo. De ce? A fost vreun civil în unităţile militare? Deci 
au tras în ei [unii în alţii] tocmai pentru că erau comandanţi ce voiau să fie 
revoluţie şi comandanţi ce voiau să fie cum a fost. Şi unul dădea ordin 
„Trage!", ălălaltu' „Trage!" şi aşa mai departe. Şi au murit o grămadă36 . 

Au fost ciuruite două salvări. Una acolo, pe zona ieşirii din Buzău, iar 
una în faţa Tribunalului. Tot aşa. Plutonierul de care vorbeam mai devreme a 

Persoane care au decedat în zona unităţilor militare la ieşirea din Buzău spre Ploieşti (date 
luate de pe www.portalulrcvolutici.ro, accesat în decembrie 2010): 
Alexandru Dumitru (Profesie: Maistru militar la UM O 1671 Buzău, sublocotenent post­
mortem; Data naşterii: 04.11.1948; Data morţii: 25 decembrie 1989; Locul mortii: Buzău, 
în incinta unitătii militare; Cauza: Împuşcat). 
Androne Pavel (Profesie: Mecanic la Geofizica, Buzău; Data naşterii: 25.09.1941; Data 
mortii: 6 martie 1990; Locul mortii: Bucureşti, Spitalul „Gh. Marinescu"; Cauza: Împuşcat 
în cap pe 25 decembrie 1989). 
Antemir Ion Vasile (Profesie: Sergent major la UM O 1671 Buzău (Transmisiuni), 
sublocotenent post-mortem; Data naşterii: 12.03.1967; Data morţii: 23 decembrie 1989; 
Locul mortii: Buzău în incinta unitătii militare; Cauza: Împuşcat în cap). 
Cristea Nicolae (Profesie: Subinginer la Geofizica Buzău; Data naşterii: 23. I 0.1949; Data 
moqii: 25 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, în faţa unitătii Geodezie; Cauza: 
Împuşcat cu o rafală de gloanţe). 
Dumitrache Titi (Profesie: Mecanic; Data naşterii: 22.04.1968; Data morţii: 22 decembrie 
1989; Locul moqii: Buzău, în apropiere de Bariera Ploieşti, la semafor; Cauza: Împuşcat 
cu o rafală de mitralieră); 
Iacob Gheorghe (Profesie: Maior la UM O 1640 Buzău; locotenent colonel post-mortem; 
Data naşterii: 26.05.1947; Data mortii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, în incinta 
unităţii militare; Cauza: Împuşcat cu o rafală de mitralieră; Vinovati: Căpitan Sceriba 
Alexandru, care a vrut să preia comanda UM; ulterior, a fost ucis şi el); 
Luiuz Maricel (Profesie: Subofiter la UM O 1671 Buzău, sublocotenent post-mortem; Data 
naşterii: 05.07.1953; Data moqii: 8 ianuarie 1990; Locul mortii: Bucureşti, Spitalul 
„Grigore Alexandrescu"; Cauza: Împuşcat în cap pe 22 decembrie 1989, la Club 
Mărăcineni, între Buzău şi Râmnicu Sărat); 
Marinescu Alexandru (Profesie: Tehnician; Data naşterii: 14.04.1933; Locul naşterii: 

Buzău; Data mortii: 25 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, a fost prins în foc încrucişat 
între două u ... [lipsă text, probabil „ unităţi militare"]; Cauza: Împuşcat în picioare); 
Voican Vasile (Profesie: Subofiter la UM 01640 Buzău; Data naşterii: 21.01.1953; 
Calitate: Data moqii: 24 decembrie 1989; Locul moqii: Buzău, în incinta unitătii militare; 
Cauza: Împuşcat în gât; hemoragic internă masivă). 
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dat ordin să se tragă în salvare. De ce? Poate ştie dumnealui, eu nu ştiu. Eu nu 
eram în Palat atunci, m-am întors exact la vreun sfert de oră, am intrat în Palat, 
am urcat la etaj. Cu cătuşe şi trântit acolo pe hol era şoferul salvării. Şi l-am 
întrebat, evident, [credeam că e] terorist. [Şi l-am întrebat:] „De ce ai făcut 

asta? Ce ţi-a trebuit?"- bine, probabil puţin mai vulgar. .. Şi omu' s-a uitat la 
mine şi-a zis: „Eu am venit să fac bine". Eu am simţit ce-i în omul ăla! Eu i-am 
văzut privirea! Amărâtul ăla era din Piatra Neamţ, dacă nu mă înşel, fusese la 
Bucureşti să aducă un bolnav, s-a întors în Buzău şi-a vrut să ajute răniţi. Iar, 
REPET: armata a ciuruit salvarea! Nu ştiu dacă a murit el - n-a murit... 
Asistenta nu mai era acolo, probabil era la morgă. 

Deci sunt oameni ce au murit degeaba datorită unor comandanţi proşti. Şi 
ăsta-i cuvântul: proşti ... fricoşi sau cum vreţi dumneavoastră. Soldaţii n-au 
nicio vină. Niciun soldat nu trăgea fără ordin. Acolo erau hai să spunem 15 - 20 
de soldaţi cu ofiţerul sau subofiţerul. Ăia nu trăgeau singuri după capul lor! 
Noi trăgeam singuri după capul nostru ... dar ăia nu trăgeau după capul lor. 

Mădălina Oprea: După 25 decembrie cum au evoluat lucrurile în 
interiorul Palatului? 

Lianei Zosmer: Noi eram ... eram reţinuţi pe 24 seara, cum spuneam mai 
devreme, şi ... nu se ştie, v-am spus, eram reţinuţi pentru a da declaraţii vis-a­
vis de colegii noştri morţi, eventual să spunem „cum au făcut ei de-au murit". 
Cred că trebuia să dea declaraţii comandantul Radu şi subordonatul lui 
„pistolarul" Olteanu, nu noi. Pentru că noi am fost dezarmaţi, nu mai puteam 
face nimic. În momentul în care i-au împuşcat pe cei trei pe scară, eram 
dezarmaţi. Nimeni nu avea nimic, niciun fel de armă. Şi noaptea aceea a fost cu 
dusul la baie însoţiţi, cu soldaţi înarmaţi şi aşa mai departe. 

Şi dimineaţa de 25 [decembrie]... nu mai erau soldaţi [care să îi 
supravegheze]! Adică ... probabil... „brusc au avut nevoie de toaletă". Nu mai 
era nimeni. Noi ne uitam unul la altul, şi, la un moment dat, ajunsesem să 
râdem ca proştii, pentru că nu ne ridicam, ne era teamă, dar nu era nimeni să 
vadă că noi ne ridicăm. Şi-am început să ne întrebăm şi după aceea au venit... -
nu ştiu cine exact - a venit şi ne-a zis că Ceauşescu a fost împuşcat. 

Deci este clar că sus la comandă s-a aflat că nu mai este decât o parte, 
partea cealaltă, pro-Ceauşescu a dispărut, şi, evident eram liberi, evident Radu 
devenea erou la revoluţie şi nu la partidul comunist. Şi din momentul 
„eliberării"- să zic aşa - din momentul morţii lui Ceauşescu totul a fost ok. Nu 
s-a mai tras nici măcar un trasor, nici măcar un glonţ orb, totul era în regulă. 
Toată lumea se întreba „Cine a tras în noi?"- cum se întreabă şi acuma, cum o 
să se întrebe şi de acum încolo ... Foarte mulţi spun că a tras armata, nimeni nu 
ne bagă în seamă. Dan Iosif, Dumnezeu să-l ierte, a murit spunând asta, şi a 
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fost consilierul lui Iliescu, n-a fost [aşa oricine, a fost chiar dintre apropiaţii 
săi] ... Pentru că cei din Bucureşti ştiu bine cine a tras şi înainte, şi după. Hai să 
spunem, înainte de 22 a dat Ceauşescu ordin ,,Împuşcă-i!" Dar după aceea? 
Cine a mai dat ordin? Nu Ceauşescu! Militaru se cheamă primul general care 
dădea ordin pe partea cu Dândăreanu, iar pe cealaltă parte era colonelul 
Păştinică cu generalul ăsta, al nostru din Costeşti, care a fost şi ministrul 
apărării. Guşă, da, generalul Guşă37 • 

Mădălina Oprea: Când aţi plecat de la Palat? Cam ce dată era? 
Lionel Zosmer: Noi am plecat când s-au făcut alegerile. Da' asta nu cred 

că are vreo importanţă ( ... ). 
Iliescu a spus, evident după ce s-au mai liniştit lucrurile puţin, Frontul 

Salvării Naţionale nu va fi niciodată partid. Iliescu a spus - mai târziu puţin -
„s-a înfiinţat partidul Frontul Salvării Naţionale". Eu pe vremea aia aveam 
principii. Nu că acum n-aş avea, dar aveam principii atunci. Şi, evident, fiind 
între primii trei din conducerea FSN-ului, am fost invitat să fac parte din 
respectivul partid. Eu am spus: „N-am cum să fiu într-un partid în care 
preşedintele partidului este un comunist" ... Jos pălăria! Din punctul meu de 
vedere Iliescu este cel mai bun om politic din ţară şi a făcut numai bine şi asta 
fără niciun fel de glumă, dar era atunci pentru mine un comunist. [El] - primul, 
acolo pe listă, şi eu acolo, la fundul listei. Să fii tot acolo [pe aceeaşi listă, în 
acelaşi grup, asociere], mi se părea anormal. Am zis: ,,Îmi pare rău, eu nu pot 
să candidez". Călin Gheţu a spus: „Sunt liberal, nu pot să candidez". Şi au 
candidat alţii care, între timp, s-au întors şi împotriva partidului, şi împotriva 
doctorului [Ion Vasile], da' asta n-are niciun fel de legătură. Eu n-am candidat 
atunci şi n-am vrut să continui pentru că mi se părea absurd să fiu într-un partid 
[despre] care noi am spus cu ceva vreme în urmă că nu trebuia să existe. Şi 
vremea respectivă nu era vreme în urmă, ani! [ci doar câteva] luni şi 

săptămâni ... 
Mădălina Oprea: Vă rugăm să spuneţi dacă aţi fost într-adevăr arestat şi 

ţinut în arest la Miliţie? 
Lionel Zosmer: S-a spus la un moment dat că ar fi 2 studenţi arestaţi la 

vremea respectivă [în debutul revoluţiei], unul fiind eu şi alt student fiind un 
băiat care era într-adevăr şi el anti-comunist şi era în Bucureşti. [De ell nu ştiu. 

37 Ştefan Guşă (17.04.1940-28.03.1994) - general de divizie, s-a născut în satul Spătaru, corn. 
Costeşti, jud. Buzău. A fost numit pe 25 septembrie 1986 prim adjunct al Ministrului 
Apărării Naţionale şi şef al Marelui Stat Major. Participant la evenimentele din decembrie 
1989, a fost considerat de către Pavel Coruţ „omul care a salvat România". La 26 februarie 
1990 a devenit comandantul Armatei a 2-a, cu sediul la Buzău. Vezi, V. Nicolescu, Gh. 
Petcu, Buziiu-Râmnirn Sărat. Oameni de ieri, oameni de azi, voi. I, ed. Alpha MDN, 
Buzău, 1999, pp. 274-275. 
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Adică, ştiu sigur că în Buzău nu era arestat. Iar eu nu am fost arestat de către 
securitate nici măcar un minut referitor la lucrul ăsta şi referitor la momentul 
respectiv. Sunt mulţi care „m-au scăpat" de acolo, care au venit în securitate şi 
în miliţie să mă ia de acolo! Nu am fost în securitate arestat, nu am fost în 
miliţie arestat! Am fost în miliţie numai în momentul în care am plecat din 
Palat, auzind că acolo sunt mari probleme, că foarte mulţi oameni au intrat şi 
au început să distrugă. Şi este încă o dovadă a colegilor noştri revoluţionari 
mulţi, care „au ajuns" revoluţionari pe presupuneri de genul ăsta, afirmând că 
au ajutat unii oameni de care se ştie sigur că au fost acolo, se ştie sigur că au 
făcut revoluţia şi dă foarte bine şi foarte frumos faptul că cutărescu a venit la 
securitate şi „m-a scos" din beciul securităţii ... Vă daţi seama ce romantic? Şi 
împreună, mână de mână, ne-am dus în Palat şi am făcut revoluţia. 

Nu am fost arestat, nu am fost cercetat la securitate în momentul 
revoluţiei referitor [la participarea mea] la revoluţie, referitor la [presupuse 
acţiuni ale mele de] anti-comunism. 

Mădălina Oprea: Revenind la momentul în care aţi ajuns la miliţie, ce aţi 
găsit acolo? Cine era acolo şi ce făcea? 

Lionel Zosmer: Acolo erau miliţienii. În miliţie erau miliţienii cărora le 
era tare frică şi mi se pare normal. Dar erau mulţi oameni. Nu pot să-i fac 
infractori- nu pot să-i fac în niciun fel- ce aveau probleme cu miliţia, pentru că 
refularea trebuia să plece undeva. Şi care pleca împotriva unui politician din 
momentul ăla pe care-l cunoşteau, care venea la miliţie şi înjura pe miliţieni 
„de ce o fi luat nu ştiu ce amendă nu ştiu când". Şi era absurd să intre în miliţie 
şi să înceapă să distrugă. Pentru că, indiferent de regim, poliţia trebuie să existe 
şi ordinea trebuia să existe. Am fost acolo şi n-am făcut decât să spun „Fraţilor, 
staţi liniştiţi, cine va avea de plătit, va plăti" - credeam eu - „cine nu, nu". „O 
să fie bine". Eh, am greşit când am spus că fiecare va plăti, n-a plătit nimeni, şi 
că va fi bine am greşit şi mai tare! Iar de la securitate, eu nu am fost acolo 
arestat, dar am fost la securitate, cu celebrul ARO roşu de care am vorbit şi mai 
devreme, şi am luat arme pentru cei din Palat, pentru civilii din Palat. Am dus 
armele la Palat - şi menţionez aici: armele au fost predate cu semnătură, pe un 
registru, de către domnul Radu şi noi cei ce am primit arme am semnat că am 
primit arme cu numărul de buletin. De ce sunt probleme la revoluţionarii din 
Buzău? - întrebare. Sunt cerţi cei care au primit armele. Unde este registrul? 
Poate ştie domnul Radu, pentru că nimeni nu ştie unde-i celebrul registru. Deci 
noi am primit arme şi, repet, am semnat toţi că am primit arme pe registru şi în 
momentul în care le-am predat, la fel. 

Mădălina Oprea: Câţi aţi primit arme? Câte arme aţi luat pe registru? 
Lionel Zosmer: Dacă nu mă înşel 40 de arme am luat, dar nu pot să 
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garantez lucrul ăsta„. Pentru că de la securitate nu le-am luat pe semnătură, le­
am luat pur şi simplu, le-am dus la Palat, le-am predat aşa cum le-am luat şi 
domnul căpitan Radu, într-adevăr, le-a dat civililor pe semnătură şi cu numărul 
de buletin. 

Mădălina Oprea: Cei de la Gărzile Patriotice aveau şi ei arme? 
Lianei Zosmer: Categoric, categoric. În momentul în care s-a dat alarma, 

să spun aşa, la ei, ei au deschis rastelurile şi au luat armele. Deci ei erau 
înarmaţi toţi. Acolo toată lumea la momentul ăla avea armă. Numai că ei 
trăgeau în noi şi noi am fost dezarmaţi. 

Din momentul în care le-am spus la poliţie celor ce intraseră acolo că toţi 
cei care au făcut ceva vor plăti pentru ceea ce au făcut, să plece că totul va fi 
ok, - eu credeam asta. Şi m-a întrebat cineva ce aş fi făcut dacă aş fi ştiut cum 
va fi, sau cum este acum„. Şi am răspuns, şi pe bune asta aş fi făcut, cum se 
face la revoluţie: i-aş fi luat pe ăia care erau comunişti şi au făcut rău, şi au 
făcut atâta rău„. şi i-aş fi pus la zid. Nu eu, să-i împuşc eu„. dar asta trebuia să 
se întâmple. Cine a greşit, cine şi-a bătut joc de oameni, cine a lăsat oamenii să 
moară, a înfometat oamenii, cum se întâmplă şi acuma de altfel, ăla trebuia să 
plătească. Fiecare din ei trebuia să-şi plătească răul făcut. Dar cei ce au făcut 
rău sunt acolo sus, nu sus ca putere politică, sunt sus ca bani, relaţii şi aşa mai 
departe, iar amărâţii sunt tot amărâţi, poate chiar mai amărâţi. 

Revoluţia în primul rând, începând de pe data de 25 decembrie, trebuia 
să facă curăţenie, să facă ordine şi abia după aceea să înceapă reconstrucţia. Nu 
pot să spun că am greşit că am fost la revoluţie, nu pot să spun că am greşit că 
am ieşit în stradă. Mie mi-e bine, mi-e mult mai bine decât atunci. Nu mă refer 
la partea materială, mi-era mult mai bine dacă rămânea comunismul, dar am 
cuvinte şi trebuie să le spun. Acum pot să le spun şi atunci nu puteam să le 
spun. 
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Interviul nr. 4 realizat cu Eugen-Marius Constantinescu38 a fost 
înregistrat la sediul Muzeului Judeţean Buzău în data de 23.07.2010. 

Pentru mine, revoluţia din '89 a început pe data de 17 decembrie. Mă 
întorceam de la părinţi, de la maică-mea de la ţară, când, pe drum m-a oprit 
unul dintre activiştii Comitetului Judeţean şi m-a rugat să-l duc până la 
Comitetul Judeţean, la Palat, comunicându-mi că - deci era ora 4 şi un sfert 
după-amiaza- că la Timişoara s-a tras, ceea ce a fost un şoc, un mare şoc 
[pentru mine]. 

Mi-am lăsat familia acasă şi am venit la muzeu. Am şi primit imediat un 
telefon prin care mi s-a spus că trebuie să institui - eram directorul muzeului -
mi s-a spus că trebuie să institui serviciul permanent de securitate. Din ziua 
aceea şi până după 25 decembrie, după ce s-a dat filmul cu executarea 
Ceauşeştilor, n-am mai părăsit muzeul. N-am părăsit muzeul pentru a mă duce 
acasă, pentru că, între timp, începând cu 22 după-amiaza, făceam naveta între 
muzeu şi actuala Casa Albă, la vremea aceea încă nu avea acest nume şi 

renume. 
În sediul acesta de la prima intrare în Crâng [astăzi sediul Prefecturii 

Buzău] erau o serie întreagă de instituţii înainte de decembrie '89. Era primăria 

38 Eugen-Marius Constantinescu este actualmente arheolog - cercetător în cadrul Muzeului 
Judeţean Buzău (în continuare MJB). S-a născut pe data de O 1.08.1943, în corn. 
Pietroasele, jud. Buzău. Studii: Facultatea de Istorie, Universitatea „Al. I. Cuza" Iaşi. În 
decembrie 1989 era directorul MJB, funcţie ocupată din 1975 până în 1990. Începând cu 
data de 17.12.1989, ora 17,15 a fost permanent de servici la MJB până în data de 
28.12.1989, cu excepţia a câtorva ore în data de 25 decembrie- când a fost la propriul 
domiciliu pentru a-şi vedea familia, după ce aflase de filmul execuţiei dictatorului N. 
Ceauşescu şi a soţiei acestuia, Elena Ceauşescu, film difuzat de Televiziunea Română. 
Începând cu data de 22.12.1989, ora 15,30 a fost solicitat prin telefon de către Nicolae 
Peneş şi Menelaş Drăgostin pentru a face parte din Consiliul Provizoriu al Uniunii 
Naţionale al municipiului Buzău (în continuare C.P.U.N.), răspunzând de sectorul 
„Cultură" în cadrul acestui nou format organism de conducere a municipiului. A fost 
desemnat purtător de cuvânt al C.P.U.N. Asista zilnic, în perioada revoluţiei la şedinţa de 
informare care avea loc dimineaţa, în jurul orei 9.00-9.30, la sediul fostului Consiliu 
Popular al Municipiului Buzău, Bd. N. Bălcescu, nr. 48 (actualmente sediul Prefecturii 
Buzău) sediu cunoscut şi prin titulatura dată de buzoieni de „Casa Albă". O astfel de 
întâlnire ţinea aproximativ o oră - o oră şi jumătate, după care revenea la MJB unde a 
organizat şi supravegheat pe durata evenimentelor, serviciul de pază şi securitate. Iniţial 

acest serviciu era asigurat permanent şi prin rotaţie de către un paznic şi un ofiţer de 
serviciu (muzeograf, conservator), angajaţi ai MJB. După escaladarea evenimentelor şi 

primele focuri de armă în oraş, a solicitat Comandamentului Armatei a 2-a, d-lui gen. Ion 
Dândăreanu, pază militarizată pentru asigurarea protecţiei patrimoniului cultural. Începând 
cu data de 24 decembrie 1989, ora 12,30 până pe 30.12.1989, paza muzeului a fost 
asigurată de armată, prin rotaţie, printr-o grupă de 4 soldaţi coordonaţi de un sergent ori 
caporal. 
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municipiului, era Consiliul Judeţean, era Comitetul Municipal de Partid, era 
Cabinetul de Educaţie Politică, era Comitetul de Cultură, o serie de instituţii 
judeţene şi municipale erau acolo. 

Şi deci începând din data de 17 [decembrie], după ora 17, am rămas aici 
[în muzeu] permanent şi seara am avut curiozitatea să văd ce se ştie despre 
lucrul ăsta. Aveam un aparat de radio - nu cine ştie ce - în birou, şi am umblat 
pe toate posturile posibile să văd ce se spune despre evenimentele de la 
Timişoara. Am reuşit să prind, şi atunci am aflat, că inclusiv Pekin-ul avea 
emisiune în limba română ... şi am reuşit să prind vreo 17 - 18 posturi care 
aveau emisiune în limba română şi care dădeau nişte cifre absolut uluitoare. Că 
s-a tras la Timişoara, că sunt 60 de mii de morţi - asta era cifra citată de Radio 
Budapesta, şi după Radio Budapesta toate celelalte posturi citau această cifră. 
60 de mii de morţi la Timişoara! deci în decurs de câteva ore, 2 - 3 ore 
probabil. Evident că chestia asta a avut o mare influenţă asupra stării [mele] 
spirituale ... şi ... am tot umblat de pe un post pe altul, căutând să înţeleg câte 
ceva. Şi singurul post care era Deutsche Welle vorbea de 40 - 50 de morţi 
despre care „se ştie" - spunea postul respectiv la vremea aceea. Radio 
Moscova, care avea şi el emisiune în limba română, vorbea despre cifre 
neverificate. Probabil ca ruşii aveau nişte surse de informaţii mult mai bune 
decât alţii, şi ... asta se datorează faptului că - ştim acum - că asta se datorează 
faptului că în perioada premergătoare erau mii de autoturisme ruseşti cu câte 
patru persoane în ele, înşirate pe toate autostrăzile ... pe toate şoselele ţării. 

Întâmplarea de la Timişoara avusese încă 2 precedente în ţară. Pc 25 
octombrie trebuia să se declanşeze mişcarea asta la Buzău. Cu 2 zile înainte de 
25 octombrie, ofiţerul de la securitate care răspundea de muzeu şi de instituţiile 
culturale, a cărui soţie lucra în muzeu la vremea aia, a venit şi mi-a arătat nişte 
fluturaşi [flyere], scrişi de mână: „Pe 25 decembrie la ora cutare, veniţi în Piaţa 
Dacia ... pentru că se va întâmpla ... va avea loc o mare adunare populară". Fiind 
luate măsuri rapide de către securitate şi de instituţiile care răspundeau de 
chestiunea asta, nu s-a putut desfăşura deloc. Nu s-a întâmplat nimic, pe 25 
octombrie la Buzău. 

Câteva zile mai târziu, în I O sau în 9 noiembrie, parcă, trebuia să se 
întâmple la Iaşi. Au apărut din nou manifeste din astea şi trebuia să se întâmple 
la Iaşi. Nu s-a întâmplat nici la Iaşi pentru că, la fel, au fost luate măsuri şi 

probabil că ... sau cei care pregăteau această chestiune ... au trebuit să se replieze 
şi să găsească altă soluţie. 

Declanşarea revoluţiei la Timişoara n-a mai fost pregătită, cel puţin din 
câte ştiu eu, până la ora actuală, n-a mai fost pregătită în acelaşi mod, prin 
convocare. Acolo a fost, pur şi simplu, arestarea lui [Uiszl6] Tokes care a 
declanşat mişcarea asta care pur şi simplu a explodat. Ăsta a fost momentul... şi 
perioada asta dintre 17 - 22 [decembrie] până spre seară, a fost momentul 
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revoluţiei adevărate. Aşa consider că s-au întâmplat lucrurile, şi din câte am 
observat eu, din câte am văzut eu, din câte am putut să înţeleg până la vremea 
asta. După seara de 22 decembrie, când revoluţia s-a mutat la televiziune, 
lucrurile s-au schimbat şi au luat altă turnură. 

Revenind la situaţia de la Buzău, deci am stat în toate zilele care au 
urmat, n-am plecat deloc de aici [din muzeu]. Am făcut un tabel cu persoanele 
care făceau de serviciu inclusiv noaptea, dar eu n-am plecat niciodată din 
muzeu. Pe 22 decembrie, după ora 3 şi jumătate, am plecat şi am solicitat la 
comandamentul militar să mi se dea gardă militară. Mi s-a spus că nu figuram 
printre instituţiile prevăzute să aibă gardă. Le-am explicat că-i vorba de 
patrimoniu şi-i vorba de un patrimoniu foarte mare şi foarte important, şi atunci 
au pregătit şi ne-au trimis a doua zi garda care apăra instituţia. 

Dar după ora 15- 15.30, m-am dus până la Casa Albă„. Vroiam [de fapt] 
să mă duc în centru să văd şi eu ce se întâmplă, pentru că deja oraşul vuia. Era 
o adevărată mişcare care trepida în atmosferă. Şi vroiam să mă duc până în 
centru să văd şi eu ce se întâmplă. 

Când am ajuns aici la Casa Albă, la sediul Consiliului Judeţean, am văzut 
scene mai speciale. Aşa am intrat pe intrarea dinspre actualul bulevard N. 
Titulescu. Şi-am văzut câţiva tineri, IO - 12, nu mai mulţi tineri, care 
deschiseseră fişetele, deschiseseră dulapurile, care erau pe acolo pe toate 
holurile alea şi luau cu braţul cărţi, luau cu braţul hărţi şi documente şi le 
aruncau pe stradă. Pe unii dintre ei i-am văzut şi în zilele următoare, [dar erau 
totuşi] mai puţini din cei care erau în prima zi acolo. La un moment dat m-am 
gândit că unele din documentele alea ar putea să ne ajute să discutăm despre 
realităţile pe care le trăisem şi chiar le-am spus: „Dar băieţi, n-ar fi bine„. Nu e 
bine să aruncaţi aceste documente. Documentele lăsaţi-le că pot fi valorificate". 
Unii, mulţi dintre ei mă ştiau că eram directorul muzeului din I 975 şi apăream 
în diferite situaţii, în foarte multe împrejurări şi mulţi dintre ei mă ştiau. 

Am urcat şi la Comitetul de Cultură. La Comitetul de Cultură fusese de 
curând schimbat preşedintele. Fostul preşedinte, Nae, devenise şeful secţiei de 
Propagandă la Comitetul Judeţean şi fusese pus [în locul lui] un alt fost activist 
de partid care n-avea nicio treabă cu cultura. Cei care erau [acolo], inspectorii 
care erau acolo, oameni de cultură, nu ştiau cum să vadă lucrurile, ce să facă. 
Toţi erau speriaţi, toţi erau„. timoraţi. 

Fostul vice-preşedinte, Nicolae Peneş zice: „Mariuse, o să te rugăm să te 
duci tu la municipiu aicea". Se organizează CFSN-ul [consiliul Frontului 
Salvării Naţionale]. A apărut, în cursul zilei, după-amiază. Aşa, au început să 
apară nişte faxuri din astea prin care se vorbea despre constituirea acestor 
consilii ale Frontului Salvării Naţionale. Nu mă preocupa chestiunea asta. 

A doua zi, când m-am dus din nou la Comitetul de Cultură, chiar mi-au 
zis: „Uite, noi am discutat şi am hotărât să te delegăm pe tine să faci parte din 
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CFSN municipal". Am coborât de la etajul 3, unde era Comitetul de Cultură, la 
etajul 1 unde fusese Primăria şi se stabilise centrul CFSN-ului. Era acolo 
economistul Mirică Gheorghe, care a fost prins de evenimente acolo şi a 
preluat iniţiativa de a organiza acest Consiliu Municipal al Frontului Salvării 
Naţionale şi i-am spus - ne cunoşteam, ne ştiam, eram chiar consăteni, dar nu 
avusesem relaţii foarte apropiate în ultimul timp pentru că el a lucrat o vreme la 
Ialomiţa, a fost adus aici la una dintre întreprinderile din zona industrială şi 

după aceea fusese cooptat chiar la conferinţa judeţeană pentru pregătirea 

congresului al XIV-iea, fusese cooptat în sectorul economic al Consiliului 
Judeţean. Şi aşa s-a întâmplat să fie acolo şi să-l prindă revoluţia în sediul 
Casei Albe. 

Şi am început să vedem cu cine şi cu ce putem să facem. Fiindcă 

începuseră deja zvonurile rele, lucrurile rele. Începuseră să se manifeste nişte 
zvonuri din astea, să se răspândească nişte zvonuri: că au otrăvit apa din Crâng 
[sursa de apă din Crâng], pentru ca să nu bea lumea apă, că există minate nu 
ştiu ce instituţii, că există pericol de bombe şi nu ştiu ce fel de alte atacuri şi tot 
felul de zvonuri„. 

Ne-am gândit: „Dom'le ce trebuie să facem"? Şi am început să ne croim 
un plan. Ţin în mână aceste două carnete care sunt documente istorice [arată 2 
blocnotes pe care le-a adus la interviu]. Nu degeaba le ţin. Şi, din momentul 
respectiv, ne-am stabilit o structură. Au venit câţiva băieţi din întreprinderi, 
repartizaţi de la întreprinderile mari: Grâu, inginerul Grâu, îmi aduc aminte - de 
la [fabrica de l sârmă; de la geamuri, [şi alţii de la] o întreagă serie de 
întreprinderi. Au fost trimişi oameni care să reprezinte întreprinderile alea în 
consiliile astea. Şi în consiliul municipal şi în consiliul judeţean. De la 
Contactoare era un băiat care-mi fusese elev pe la Izvorul Dulce, mai multe 
persoane. 

Şi atunci am făcut pe loc o structură. Eram 7 persoane la început, Mirică 
a fost desemnat preşedinte, au fost desemnaţi doi vice-preşedinţi şi mie mi-au 
dat sarcina să fiu purtător de cuvânt. Am discutat imediat ce trebuie să facem 
ca să prevenim orice fel de acţiuni de sabotaj şi orice fel de manifestări care să 
creeze panică şi, după ce ne-am creionat câteva lucruri aşa, m-am apucat de 
treabă. Pe telefoanele pe care le aveam la dispoziţie, primul lucru [pe care l-am 
făcut a fost] să vorbesc cu I.G.0. 39

, întrebând cine se ocupă de sursa de apă din 
Crâng, să mi-l dea la telefon. Mi-a dat legătura [şi am transmis:] „Din 
momentul ăsta, din clipa asta iei măsuri, tot personalul pe care-l ai la dispoziţie 
să facă să asigure protecţia, să nu se apropie de sursa de apă din Crâng. Dacă ai 
nevoie de militari, îmi spui, îţi aranjăm, îţi asigurăm să-ţi vină pază la 
obiectivul respectiv". Evident că, până când s-au terminat convorbirile, deja am 

39 I.O.O. - Întreprinderea de Gospodărire Orăşenească. 
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vorbit cu Comandamentul, la Crâng să fie asigurată [paza pentru sursa de apă]. 
[Zice:] „Ne-am gândit şi noi la asta, trebuia să ne spună cineva" - Generalul 
Dândăreanu era la Comandamentul Armatei a II-a - „Trebuia să ne spună 
cineva chestiunea asta". 

Am vorbit după aceea imediat cu directorul Direcţiei Comerciale, cu 
directorul depozitelor de la l.C.R.A.40 şi peste tot şi i-am întrebat ce cantităţi de 
produse [au la dispoziţie]. Pentru că era una dintre problemele importante. Se 
apropiau Sărbătorile Crăciunului şi, în oraş, toate magazinele erau goale. Şi 

primind informaţiile de la ei, de la l.C.S. Alimentara41 la care erau Solea şi 
Marcela Elekes - îi am pe toţi notaţi pe aicea: pâine, lapte carne, tot ce aveau, 
până la ciocolată, bomboane, alte produse, unt, produse lactate, portocale, ce au 
pentru pomul de iarnă, cc aveau pentru populaţie şi am dat dispoziţie să asigure 
alimentarea ritmică, fără excese, dar a tuturor magazinelor. „De astăzi să nu 
mai existe magazin gol, să nu mai avem reclamaţii că în magazinul cutare nu se 
găseşte ce trebuie". Erau nişte magazine mari, astea de produse alimentare, 
cum era acesta de Ia Crâng - de aici, cel din Micro XIV, altele din zona 
centrală. Şi imediat au plecat maşinile, erau pregătite, probabil că aveau ei ceva 
indicaţii unde să ducă. Se ocupa şi Comitetul, fostul Comitet Judeţean de treaba 
asta, dar nu în sensul în care am dat noi dispoziţii. Fiind pregătiţi, având 
maşinile acolo, într-o oră şi jumătate am fost informat că în toate magazinele 
s-au băgat: s-au băgat pui, s-a băgat lapte, s-a băgat carne, s-a băgat unt, s-au 
băgat bomboane, s-au băgat produse pentru pomul de iarnă, s-a băgat brânză, 
tot ceea ce era necesar. Au apărut roşiile, care erau în depozit, roşii, castraveţi„. 
„Tot ce aveţi, tot ce aveţi puneţi în distribuţie!". Şi au început să fie 
aprovizionate magazinele respective - făină, mălai, zahăr, ulei - atrăgându-le 

atenţia atunci când am discutat cu ei, să roage oamenii să nu se aprovizioneze 
în exces. Pentru că, la momentul respectiv, aveau anumite cantităţi de care 
dispuneau [limitate]. Puteau să mărească, să sporească aceste cantităţi„. 

Măsurile astea erau foarte importante şi atunci a trebuit să facem un apel 
către populaţie să nu dea buzna în magazine să se aprovizioneze cu toptanul, 
asigurându-i că din ziua respectivă vor avea întotdeauna cu ce să se 
aprov1 z10neze. 

Zilele care au urmat au fost o scrie întreagă de lucruri pe care a trebuit să 
le rezolvăm, de la cereri pentru case, de la protecţie pentru ambulanţe care 
umblau în diferite puncte ale oraşului şi până la arestarea unora care au fost 
surprinşi fie cu armele în mână, fie au fost bănuiţi că organizau nişte acţiuni 
din astea de intimidare a populaţiei. 

În intervalul de la 22-23 [decembrie], mai exact până la 27 decembrie, au 

40 J.C.R.A. - Întreprinderea de Comerţ cu Ridicata pentru produse Alimentare. 
41 J.C.S. Alimentara - Întreprinderea Comercială de Stat Alimentara. 
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fost arestaţi 27 de astfel de „terorişti" care au fost depuşi la Comandamentul 
Armatei a II-a. După 25 decembrie, lucrurile s-au liniştit foarte repede -
oamenii parcă asta ar fi aşteptat: să se liniştească după ce se declanşase 
entuziasmul ăla din zilele respective. 

Pe de-o parte aveam deci problemele de la muzeu, în 22 [decembrie], 
când m-am întors de la Casa Albă dădusem dispoziţie să se coboare tabloul lui 
Ceauşescu de pe panoul oficial de la muzeu. A doua zi dimineaţa când am ieşit 
din birou l-am găsit sus şi-am întrebat „Cine [l-a pus la loc]?" „Păi a dat 
tovarăşa dispoziţie ... ". Am spus: „Din clipa asta dacă cineva mai încalcă 

dispoziţiile pe care le iau eu, să îşi asume răspunderea. Daţi-l jos şi scoateţi-I de 
aici ... „Şi text!" [textul de propagandă aferent tabloului]. Panoul a dispărut, au 
rămas numai steagurile pe panoul oficial al muzeului. 

Aveam deja din 23 [decembrie] gardă. 
Aici în muzeu, am avut şi un episod mai picant aşa: unul dintre băieţii 

care s-a întors dintr-un tur în jurul muzeului, trebuia să descarce imediat 
armamentul şi chiar l-am întrebat, stând între ei acolo... „Ai descărcat 

armamentul?" „Da!" „Bun. Şi de ce n-am auzit?" - că după ce descărcau 
armamentul trebuia să fi auzit percutorul. Şi [acesta] dă drumul la percutor şi 
zboară cartuşul în tavan. Este şi acum perforaţia în învelişul grinzii care era 
deasupra scărilor aici jos, în faţă [la intrarea în muzeu]. 

Aveam deci problemele de la muzeu şi problemele de la municipiu. La 
municipiu am reuşit să închegăm o activitate care să funcţioneze zilnic, ne 
întruneam zilnic şi luam măsurile care erau de luat şi s-a pus la un moment dat 
problema, după 15 - 16 ianuarie [ 1990], să se stabilească nişte structuri 
administrative. 

[Revine la evenimentele din timpul revoluţiei]. 
În intervalul ăsta de 5 zile [22-27 decembrie], au fost arestaţi 27 de 

terorişti pe care am hotărât, împreună cu Consiliul Frontului Salvării Naţionale 
la nivel de judeţ, să fie depuşi la Comandament. Toţi cei care erau arestaţi cu 
această învinuire erau depuşi la Comandament[ ul Armatei a 2-a]. 

Pe data de 29 [decembrie] când ne-am dus la Comandament să vedem şi 
noi unde sunt oamenii ăia, n-am găsit niciunul: „Bine, tovarăşu' general" - care 
general [sic! care tovarăşu'?], că de-acuma vorbeam toţi cu „domnu' " ... 
„Cum? Aţi primit 27 de oameni" ... „Păi da, da' ştiţi ... a rămas fereastra 
arestului deschisă şi au fugit" [zâmbeşte semnificativ]. „Au fugit toţi. N-a 
rămas ... Niciunul n-a fost găsit pentru anchetă". 

În 24 decembrie am avut şi primele focuri, puţine, asupra muzeului. De 
pe blocul din faţă, de peste bulevard[-ul N. Bălcescu], s-a tras pe la 11 şi ceva 
noaptea asupra instituţiei ... În momentul în care militarii noştri au ieşit însă 
afară, a încetat... Ei s-au dus după aia, am anunţat la judeţ au venit şi au 
verificat aicea pe bloc. Au găsit nişte suporţi de aşa-zise imitatoare de cartuş, 
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n-am înţeles prea bine ce erau astea, care s-au găsit pe mai multe blocuri. S-au 
găsit pe blocurile de pe Unirii, pe foarte multe blocuri, la rând: de la blocul 
mare, blocul din capul Unirii, încolo pe vreo 6 - 7 blocuri s-au găsit asemenea 
benzi pe care erau simulatoare din astea care zice că nu făceau decât zgomot. 
Dar una dintre colegele noastre, doamna Stoica, a fost la câţiva cm de a fi 
împuşcată în apartament. Stătea într-unul din blocurile mari, şi stă şi acuma din 
câte ştiu eu, într-unul din cele trei blocuri mari pe partea asta de nord a 
Bulevardului Unirii şi pe la 9 şi ceva seara a intrat un glonţ prin fereastră şi s-a 
oprit în peretele opus al camerei, fiind ea la câţiva cm de locul ăla prin care a 
trecut glonţul. L-am avut şi îl avem, l-a adus la muzeu şi este înregistrat [în 
patrimoniul MJB] glonţul respectiv. 

În ceea ce priveşte funcţionarea CFSN-ului, asta a fost o chestiune care 
am reuşit s-o punem la punct într-un termen destul de scurt, iar după 5 ianuarie, 
când au apărut noi instrucţiuni, noi indicaţii am stabilit structura aia care se 
cerea de către instrucţiunile respective. 

Eu am rămas în acest consiliu până pe 19 februarie, pentru că la 
momentul respectiv s-a pus problema transformării CFSN-ului în partid politic. 
Am spus: „Eu la aşa ceva, nu marşez" şi am plecat din CFSN. Am mai avut 
aşa, puţine contacte cu organismele respective. Cât am fost acolo am avut şi 
activitate, relaţii, aveam zilnic convorbiri şi dezbateri, discuţii, ne puneam de 
acord, luam împreună hotărâri cu Consiliul Judeţean pe care îl conducea 
maiorul Aurelian. 

Aveam deci relaţii cu CFSN-ul Judeţ, care era condus de maiorul Radu 
Aurelian şi cu care ne puneam de acord în anumite lucruri. Când era vorba de 
asigurare de gărzi, de pază, de tot ceea ce era necesar, numai prin acest CFSN 
Judeţ rezolvam problemele. 

Acolo la Palat s-au întâmplat şi unele lucruri care m-au impresionat rău. 
A existat un anume maior Olteanu care, fie că era prea nervos, fie că nu era 
controlat, a fost declarat de altfel bolnav, a împuşcat câţiva din tinerii care 
activau acolo la Palat. Inclusiv militari au activat în vremea aia şi sunt câţiva 
morţi datorită acestui maior. În rest n-am avut însă probleme ... 

După 25 decembrie, după ce s-a dat filmul cu executarea Ceauşeştilor, 
chiar s-a instalat... s-a instaurat liniştea în oraş. 

Între timp însă, au fost şi nişte evenimente mai neplăcute. La unitatea de 
geodezi, care este peste calea ferată, în zona cimitirului de aicea din Bariera 
Ploieşti, la un moment dat s-a cerut o salvare că un om a fost rănit. S-a dus 
salvarea acolo la unitate, dar s-a dus numai cu o infirmieră şi cu şoferul. Ce s-a 
întâmplat acolo nu ştim foarte bine nici astăzi. Realitatea este că a apărut la un 
moment dat o maşină roşie, o Dacie roşie, de unde, cine, cum, cine era cu ea ... 
n-am putut să aflăm. Nici nu ştiu dacă organele care au preluat ancheta au 
clarificat vreodată lucrul acesta... Şi socotindu-se de cei care asigurau paza 
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unităţii că este vorba de un terorist, s-a deschis focul. În focul ăsta a fost 
împuşcată şi infirmiera respectivă şi a fost rănit grav şi şoferul de pe 
ambulanţă. A trebuit... A fost o întreagă ... un întreg episod ca să fie scoşi de 
acolo pentru că cei de la unitatea militară n-au putut fi în niciun fel convinşi că 
nu este vorba despre terorişti. Aşa că ... 

Şi asemenea lucruri s-au mai întâmplat. Au mai murit asemenea oameni 
din greşeală, cred eu. Dare foarte greu de stabilit o vină, este greu de stabilit o 
răspundere, este greu de acuzat cineva. 

În ceea ce mă priveşte, eu zic că am reuşit să asigur în perioada aia să 
asigur şi paza şi protecţia muzeului şi am reuşit să fac ceva şi în cadrul 
Consiliului Frontului Salvării Naţionale al Municipiului Buzău, în sensul 
aprovizionării populaţiei cu cele necesare, în sensul stopării unor zvonuri şi a 
unor elemente care ar fi putut să producă panică ... Am reuşit toţi care am 
activat acolo, mai ales că prin cei care erau din întreprinderi ţineam legăturile ... 
legătura cu colectivele de oameni din întreprinderi şi li se transmitea direct de 
la nivelul Consiliului Municipal care este situaţia şi ce se cere oamenilor. 
Chestia asta a fost un real sprijin pentru noi, cei din CFSN Municipal. 

Mădălina Oprea: Ce ne puteţi spune despre cum se manifesta mulţimea 
ieşită pe străzi? 

E.M. Constantinescu: De manifestat practic ... [frază neterminată]. Şi în 
24 se mai strângeau, dar se strângeau [şi în alte locuri]. Aici la Casa Albă n-am 
mai avut din 22 [decembrie, mulţime]. În 23 [decembrie] a mai fost aşa ... 
sporadic prezentă lumea, dar la Palat, în faţa Palatului [se strângea de obicei]. 
Şi au mai existat nişte momente când s-au mai adunat la Casa de Cultură a 
Sindicatelor, grupuri de oameni ce s-au adunat la Casa de Cultură a 
Sindicatelor. .. 

A fost momentul cu incendierea tribunalului care a fost aşa ... un aspect 
neplăcut. La Palat unde funcţiona înainte de 22 decembrie Comitetul Judeţean 
de Partid şi Cabinetul de Partid, nu Cabinet, se chema altfel... Era cel care 
judeca cazurile de abateri ale membrilor de partid ... o să-mi aduc aminte ... 
Astea erau cele două instituţii care funcţionau acolo şi, în spate, unde este 
acuma Sectorul Economic, Direcţia Economică a Municipiului, era deja, din 
1975 - '76, când acolo organizasem Muzeul Judeţean, fusese instalat Centrul 
Teritorial de Calcul Electronic. Şi a rămas acolo şi după ce noi [muzeul] ne-am 
mutat, când s-a instalat acolo Comitetul Judeţean de Partid şi cu acest organism 
care analiza dosarele membrilor de partid. Centrul Teritorial de Calcul a rămas 
în continuare în Palat şi a stat câţiva ani şi după '89, până în '93 - '94, nu mai 
ştiu exact când a fost scos de acolo şi a fost mutat întâi în zona industrială şi 
după aia a fost preluat o parte de către Direcţia Judeţeană de Statistică, acolo pe 
prelungirea [străzii] Independenţei, pe [strada] Băieşu, care s-a numit o vreme 
Băieşu, iar cealaltă parte s-a împărţit pe societăţi comerciale, pe întreprinderi, 
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care au fost preluate de cei care beneficiau sau care aveau date de înregistrat. 
Mădălina Oprea: Ce ştiţi despre intervenţia armatei care trăgea din Crâng 

asupra Palatului Comunal... 
E.M. Constantinescu: N-am văzut, n-am auzit aşa ceva. De un asemenea 

tir de la Crâng până acolo nu cred că s-a întâmplat şi nu cred. N-am auzit 
despre aşa ceva. Au fost, serile mai ales, şi mai ales seara de 23 [decembrie] şi 
ziua şi seara de 24, în jurul Palatului s-a tras mai mult. Ridicaseră, am văzut 
nişte poze ... nişte imagini ... Făcuseră nişte baraje ... La un moment dat luaseră 
de la fadroame nişte elemente din astea cu care se încărcau ... încărca materialul 
şi le foloseau ca baraj în jurul Palatului. Aduseseră şi nişte betoane, nişte bucăţi 
de beton care le foloseau de asemenea pentru protecţie. La un moment dat se 
pare că a existat un asemenea atac să zicem asupra celor de la Palat dar cu 
asemenea maşină blindată, maşină din asta blindată. Dar s-au lămurit lucrurile 
şi nu s-a întâmplat ceva deosebit, dar asta sunt din relatări, nu sunt [informaţii] 
din ce ştiu eu [nu am fost martor direct la evenimente]. 

Despre un asemenea tir de la Crâng la Palat nu, n-am auzit, şi ar fi produs 
pagube dacă ar fi fost un tir din ăsta cu, pur şi simplu, cu mortiere dacă s-ar fi 
tras tot ar fi fost pagube. Or Palatul n-a suferit pagube, foarte puţine şi după 
câte se mai văd. 

[Sunt însă] câteva urme [de gloanţe] pe blocul de alături ... Se ştia de către 
cineva şi probabil că au fost informaţi cei care organizau ... cei care apărau 
Palatul că există la etajul patru în camera cutare e o cameră a securiştilor. Şi 
asupra camerei respective s-a tras aşa. 

S-a tras asupra Hotelului Coroana, [cică] ar fi fost şi acolo cineva ascuns. 
S-a mai întâmplat... s-au mai întâmplat asemenea episoade, dar s-au liniştit. 

După 24 spre 25 [decembrie] practic s-a cam terminat cu asemenea tiruri 
iar din 25 seara, nu mai ştiu pe la ce oră, după ora 21.30- 22.00, aşteptam [încă] 
de la [ora] 18.00 să se transmită filmul cu execuţia Ceauşeştilor şi după ora 
22.00 cred că s-a dat prima dată filmuleţul ăla scurt. A fost un film scurt, scurt, 
de câteva minute în care se vedeau cei doi executaţi ... Dintr-o dată s-a destins. 
Totul s-a destins. 

Am continuat însă să asigurăm permanenţa şi paza şi protecţia în toate 
zilele următoare. Vă spuneam, până în 25 după ce s-a dat filmul ăla, n-am 
plecat din muzeu. Atunci, după ce s-a dat filmul am ajuns şi eu acasă să fac o 
baie, să-mi schimb ca lumea rufele, îmi aduceau [cei din familia mea] aicea 
schimburile şi mâncare şi tot ce trebuie. Şi următoarea dată când am ajuns 
acasă a fost pe 28 decembrie, deci înainte de revelion, după care lucrurile s-au 
liniştit, s-au potolit, nu mai era armata ... Nu mai era armata peste tot, pe toate 
străzile ... 

Ca istoric aştept să mai treacă încă 20 de ani ca să se poată trage nişte 
concluzii. E greu deocamdată şi ... nu ştiu de ce, nu sunt suficiente mărturii. Nu 
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sunt suficiente mărturii! Trebuie făcută o colecţie de mărturii locale, de 
documente, de tot felul de documente care să probeze acţiunile întreprinse, 
urmările acestor acţiuni, pentru ca să poată să cuprindă tot ceea ce s-a 
întâmplat, după care să se prelucreze materialele astea şi să se tragă nişte 
concluzii. Deocamdată eu ... nu pot să spun altceva decât că socot adevărata 
revoluţie a fost atunci, în zilele alea, 17 până în 22 decembrie [la Timişoara], 
21 - 22 decembrie la Bucureşti. După 23 decembrie avem de-a face cu altceva, 
avem de-a face cu măsurile de organizare, de consolidare a unei anume puteri. 
Asta este ceea ce pot să înţeleg şi ceea ce pot să spun acuma ca istoric. 

Interviul nr. 5 realizat cu Gheorghe Mirică42 a fost înregistrat la 
Bucureşti în data de 22.11.2010. 

În decembrie 1989 la Buzău aveam calitatea de prim-vicepreşedinte al 
Consiliului Municipiului Buzău, [eu fiind] numit...ales, din luna octombrie 
1989. În această calitate, potrivit răspunderilor pe care le aveam, mă străduiam 
să rezolv problemele importante ale municipiului: ordine, curăţenie, asigurarea 
apei potabile care era o problemă la Buzău - întrucât era un program [de 
distribuţie]- se întrerupea câte 4 ore în fiecare zi, asigurarea iluminatului 
casnic, în sensul să scot întreruperea aceea de la [ora] 6 până la 7.30-8.00, să 

42 Gheorghe Mirică este actualmente consilier superior în cadrul Administraţiei Prczideniiale, 
Bucureşti. S-a născut pe data de 20.04.1947, în corn. Pietroasele, jud. Buzău. Studii: 
Universitatea de Studii Economice; studii post - universitare în domeniul sociologiei şi al 
comerţului exterior. În decembrie 1989 avea profesia de economist, ocupând din luna 
octombrie 1989 funcţia de prim-vicepreşedinte al Consiliului Popular al Municipiului 
Buzău. Anterior, a fost instructor de specialitate în cadrul Consiliului Jude\ean de Control 
Muncitoresc, ocupând funcţia de şef sector sinteză a datelor. În această calitate a realizat 
pentru Comitetul Judeţean al PCR Buzău, lucrări de sinteză prin centralizarea datelor 
economice şi sociale referitoare la judeţul Buzău. În timpul revoluţiei a fost preşedintele 
CPUN al municipiului Buzău, coordonând implementarea măsurilor stringente în contextul 
acelor evenimente dramatice. A făcut parte şi din conducerea Frontului Salvării Naţionale 
Buzău, până în data de 13 ianuarie 1990 când intră în conflict major cu o parte din 
revoluţionarii care solicitau să li se distribuie o parte din apartamentele nou construite în 
oraş. Gheorghe Mirică a sus\inut ideea amânării punerii în practică a unei asemenea decizii 
până la definitivarea statutului acelor locuinţe, cât şi a legislaţiei României. În acest 
context, cât şi datorită altor neînţelegeri, îşi prezintă demisia. Ulterior, a fost inspector 
principal, până în noiembrie 1990, la Banca de Investiţii, apoi ac\ionar al unor societă\i 
comerciale din Buzău. Întră în politică, fiind prim vice-preşedinte al Comitetului Judeţean 
al Partidului Socialist al Muncii. În 1996 candidează la funcţia de primar al oraşului 
Buzău, din partea acestui partid, ajungând în turul doi al alegerilor împreună cu dl. 
Constantin Boşcodcală, candidatul Partidului Democrat, cel care va câştiga alegerile. Până 
în anii '97-'98 rămâne în cadrul PSM după care devine membru al PDSR (Partidul 
Democraţiei Sociale din România). Începând cu luna ianuarie 200 I este angajat ca şi 
consilier al Administra\iei Prezidenţiale (Palatul Cotroceni, Bulevardul Geniului nr. 1-3, 
Sector 6 - Bucureşti - România). 
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nu mai existe întrerupere [de furnizare a energiei electrice către consumatorii 
casnici], probleme de gospodărire ale municipiului care nu erau simple, 
repararea străzilor ş.a.m.d. 

În decembrie deja lucrurile erau tensionate, începuseră să se cunoască 
anumite informaţii şi datorită faptului că mulţi români ascultau posturile 
străine43 dar şi pentru că circulau anumite zvonuri. Eu aflasem anumite lucruri 
de la un lucrător al Ministerului Comerţului Exterior44 cu care eu colaboram 
înainte de a veni în această funcţie în urmărirea sarcinilor de export. Şi el a 
venit la mine când deja eram prim-vicepreşedinte şi mi-a spus: „Dom'le, 
încearcă să rezolvi treburile, să nu ai probleme pe aici pe la municipiu că vor fi 
multe frământări şi evenimente în luna decembrie". Nu mi-a spus foarte clar ce. 
La modul sincer în momentul ăla poate că nimeni nu era foarte convins că ceea 
ce se spunea, într-adevăr aşa milimetru se va şi întâmpla. Dar o stare de 
încordare exista. Şi bineînţeles ţinând cont de aceste date, informaţii încercam 
să rezolv unele probleme deosebite la nivelul municipiului. 

Problema apei. Exista în zona industrială un rezervor la fabrica de zahăr 
foarte mare, de 12.000 metri cub, de unde se asigura alimentarea cu apă în tot 
oraşul. M-am dus în data de 22 [decembrie] dimineaţa să văd cum se asigura 
serviciul acesta de livrare a apei, cum funcţionează, dacă sunt probleme 
deosebite. Pe la ora 9.30-1 O, în data de 22, eram în discuţii cu cei care lucrau 
acolo. A venit în fugă la mine cel care conducea maşina cu care am venit şi mi­
a zis: „A sunat după dvs. la sediu prin staţie - avea staţie la maşină - să vă 

întoarceţi foarte repede, s-au întâmplat evenimente foarte mari la Bucureşti". 
Mi-am luat la revedere şi am plecat. 

Am venit aici la municipiu [sediul Primăriei municipiului Buzău era pe 
Bd. N. Bălcescu, nr. 48]. Erau la primărie lucrătorii primăriei care erau foarte 
agitaţi. Femeile la fel, speriate. Am hotărât ca femeile să plece acasă, să 

rămână numai bărbaţii. În toate birourile din primărie i-am rugat să introducă 
toate documentele în fişete, să încuie fişetele şi să lase uşile birourilor deschise 
pentru a preîntâmpina distrugeri, vandalizări, dacă vine mulţimea. 

S-a făcut ora 12.00-12.00 şi ceva. În piaţa Prefecturii, unde era -
actualmente e prefectura - atunci la etajul trei al prefecturii [sic! al clădirii] era 
primăria şi în partea cealaltă Consiliul Popular Judeţean Buzău. Se adunaseră 
oameni în această piaţă şi [veneau] din ce în ce mai mulţi. Pe la ora 13.00 şi 

43 Unele dintre aceste posturi aveau emisii şi în limba română, cele mai cunoscute dintre ele 
erau: Vocea Americii, Europa Liberă, Radio France lntemationale, BBC, Radio Novi Sad, 
Radio Vocea Israelului, Vocea Greciei, Vocea Turciei, Vocea Germaniei, Radio China, 
Radio Moscova, Radio Tirana Jnternational, Radio Vatican, etc. 

44 Domnul Georghe Mirică a revenit cu o informaţie ulterioară interviului precizând numele 
angajatului Ministerului Comerţului Exterior care l-a avertizat spre finele lunii noiembrie 
1989, despre iminenţa unor evenimente, această persoană fiind Lăzăroiu Jon. 
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ceva mulţimea era foarte agitată. A venit un camion în care erau foarte mulţi 
cetăţeni care strigau „Jos dictatura!'', „Jos Ceauşescu!", „Afară cu partidul!" 
ş.a.m.d. 

Eu mă găseam în momentul ăla la etajul I al clădirii împreună cu vreo 
câţiva colegi care erau din primărie, domnul Constantinescu Valerică, Nedelcu 
Ştefan, Tănase şi alţi câţiva. Când am văzut mulţimea asta foarte înfuriată şi cu 
gând de a intra în forţă în clădire spărgând geamurile la parter, am hotărât să 
merg să-i întâmpin. Deşi la modul sincer o teamă aveam, deoarece în orice 
astfel de împrejurări se pot întâmpla multe lucruri neprevăzute. 

Am coborât pe scară de la etajul 1 către parter, le-am făcut semn să nu 
spargă geamurile, că aveau cozile unor drapele sub formă de suliţă aşa, şi mai 
era putin să spargă uşa, să spargă geamurile. Le-am făcut semn să nu distrugă, 
am deschis uşa au năvălit foarte mulţi în clădire. 

Am strigat de mai multe ori foarte tare, chemând I 0-15 oameni dintre cei 
care erau să formăm o echipă care să preia conducerea municipiului. La 
început mai greu, dar insistând câţiva s-au oprit, aşa I 0-12 [inşi]. Şi zic hai să 
mergem sus la birou să ne organizăm. Şi în momentul când urcam pe scări deja 
copiii de rromi şi alţi indivizi turbulenţi coborau deja de prin birouri: care cu un 
casetofon, aparat de radio, obiecte de birou luate. Am recuperat ce s-a putut, 
luându-le de la indivizii respectivi, şi împreună cu cei pe care îi chemasem am 
ajuns în birou la etajul I, unde alţi indivizi care intraseră în clădire scoseseră 
toate cărţile din bibliotecă, trăseseră de perdele şi unul se pregătea să dea foc. 
Iar altul luase televizorul să-l arunce pe fereastră în capul celor care intrau. 
Împreună cu cei care m-au ajutat atunci am oprit pe cel care voia să dea foc şi 
pe cel cu televizorul şi le-am spus să intre într-o încăpere alăturată, în sala de 
consiliu unde să facem un program minim ele activitate pentru ce urma să 
facem ca să asigurăm ordinea şi să preîntâmpinăm mai multe evenimente 
neplăcute, distrugeri. Aşa ... cu mare greutate am reuşit. Au intrat cred că peste 
20 de oameni acolo şi [tot] veneau ... Noi eram în sala asta de consiliu, [iar] pe 
scări, prin celelalte birouri, erau zeci de alţi participanţi la revoluţie ca să zic 
aşa, cu fel de fel de intenţii, să ia, să distrugă ... 

Am încercat cât am putut să oprim aceasta ... spunând tot timpul, ţipând, 
„nu le rupeţi", „nu le distrugeţi", „sunt ale voastre, ale Buzăului", „răspundeţi 
pentru ceea ce faceţi". Am reuşit cât de cât să limitez ... deşi au dispărut foarte 
multe obiecte. 

Împreună cu cei care până la urmă s-au aşezat în sala de consiliu până 
seara, pe la ora 23.00, am încercat să facem o formă de organizare, un consiliu, 
să încerc să le explic că cineva trebuie să se ocupe de problemele foarte 
importante ale municipiului, pentru că era iarnă, trebuia să funcţioneze apa 
caldă, apa rece, trebuia să se asigure aprovizionarea, trebuia să funcţioneze 
spitalul, comerţul. Toate problemele acestea le-am spus şi am încercat să 
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repartizez dintre cei care se adunaseră, fiecare pe o problemă: „uite dumneata 
te ocupi de asta, dumneata de asta, şi cineva să fie şef aicea să coordoneze 
acest consiliu, comitet. Facem o hârtie că v-am predat cheile de la birouri -
documentele care sunt într-o primărie [sunt] foarte multe şi foarte importante şi 
preluaţi conducerea municipiului. 

La început au acceptat câţiva dintre ei, după ce am început să le spun la 
modul concret ce trebuie să facă, s-au speriat şi n-au mai vrut să-şi asume 
răspunderea spunând „Dom'le nu plecaţi, tre' să rămâneţi cu noi aicea să ne 
învăţaţi ce să facem, cui să ne adresăm pentru că noi nu ştim". 

Am rămas acolo, se făcuse spre miezul nopţii când deja afară au început 
să se audă împuşcături şi veneau diverşi indivizi şi ne spuneau că intră, că au 
intrat teroriştii în oraş, că trag în oameni, că de la balconul din blocul... trage 
cineva cu mitraliera. Au început să sune telefoanele şi cineva de la capul firului 
să spună sunt cutare, uite de la blocul... se trage cu mitraliera nu ştiu unde, că 
apa este otrăvită cu cianură furată de la Contactoare de la acoperiri metalice, că 
în salvări există terorişti care merg prin oraş şi trag din salvări. S-a creat într-o 
oră o panică extraordinară şi în situaţia asta am apelat la cei de lângă mine. 

Mi-a venit ideea şi am sunat la Armata a 2-a pentru că îl cunoşteam pe 
domnul general Dândăreanu, comandantul armatei - ne întâlnisem la atâtea 
analize la judeţ - şi l-am rugat să mă ajute să-mi dea un pluton-două să asigur 
securitatea sediului primăriei municipiului de unde puteam să desfăşurăm 

activitate, pentru ca să rezolvăm problemele municipiului. Am cunoscut un 
ofiţer, maior atunci, maiorul Tamovski, care a trimis două plutoane cu un 
locotenent, plutoane înarmate cu militari şi au preluat asigurarea securităţii 
sediului. 

Împreună cu alţi cetăţeni, printre care domnul colonel Istrate care era la 
pensie, dar care a venit cu gând să ajute pe cei care preluaseră puterea să 
preîntâmpine evenimente nedorite ... [frază neterminată]. Cum să facem să 

preîntâmpinăm situaţiile grave în oraş, adică accident[ele]. Mă refer la asta cu 
salvările în care spuneau că sunt terorişti şi că trag în populaţie. Şi la ideea 
dumnealui şi a mea am făcut nişte filtre la străzile principale - Unirii, Nicolae 
Bălcescu, Independenţei - cu revoluţionari care opreau toate maşinile şi mai 
ales pe cele ale salvării şi am dat prin telefon la Salvare un cuvânt sub formă de 
parolă şi noi am trimis oameni acolo, 6-7 oameni mai pregătiţi, de la Gărzile 
Patriotice, care ştiau acest cuvânt, era o parolă, ca să verifice dacă maşina 
Salvării respective este condusă de cine trebuie sau dacă nu, [adică, dacă] este 
preluată de altcineva care nu trebuia. Astea toate numai ca să preîntâmpinăm 
teama şi teroarea care se răspândiseră în oraş: cum că „sunt terorişti". 

De asemenea, am început să dau - era noapte spre dimineaţă - am început 
să dau telefoane la întreprinderi. Pe vremea aceea la fiecare întreprindere erau 
ofiţeri de serviciu. Şi am chemat pe cineva din cadrele de răspundere de la 
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[Fabrica de] lapte, de la direcţia comercială, de la Întreprinderea de 
industrializare a cărnii, ca să îi conving că trebuie să mobilizeze, să organizeze, 
să scoată pc piaţă, a doua zi, produse alimentare. Pentru că era o problemă asta! 

Lumea [era] speriată, nu se mai mişca nimic în oraş. Am sunat la poştă, 
am cerut să vorbesc cu inginerul şef Rosemberg, şi l-am rugat să mă ajute să 
vorbim în oraş, prin staţia de amplificare a oraşului să le spunem buletinul de 
analiză a apei. Am rugat să-mi dea un buletin de analiză a apei foarte recent, să 
spunem la populaţie că apa nu este otrăvită şi că e nejustificată teama asta 
extraordinară. Tot prin staţie i-am rugat pe toţi cetăţenii să se grupeze şi să 

controleze intrările la blocuri pentru că se zvonise că au intrat teroriştii în 
blocuri, s-au suit cu arme în balcoane sau pe bloc şi de acolo trag. 

Teama era foarte puternic amplificată deoarece la intrarea în oraş dinspre 
Ploieşti, în capul străzii Unirii se auzeau foarte multe împuşcături. Trăgeau 
militarii de la Armata a 2-a peste stradă. Şi peste stradă era altă unitate militară, 
de la Geofizică. Se făcuse aşa un adevărat război acolo! Cetăţenii erau extrem 
de înspăimântaţi. Am sunat din nou la domnul general Dândăreanu. N-am mai 
reuşit să vorbesc cu el, pentru că şi acolo erau nişte frământări încât dumnealui 
a fost izolat, n-a mai fost lăsat să vorbească la telefon şi a preluat altcineva 
conducerea. Mi-aduc aminte îl chema colonelul Păştinică, acuma este general 
în rezervă. Am vorbit, i-am rugat să clarifice situaţia asta cu împuşcături în tot 
oraşul şi cu teama formidabilă că sunt terorişti. M-am străduit cât am putut să 
opresc înverşunarea asta cu care se susţinea ideea teroriştilor. 

Lângă clădirea primăriei, la vreo 500 metri, este o clădire înaltă -
arhivele statului. Acolo sunt documente foarte importante. Am căutat pe la 
Întreprinderea de sârmă voluntari ca să-i aduc să asigure ca să zic aşa paza, 
securitatea la clădirea arhivelor. 

În centru, la tribunalul judeţean care este clădire istorică, datorită faptului 
că s-a tras cu arme cu pastile, cu gloanţe, cu trasoare, a luat foc notariatul şi ... 
incendiu extraordinar. Au venit pompierii la alarma făcută, am reuşit să-l 

stingem, dar nu mai putea să funcţioneze nici tribunalul, nici notariatul care era 
în incinta tribunalului. În zilele următoare, împreună cu domnul judecător 
Pană, care era preşedintele tribunalului, am hotărât în consiliu ... 

Fac o paranteză: în noaptea aceea, spre sfârşitul nopţii, spre dimineaţă, 
cei care constituiseră consiliul ăsta al Frontului Salvării Naţionale la municipiu 
m-au ales preşedinte. În noaptea aceea spre dimineaţă, după multe discuţii şi 
tergiversări, cei care au spus că „dom'le tre' să rămâneţi aicea" au zis „dom'le 
vă numim pe dvs. preşedinte al Consiliului Frontului Salvării Naţionale al 
municipiului şi împreună cu dvs. să asigurăm viaţa normală în municipiu". Din 
această calitate am acţionat în mod deosebit şi am şi fost foarte mult ajutat de -
v-am zis - cetăţenii care erau ofiţeri în rezervă. Venise locotenentul care 
asigura securitatea cu militarii, alţi cetăţeni, cunoscuţi de prin întreprinderile de 
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la Buzău. Mă cunoşteau foarte mulţi pentru că lucrasem cu ei. Şi deci am 
asigurat şi alimentarea oraşului, apa rece, apa caldă de la staţia de termoficare. 
La spitalul judeţean, la fel, am ajutat voluntarii ca să asigurăm [paza şi 

ordinea] ... Şi acolo este un bazin cu apă, la spital - ăla despre care se spunea că 
fusese apa otrăvită. S-au dus voluntari să-l păzească. Au început să sosească 
răniţi la spitalul judeţean. Tensiune foarte mare. 

Am avut şi un caz cu o fată şocată, o fată care s-a speriat de împuşcături 
şi ţipa tot timpul, a intrat în clădirea primăriei ţipând şi militarii care erau şi ei 
obosiţi s-au speriat şi toţi aveau gloanţe, deci aveau arme cu cartuşe de război. 
Mare pericol a fost atunci să nu se creeze busculadă şi să tragă unii într-alţii. 

[Revine:] Datorită împuşcăturilor din oraş, cetăţenii s-au speriat, unii 
foarte tare. O fată de vreo 20 şi ceva de ani s-a speriat foarte tare, deci era 
absolut şocată. Ţipa tot timpul tare şi a intrat în clădirea primăriei. Militarii au 
reacţionat în sensul că au crezut că e o diversiune şi toţi [erau] cu armele şi 
cartuşele de război. A fost un mare pericol să nu se întâmple o nenorocire 
atunci. Am luat-o şi am pus-o într-un birou şi de acolo am chemat salvarea şi a 
dus-o la spital. 

De acuma m-am gândit că problema acestei panici create în oraş este 
foarte gravă, ştiind că cetăţenii atunci când sunt în panică, comit fapte 
reprobabile. Şi am căutat ziarişti de la „Viaţa Buzăului" - cum era atunci -
[pentru a putea transmite informaţii populaţiei prin intermediul presei scrise]. 

M-am pus de acord cu domnul doctor Ion Vasile - el fusese ales [vice-] 
preşedintele Consiliului Judeţean al Frontului Salvării Naţionale. L-am invitat 
să vină cu domnul maior, căpitan atunci, Radu Aurelian care era preşedintele 
Consiliului Judeţean al Frontului Salvării Naţionale şi doctorul Vasile era 
vicepreşedinte, să ne punem acord, municipiul cu judeţul, ce acţiuni facem. Şi 
am discutat. 

Dumnealor s-au dus acolo la judeţ. Acolo au izbucnit nişte conflicte între 
cei care erau în clădirea fostului sediu al Comitetului Judeţean de Partid şi unii 
care au venit de afară, şi cei de la gărzile patriotice. Au tras unii într-alţii şi au 
fost morţi. Se pare că vreo I O- I 1 morţi au fost. 

Evenimentele se succedau cu repeziciune! V-am spus de incendiul de la 
tribunal. Împreună cu preşedintele tribunalului domnul Pană şi cu ceilalţi 
membri ai Consiliului Municipal al Frontului Salvării Naţionale am stabilit să 
se mute tribunalul. Am împărţit casa de cultură a sindicatelor în două şi să se 
mute tribunalul într-o jumătate şi casa de cultură să funcţioneze în cealaltă 
jumătate. Iar notariatul, care era incendiat cu documentele arse, să se mute în 
spaţiile fostelor birouri pentru audienţe acordate cetăţenilor, de pe strada Cuza 
Vodă, deasupra librăriei, la etajul I. Erau vreo 4 birouri acolo pe care le ştiam 
şi am mutat notariatul acolo unde a funcţionat vreo 2 ani de zile până s-a 
construit, s-a reparat clădirea tribunalului. 
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De-acuma, după ce am început să dăm primele comunicate, s-au luat 
unele măsuri. Am stabilit să se noteze toate telefoanele pe care le primeam şi 
informaţiile astea să se verifice dacă sunt autentice, dacă sunt diversiuni, 
deoarece multe au fost diversiuni. Asta cu apa care venea de 3-4 ori pe zi ca să 
creeze panică în oraş a fost o diversiune, că s-a tras de la nu ştiu ce balcon cu 
mitraliera, la fel, a fost o diversiune. S-a tras - dar v-am spus - în câteva locuri! 
Nu chiar aşa pe fiecare stradă. Şi cu timpul a început să se mai micşoreze 
panica aceasta. 

Dar acum, la fiecare şedinţă - pentru că făceam la fiecare şedinţă analiza 
a ceea ce-am făcut şi [planificarea a ceea] ce urma să facem - acolo la Consiliul 
Municipal al Frontului Salvării Naţionale au început să apară fenomene foarte 
de nedorit aşa: discuţii, certuri ... Erau cetăţeni care voiau să vină ei să preia 
conducerea municipiului, să-i înlăture pe cei care erau deja şi care începuseră 
să acţioneze. Discuţii foarte dure precum: să scoatem tot ce-a fost pentru export 
în piaţa publică - am scos; să scoatem produse lactate, să scoatem caşcaval -
am scos! Şi s-a ajuns ... la un moment dat cineva a lansat [ideea] ca să 

repartizăm apartamentele care sunt construite, în curs de finalizare, să le 
repartizăm la revoluţionari. Eu m-am ridicat şi am spus că e o problemă pe care 
noi nu putem s-o vorbim acuma, s-o discutăm pentru că aceste apartamente în 
curs de construcţie şi cele care sunt în curs de finalizare aparţin celor care au 
casele demolate în municipiu [pe locul cărora s-au construit acele blocuri]. Şi 
ci trebuie să se mute în ele, sunt ale lor şi nu avem competenţa [să le 
distribuim]. Nu există lege la momentul ăsta - întrucât se comunicase că toate 
legile s-au suspendat - să facem aşa ceva. 

N-am fost de acord cu discutarea şi, mă rog, repartizarea apartamentelor 
pe propuneri [criterii] pe care le făceau unii. Am vorbit această chestiune şi cu 
Consiliul Judeţean şi, la fel, s-a stabilit că această problemă nu se poate discuta 
decât după ce se verifică lucrurile, [şi ca noi] să ne ocupăm de problemele 
curente. 

Am intrat în conflict cu cei care voiau să-şi impună [părerile] despre 
măsurile pe care le stabilisem ca să asigurăm ordinea în oraş. Voiau să vină cu 
alte măsuri. Şi am zis „Dom'le, bine! Foarte bine! Dacă vreţi, vă [şi] asumaţi 
răspunderea pentru ceea ce vreţi să faceţi ... Facem registru, notaţi ce dispoziţii 
daţi, vă asumaţi răspunderea şi pentru consecinţe! Nu aşa, vine un cineva şi 

propune, dacă se întâmplă ceva rău, răspunde altcineva". 
De aici, discuţiile astea au fost foarte dure şi în data de 12 ianuarie, în 

toată această perioadă, deci de la 22 decembrie şi până în 12 ianuarie aproape 
tot timpul am stat în sediu. Mă duceam, ca să zic aşa, fugitiv, până acasă să mă 
schimb, însoţit de 4-5 dintre cei cu care lucram acolo şi veneam repede. 
Dormeam noi o oră, stătea altcineva [de schimb]. Mai erau şi alţii care, la fel. .. 
era o permanenţă, ca să zic aşa de serviciu. [Erau permanent câte] 4-5 din 
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consiliul municipiului care imediat să reacţioneze la orice problemă care se 
iveşte. 

Deci eram foarte obosit şi la un moment dat cred că am răcit, am făcut 
temperatură. 

Pe 12 ianuarie [ 1990], dacă vă amintiţi a fost o şedinţă la Bucureşti în 
care s-a hotărât scoaterea partidului [Partidului Comunist Român] în afara 
legii. Imediat în ţară, după chestia asta a început o stare de spirit extrem de 
dură şi de puternică împotriva celor care erau membri de partid. La noi la 
municipiu s-a manifestat această chestiune, „afară cu toţi care sunteţi membri 
de partid", „ieşiţi afară de aicea" din„. şi, mă rog, cei care voiau să preia 
conducerea municipiului, care era deja stabilită la momentul ăsta pentru că în 
acord cu domnul Radu Aurelian şi cu domnul doctor Ion Vasile stabilisem deja 
un primar al municipiului, domnul Petre Partal, care să-şi preia problemele 
municipiului şi Frontul Salvării Naţionale a municipiului să rezolve lucrurile 
mai deosebite, ca să zic aşa. Ei„. nu, acestora nu le convenea şi voiau să 

producă iar schimbări. Deci era un pas spre dezordine şi spre haos pentru că 
acolo unde sunt mai mulţi care iau decizii nu se rezolvă nimic. Şi în situaţia 
asta, fiind şi în starea în care eram, a venit cineva după mine şi m-a chemat pe 
data de 13 [ianuarie 1990] foarte de dimineaţă şi mi-au spus că se hotărăşte în 
consiliu, se iau nişte hotărâri care nu sunt acelea pe care le-am stabilit zilele 
trecute, aşa bolnav cum eram, m-am dus, şi am spus dom'le eu nu mai răspund 
de ce hotărâri luaţi, uitaţi cheile, toate documentele care erau închise în fişet şi 
în birouri, şi vă asumaţi răspunderea pentru ce decizii luaţi. Asta pe data de 13 
ianuarie, după care am plecat. Deci nu m-am mai dus, deşi m-au chemat şi au 
insistat să revin, le-am spus nu, din moment ce v-aţi asumat răspunderea, 
răspundeţi în continuare de tot ceea ce faceţi. Şi aşa s-a terminat. 

Vreau să vă spun că în această perioadă, deci începând din 21-22 
decembrie 1989, până în data de 13 ianuarie 1990, au fost în tumultul acesta şi 
anumiţi cetăţeni suspecţi. Deci în consiliu, în primul consiliu, au fost vreo 2 sau 
3, ca în momentul în care eu i-am rugat pe fiecare să spună identitatea, cum vă 
numiţi, de unde sunteţi, ce-aţi făcut până acuma, să ştie lumea cu cine are de-a 
face şi aceştia n-au vrut să spună. La insistenţele foarte mari ale celorlalţi 

membri ai consiliului, [au răspuns:] „Dom'le eu sunt din Vâlcea", „Eu sunt din 
Teleorman". Păi ce căutaţi aici, ce căutaţi la Buzău? Şi mai ales aceia erau 
turbulenţi. Şi aceştia au fost îndepărtaţi din consiliu: 2 sau 3 au fost. 

Au mai fost şi situaţii foarte grave pentru că militarii care erau în jurul 
clădirii şi asigurau paza nu„. deci militarilor nu li se asigura în fiecare zi hrana. 
Şi am apelat la vecinii din jurul primăriei. Şi acei vecini au adus mâncare, dar 
unii le-au dat şi băuturi. Şi când se întâmplă ca militarii cu arme să consume şi 
băuturi, lucrurile sunt foarte grave. Am interzis această chestiune, în sensul că 
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hrana se dă centralizat, fără băuturi şi fără ... şi din cauza asta am intrat în 
conflict cu unii care erau ... [frază neterminată]. 

A fost... am considerat că mi-am îndeplinit o datorie şi că am făcut ce 
trebuia în sensul ca să trăim această schimbare formidabilă fără să avem 
evenimente grave, probleme deosebite, pentru că, aşa, ca o concluzie, la vârsta 
aceea eram şi eu foarte tânăr. Deci aveam 40 şi ceva de ani. La data de 
decembrie '89 - 42 de ani. Nu ... cu multe lucruri nu am fost de acord înainte de 
'89, cu toate că lucram în instituţie, de multe ori am intrat în conflict cu unii 
şefi. Nu că acum fac eu pe grozavul, dar efectiv n-am fost de acord cu unele 
chestiuni pentru că eu eram, ca să zic aşa, fiu de ţăran care am învăţat carte, 
ştiam bine nişte lucruri, nu trebuia să le citesc din cărţi, ce înseamnă viaţa 
românilor şi unele lucruri erau aberante, A-BE-RAN-TE. Toate teoriile astea 
nu noua revoluţie agrară şi cu asta [etc.], eu nu mi le-am însuşit şi există 

documente unde se precizează clar ce poziţie am avut şi pentru care am intrat 
în conflict cu şefii. 

Părerea mea este că la nivelul judeţului erau foarte mulţi oameni care nu 
erau de acord cu nişte măsuri luate, dar mergeau aşa în virtutea inerţiei şi 

aşteptau această schimbare. Şi eu am aşteptat această schimbare cu mari 
speranţe şi de-asta am şi stat acolo, la un moment dat [fiind] foarte periculos. 
Dar la modul foarte sincer: doream ca această schimbare să aducă un plus de 
bine la români, nu rău, din ce în ce mai rău. Deci, asta am: o dezamăgire. Şi cu 
toate că acuma, după 20 de ani, mă rog am fost invitat, am primit şi certificat 
de revoluţionar, n-am luat nimic şi nu ştiu, nu cred că o să iau vreodată ceva 
pentru că am considerat că a fost o chestiune de datorie ca oricare cetăţean care 
trăieşte în ţara asta. 

Am unele regrete că poate n-am făcut totdeauna tot ce trebuia şi n-am 
făcut cel mai bine ce trebuia să fac. Poate că trebuia să fiu mai ferm, mai 
hotărât, mai tenace în unele situaţii. Dar a fost destul de greu şi chiar periculos. 
Pentru că la noi la municipiu nu s-a întâmplat să moară oameni, dar în oraş au 
murit oameni45

. Şi în centru lângă sediul consiliului, şi la Romcarbon, este o 
uzină de mase plastice, s-au împuşcat între ei şi în alte locuri. 

45 Persoane care au decedat în diverse zone ale oraşului Buzău (date luate ele pe 
www.portal11lrcvol111iei.ro, accesat în decembrie 2010): 
Ciortan Florica (Profesie: Impiegat de mişcare la Transbuz; Data naşterii: 04.04.1938; 
Data morţii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, în drum spre serviciu; Cauza: 
Împuşcată în tot corpul); 
Ciulin Alexandru (Profesie: Muncitor la Uzina Mecanică Buzău; Locul morţii: Buzău, 

zona Fabricii de Mase Plastice; Cauza: Împuşcat în ficat); 
Constantin Ion (Profesie: Şofer; Data naşterii: 17.01.1946; Locul naşterii: Buzău; Data 
morţii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău; Cauza: Împuşcat); 
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Buzău este un oraş erou. 
Vă rugăm să ne spuneţi mai multe despre oraşul-martir Buzău. 
Gheorghe Mirică: Buzăul, la momentul decembrie '89, era o platformă 

economică foarte importantă în economia României. [Enumăr] numai câteva 
date: se prelucrau peste 300.000 de tone de metal în Buzău. Erau unităţi 

economice care aveau 7-8 mii de oameni, se realiza utilaj chimic pentru export 
inclusiv pentru centrala nucleară de la Cernavodă. La mase plastice se 
prelucrau produse cu înalt grad prelucrare - muncă complexă şi exista şi un 
atelier de producţie specială, pentru filtre şi măşti pentru gaze care făcea export 
foarte rentabil pentru România. La Întreprinderea de contactoare se producea 
echipament electro-tehnic care se vindea foarte bine la export. Era o populaţie 
muncitorească calificată şi foarte calificată. Buzăul avea singura întreprindere 
din România unde se fabricau produse pentru întreţinerea infrastructurii CFR şi 
metrou, echipament rulant. Ingineri, tehnicieni, cercetători. Erau 5 staţiuni de 
cercetare ştiinţifică şi în domeniul agriculturii, şi în domeniul zootehniei, şi în 
domeniul industrial. Din această cauză, Buzăul era un punct strategic 
important. Aşa se explică că acolo era Armata a 2-a, una din punctele, deci 
zonele foarte importante [din punct de vedere] strategic din România. 

Cred că în cursul evenimentelor din decembrie, la Buzău a existat un 
mare interes, să se rezolve într-un anumit fel situaţia. Mi-am dat seama de asta 
şi eu doream să se schimbe, şi să se schimbe în bine şi fără pierderi. Eu spun şi 
o să spun tot timpul că schimbarea pe care am făcut-o nu trebuia să aibă 
consecinţe grave pe plan ... [frază neterminată]. Deci nu trebuia să distrugem 
baza tehnico-materială a agriculturii, trebuia s-o păstrăm, s-o perfecţionăm ... o 

Hagima Dorin (Profesie: Căpitan MApN; Data naşterii: 22.01.1953; Locul naşterii: 

Buzău; Data morţii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, în dreptul Episcopiei, într-un 
autoturism; Cauza: Împuşcat în cap şi braţul drept; Vinovaţi: Cadre dintr-o patrulă a 
miliţiei); 

Stan Costel (Profesie: Gravor la Fabrica de Sticlă „Perla" Buzău; Data naşterii: 

29.07.1958; Data morţii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău; Cauza: Împuşcat în 
abdomen); 
Tisaianu Nicolae (Profesie: Maistru la IJBPS - Mica Industrie; Data naşterii: 20.10.1939; 
Data morţii: 25 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, în incinta întreprinderii; Cauza: 
Împuşcat în inimă); 
Vlad Constantin (Profesie: Muncitor la Centralele Termice; Data naşterii: 26.05.1933; 
Data morţii: 24 decembrie 1989; Locul morţii: Buzău, zona Întreprinderii Chimica; Cauza: 
Împuşcat în inimă; Vinovaţi: Un ofiţer din Gărzile Patriotice, Socol Costel, a fost închis 7 
luni); 
Marin Săndel (Profesie: Locotenent de securitate prezent în această listă în calitate de: 
Decedat în legătură cu evenimentele şi nu în calitate de erou martir; Data morţii: -
Locul morţii: Buzău, în dreptul Episcopiei Buzău, într-un autoturism; Cauza: Împuşcat cu 
o rafală de pistol-mitralieră; Vinovaţi: Cadre dintr-o patrulă a miliţiei). 
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pierdere fantastică. Nu trebuia să distrugem ce era în unităţile economice de la 
Buzău, trebuia să dezvoltăm, să retehnologizăm şi să producem mai departe, 
trebuia să păstrăm cu mare preţ forţa de muncă forte calificată care era, în jur 
de cel puţin I O- I 5 mii de specialişti de înaltă clasă au fost în vremea aceea la 
Buzău: ingineri, tehnicieni, meseriaşi adevăraţi, care lucraseră 40 de ani în 
industrie şi care ştiau ce să facă şi cum să facă, ei nu se mai ... [frază 

neterminată]. [Cum] să faci peste noapte o populaţie din asta? S-a pierdut! 
Agricultura Buzăului era extraordinară. Buzăul produce de toate, şi 

cereale, şi pomicultură şi viticultură, şi legume. Era staţiunea de cercetări 

legumicole de la Buzău care a creat soiuri de legume în ţară şi la export. Deci 
este păcat că nu s-a conservat, că nu s-a păstrat, nu s-a preluat mai departe. 

Şi caracteristic: a fost că lupta aceasta de transformare s-a făcut cu 
pierderi de vieţi omeneşti şi cu sacrificii foarte mari. Au murit oameni, răniţi, 
împuşcaţi. Eu ştiam lucrurile astea şi de aceea m-am străduit cât am putut să 
preîntâmpin şi, mulţumesc lui Dumnezeu, că la municipiu n-am avut [victime], 
deşi era cât pe-aci să am. Când a intrat fata aia ţipând în sediu ăştia au încărcat 
armele şi era să tragă unii într-alţii. Puţin a lipsit... 

Domnul Eugen Constantinescu46
, pe care îl cunosc de foarte mulţi ani, 

este un om foarte pregătit. Şi credibil. A fost ani de zile directorul Muzeului 
Judeţean şi voiam să vadă lumea, să asculte şi să audă nişte lucruri certe, clare, 
nu ambiguităţi. Şi într-o măsură oarecare eu zic că am reuşit. Dacă o să căutăm 
mai cu atenţie, am impresia că există înregistrarea comunicatelor pe care le-am 
transmis la staţia de amplificare din municipiul Buzău, de la birou. Deci mi-am 
făcut comunicatul şi vorbeam la telefon şi se auzea în tot oraşul. Ca să vezi 
oameni fugind pe stradă şi că-şi dau unii în cap la alţii, vă spun, este îngrozitor, 
îngrozitor. Femei, copii, şcolile paralizate - deci m-am străduit cât am putut să 
limitez nişte momente care puteau să degenereze în lupte de stradă la un 
moment dat. Ăsta era cel mai periculos. Eu zic că aşa cât de cât am reuşit. 

Resume 

Cinq interviews sur Ies evenements de Decembre 1989 se sont tenues a 
Musee du Comte de Buzau, a la veille de feter Ies 20 ans depuis la Revolution 
roumaine. Nous avons lance un projet video pour faire enregistrer Ies 
temoignages de ceux qui ont pris part a ces evenements a chaud dans la ville de 
Buzau. Les cnregistrements video ont ete realises jusque a nos jour, en trois 
etapes: a l'automne 2009, a l'ete et a l'automne de 2010. 

46 Prin intermediul domnului E.-M. Constantinescu, Muzeul Judeţean Buzău a luat contact în 
vederea acestui interviu cu domunul Gheorghe Mirică. 
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Ă l'exception d'un seule interview enregistree a Bucarest, des entrevues 
ont ete menees au Musee du Comte de Buzau, comme suit: 

L'interview No. 1, en date du 3010912009 contient le temoignage de 
Emanoil Pandele (Decembre 1989: retraite, âge de 65 ans). 

L'interview No. 2, en date du 10/11/2009, contient le temoignage de 
Tudorei Lascar (Decembre 1989: cook, âge de 34 ans). 

L'interview No. 3, en date du 23/07/2010, contient le temoignage de 
Lionel Zosmer (Decembre 1989: d'etudiant, âge de 27 ans). 

L'interview No. 4, en date du 23/07/2010, contient le temoignage de 
Eugen-Marius Constantinescu (Decembre 1989: l'archeologue, directeur du 
Musee du Comte de Buzau, âge de 46 ans). 

L'interview No. 5, en date du 22/11/2010, contient le temoignage de 
Gheorghe Mirica (Decembre 1989: premier - vice-president de la Conseil 
Populaire Municipal de Buzau, âge de 42 ans). 

Les textes de ces videos qui sont presentees dans cet article precisement 
de rendre Ies temoignages des personnes interrogees ont pris part dans Ies 
evenements de Decern bre 1989 dans di verses parties de la vi lle de Buzau. Pour 
faciliter leur lecture, j'ai insere entre crochets "[]" Ies mots et Ies phrases qui 
celles va sans dire. Aussi a cette fin sont le ciblage des mon interventions pour 
guider le interlocuteur. 

Ce projet d'histoire orale de la recherche reste ouverte et nous esperons 
qu'a l'avenir, sans beaucoup plus de succes, d'enrichir Ies archives audio-video 
de Musee du Comte de Buzau. 

Le projet vise a reconstruire le moral, Ies attitudes individuelles et 
collectives des gens du Buzau en Decembre 1989, la motivation personnelle 
pour participer a la revolution, l'etablissement des evenements dans un role 
majeur dans la determination de sortie dans Ies rues des individus et la 
communaute, le comportement des masses pendant la revolution. En ce qui 
concerne l'enquete de recherche methodologique a ete menee par la methode de 
l'interview orale nondirectiv (commence la discussion a un defaut, mais elle est 
flexible selon Ies reponses des sujets). 

https://biblioteca-digitala.ro



286 M. Oprea 

https://biblioteca-digitala.ro



5 interviuri cu privire la evenimentele din decembrie 1989 . .. 287 

I .. ... 

https://biblioteca-digitala.ro



288 M. Oprea 

https://biblioteca-digitala.ro



5 interviuri cu privire la evenimentele din decembrie 1989 .. . 289 

https://biblioteca-digitala.ro



290 M. Oprea 

https://biblioteca-digitala.ro



5 interviuri cu privire la evenimentele din decembrie 1989 ... 291 

https://biblioteca-digitala.ro



292 M. Oprea 

https://biblioteca-digitala.ro



5 interviuri cu privire la evenimentele din decembrie 1989 ... 293 

https://biblioteca-digitala.ro




